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روزنامه صبح ایران

وزیر صنعت: قیمت ها تعدیل می شود 

بازار با بخشنامه اصلاح نمی شود
ابطحی با اشاره به موضوع ازدواج دختر 11 ساله ایلامی:

ائمه جمعه در خصوص تبعات
 ازدواج دختربچه ها وارد میدان شوند

اشرف بروجردی فعال سیاسی اصلاح طلب:

همواره برای جلوگیری از 
سوءاستفاده دشمنان پنهان کاری کرده ایم

وام »ماه عسل« تصویب نشد 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تشریح کرد

جزییات اصلاح 
ساختار اقتصادی کشور 
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عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس با اشاره به 
اینکه برخی ازدواج ها باعث مفسده اخلاقی خواهد شد، 
بر لزوم فرهنگ سازی درخصوص تبعات کودک همسری 
تاکید کرد.سید محمدجواد ابطحی  با اشاره به موضوع 
ازدواج یک دختر 11 ساله با مردی حدودا پنجاه ساله در 
ایلام گفت: متاسفانه ازدواج کودکان در میان عشایر کشور 

طبیعی است و خیلی راحت دختر 10،11 ساله را به عقد 
پیرمرد 80 ساله در می آورند در حالی که اگر شرع به صیغه 
دختربچه اجازه داده برای محرم شدن فردی با یک خانواده 
بوده است، نه نکاح واقعی.وی افزود: طبق مسائل شرعی و 
مصلحت اجازه داده می شد تحت این عنوان که فردی به 

دلیل رفت و آمد خانوادگی با خانواده ای محرم شود...

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس، گفت: حداکثر تا اردیبهشت ماه سال آینده شورای عالی اقتصادی قوای سه 
گانه گزارش خود درباره اصلاح ساختار اقتصادی کشور را تقدیم رهبر معظم انقلاب می کند.محمدرضا پور ابراهیمی 
داورانی  ، با اشاره به اینکه مقام معظم رهبری برای اصلاح ساختار اقتصادی کشور از مسئولان مطالبه جدی داشتند، 
گفت: در شورای عالی هماهنگی اقتصادی قوای سه گانه با توجه به اهمیت موضوع روی اصلاح ساختار اقتصادی بحث 

می شود و قرار است سازمان برنامه و بودجه، کمیسیون اقتصادی، کمیسیون برنامه، بودجه و ...

وزیر امور خارجه با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی علاوه بر اصل 
عزت، حکمت و مصلحت دو مبنای درونزایی و برون گرایی را در سطح 
جهان دنبال می کند، گفت: آغوش جمهوری اسلامی برای ارتباطات 
بین المللی باز است و برای هیچ کشوری تهدید نیست. ما با هیچ کجا 
سرجنگ نداریم، اما از خودمان با قدرت دفاع می کنیم.محمد جواد 
ظریف روز سه شنبه در نشست بررسی سیاست خارجی 40 ساله 

جمهوری اسلامی که با حضور وزرای خارجه بعد از پیروزی...

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی درباره برگزاری کنفرانس به اصطلاح صلح و امنیت خاورمیانه 
در لهستان به دعوت آمریکا در روزهای 24 و 25 بهمن، گفت: این 
نشست محکوم به شکست است. حشمت الله فلاحت پیشه در گفت 
وگو با شبکه العربی افزود: آمریکایی ها در شورای امنیت و آژانس 
بین المللی انرژی هسته ای هم تلاش داشتند موضوع ایران را مطرح 

کنند، اما آنجا هم به نتیجه نرسیدند و ...

محمد جواد ظریف:

ایران برای 
هیچ کشوری تهدید نیست

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

نشست ورشو 
محکوم به شکست است 
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی ایران:

برای توسعه و رفاه عمومی تمرکز قدرت نداریم 

باید اصل بازنگری در قانون اساسی را بپذیریم

نظام سیاسی و اداری 
کشورناکارآمد است

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: برای اینکه بتوانیم شاخص های استان را 
در زمینه زیرساخت های فرهنگی به میزان استاندارد برسانیم، نیاز به یک حرکت جهادی داریم 
و استان قم به دلیل مهاجرپذیری بالا نیاز به تقویت زیرساخت های فرهنگی دارد. سید موسی 
حسینی کاشانی با اشاره به عملکرد اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اظهار کرد: 
این اداره کل در کشور رتبه برتر را در بین 32 اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی کسب کرد.وی 
ادامه داد: اداره کل ارشاد و فرهنگ اسلامی استان قم در سال گذشته برای 9 هزار و 600 کتاب 
مجوز چاپ صادر کرد، استان قم در زمینه فروش بلیط سینما در کشور نیز بین پنج برتر استان 
کشور است.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم افزود: استان در زمینه چاپ کتاب، نشر 

مطبوعات، فعالیت های قرآنی، خوش نویسی و شعر جزو قوی ترین استان های کشور است...

شهردار قم به پروژه بوستان هزار هکتاری شهر اشاره کرد و افزود: این بوستان می تواند قم را در 
حوزه تفریحی و گردشگری متحول کند .دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد کار ویژه شهرداری در حوزه 
آسفالت معابر را یادآور شد و خاطرنشان کرد: با همین قوت که در سال های اخیر در حوزه آسفالت 
معابر حرکت کرده ایم در سال آینده نیز توان بیشتری در این زمینه صرف خواهد شد.شهردار قم به 
پروژه بوستان هزار هکتاری شهر اشاره کرد و افزود: این بوستان می تواند قم را در حوزه تفریحی و 
گردشگری متحول کند که یکی از مهم ترین بخش های آن باغ پرندگان است؛ تور قفس این باغ باید 
از خارج از کشور تامین شود که در این حوزه مشکلاتی داریم و اگر حل شود می توانیم تا اواسط سال 
آینده آن را در اختیار مردم قرار دهیم.وی به پروژه های توسعه معابر شهر اشاره و خاطرنشان کرد: 

پروژه کارگر در حال اتصال به بلوار کشاورز است و چند خیابان هم در منطقه 6 بن بست...

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

زیرساخت های فرهنگی استان قم
 نیاز به تقویت دارد

شهردار قم :

بوستان هزار هکتاری 
حوزه تفریحی قم را متحول می کند
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روابط عمومی شرکت مخابرات منطقه قم
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حالا نوبت پرداختن 
به »دست نیاورد« هاست

در	چهلمین	سالروز	پیروزی	انقلاب	اسلامی،	رسانه	ها	
و	به	ویژه	صدا	و	سیما،	کوشیدنددستاوردهای	40	ساله	
جمهوری	اسلامی	را	تبیین	کنند:	این	که	ما	در	40	سال	

گذشته	در	ورزش	صاحب	چه	عناوینی	شده	ایم،	در	علم	چه	جایگاهی	داریم،	چقدر	
مدرسه	و	دانشگاه	و	پل	و	راه	ساخته	ایم	و	اکنون	بر	خلاف	دوران	شاه،	به	جای	آن	که	
از	خارج	پزشک	وارد	کنیم،	بیماران	خارجی	را	پذیرش	می	کنیم	و	در	نانو	و	موشک	و	
هسته	ای	و	سلول	های	بنیادین	بین	سرآمدان	جهانیم	و	...	.واقعیت	این	است	که	همه	این	
دستاوردها	ارجمند	و	قابل	افتخار	هستند	و	باید	هم	در	چله	انقلاب،	گزارشی	از	آنچه	در	این	
سال	ها	به	دست	آمده	است	به	مردم	داده	می	شد،	خاصه	آن	که	تمام	این	دستاوردهای	
غرور	انگیز،	برغم	تحریم	ها	و	تنگناهای	متعدد	حاصل	شده	اند.اینک	اما	انقلاب	اسلامی	
وارد	دهه	پنجم	حیات	خود	شده	است	و	این	در	حالی	است	که	هنوز	صدای	جان	بولتون	
آمریکایی	در	گوش	ها	می	پیچد	که	ایران،	جشن	چهل	سالگی	انقلابش	را	نخواهد	دید،	اما	
دید.حال	که	این	اتفاق	بزرگ	رخ	داده	و	دستاوردهای	انقلاب	نیز	به	خوبی	اطلاع	رسانی	
شده	است	-	به	ویژه	صدا	و	سیما	در	این	باره	سنگ	تمام	گذاشت	-	نوبت	امر	مهم	تری	است	
که	افرادی	مثل	بولتون	روی	عدم	توجه	ما	به	آن	حساب	کرده	اند:	خود	انتقادی.ما	در	این	
سال	ها	مدام	از	آنچه	"به	دست	آورده	ایم"	گفته	ایم	و	بدان	بالیده	ایم	اما	اینک	باید	درباره	
آنچه	"به	دست	نیاورده	ایم"	و	باید	به	دست	آوریم	بگوییم	و	صادقانه	هم	بگوییم.این	که	
چقدر	مدرسه	ساخته	ایم	مهم	است	اما	این	که	در	این	مدارس	چه	نسلی	در	حال	پرورش	
است	و	کدام	مهارت	ها	را	خواهد	آموخت	و	چه	نقشی	در	جهان	فردا	خواهد	داشت،	مهم	
تر	است.این	که	چقدر	موشک	ساخته	ایم،	به	معنای	واقعی	کلمه	حیاتی	است		-	کسانی	
که	جنگ	8	ساله	و	کمبودهای	موشکی	ایران	را	در	آن	سال	ها	دیده	اند	خوب	معنای	این	
حیاتی	بودن	را	می	فهمند	-	ولی	مهم	تر	این	است	که	چقدر	توانسته	ایم	با	دنیا	روابط	خوبی	
داشته	باشیم	که	نیازی	به	شلیک	هیچ	موشکی	نباشد.این	که	چقدر	بیمارستان	ساخته	
ایم	و	پزشک	و	پرستار	تربیت	کرده	ایم	مهم	است	اما	مهم	تر	این	است	که	میزان	بهداشت	
و	سلامت	عمومی	چقدر	است؟این	که	صادرات	غیر	نفتی	مان	فلان	مقدار	افزایش	داشته	
است،	عالی	است	اما	باید	دید	سطح	رفاه	،	امنیت	معیشتی	و	امید	به	آیند	اقتصادی	در	
کشور	چقدر	شده	است؟و	در	مجموع،	این	که	چقدر	سخت	افزار	به	دست	آورده	ایم،	مهم	
است	اما	نرم	افزاری	که	بر	روی	این	سخت	افزارها	نصب	می	شود	و	خروجی	آن	بسیار	مهم	
تر	است.از	اولین	روز	دهه	پنجم	انقلاب،	باید	سؤال	اصلی	ترین	دغدغه	حاکمان	جمهوری	
اسلامی،	این	باشد:	چگونه	می	توان	دستاوردهای	40	سال	نخست	را	به	محملی	برای	رفاه،	
آسایش،	آرامش،	ثروت،	صلح	و	امنیت	با	ثبات	مردم	ایران	تبدیل	کرد؟برای	رسیدن	به	
پاسخ	این	پرسش	باید	مدام	پرسید:	به	کدام	هدف	های	انقلاب	نرسیده	ایم	یا	ناقص	رسیده	
ایم.و	باز	باید	پرسید:	"اکنون"	مردم	چه	می	خواهند	و	چگونه	باید	به	آنچه	می	خواهند	
پاسخ	داد؟	مردم	نیز	همه	80	میلیون	ایرانی	هستند	و	نه	قشر	و	گروه	خاصی.هشدار	که	
اگر	همچنان	به	داشته	ها	و	دستاوردها	دل	خوش	کنیم	و	از	نداشته	ها	و	دست	نیاورده	ها	
غفلت	کنیم،	آن	گاه	داشته	هایمان	نیز	مستهلک	خواهند	شد	و	ای	بسا	به	ضد	خودشان	
تبدیل	شوند.	فراموش	نکنیم	نظامی	که	تثبیت	شده	است،	از	خود	انتقادی	و	از	پرداختن	
به	نواقص	نه	تنها	نمی	ترسد	بلکه	خود	مشوق	آن	است	و	استقبال	می	کند	چرا	که	می	

داند	حیاتش	بدان	بستگی	دارد.

پمپاژ ناامیدی آن هم شب عید ؟! 
یکشنبه	هفته	جاری	بسیاری	از	کارمندان	و	پرسنل	
ادارات	دولتی	و	بخش	خصوصی	و	کارگران	کشور	با	یک	
خبر	عجیب	و	ناامید	کننده	روز	خود	را	شروع	کردند؛	'اعلام	
وصول	طرح	اصلاحات	پرانسج	)پارامتریک(	قانون	تامین	

اجتماعی	در	مجلس!	آنگونه	که	در	خبر	آمده	،	این	طرح	مرکز	پژوهش	های	مجلس	
شورای	اسلامی	علاوه	بر	بالا	بردن	حداقل	سابقه	پرداخت	حق	بیمه	برای	بازنشستگی	از	
20	به	25	سال	و	تغییر	فرمول	محاسبه	حقوق	از	متوسط	2	سال	به	متوسط	20	سال،	
نرخ	حق	بیمه	بیمه	شده	را	از	7	درصد	به	9	درصد	افزایش	می	دهد	که	همه	این	افزایش	
ها	به	صورت	پلکانی	خواهد	بود.	کارکنان	دولت	و	شاغلینی	که	در	یک	سال	گذشته	به	دلیل	
سیاست	های	اشتباه	-	که	منجر	به	فرار	نرخ	ارز	و	سه	برابر	و	حتی	چهار	برابر	شدن	قیمت	
های	برخی	از	کالاها	و	خدمات	شدند-	ارزش	دریافتی	شان	به	یک	سوم	تنزل	یافته،	حالا	
با	طرحی	روبه	رو	شده	اند	که	آینده	شان	را	در	دوران	بازنشستگی	هدف	گرفته	است.	یک	
حساب	سر	انگشتی	در	طرح	جدید	نشان	می	دهد	که	در	صورت	تصویب	چنین	طرحی	
حقوق	متوسط	کارکنان	تابع	تامین	اجتماعی	در	دوران	بازنشستگی	به	شدت	تنزل	خواهد	
یافت!	این	خبر	در	ادامه	برخی	تصمیمات	و	طرح	ها	از	جمله	بلاتکلیفی	تاثیر	بیمه	اضافه	
کار،	حذف	فوق	العاده	ویژه	از	پاداش	پایان	خدمت	کارکنان	دولت	و	زمزمه	های	دیگر	هر	
روز	این	قشر	مواجب	بگیری	را	که	دریافتی	های	ثابت	دارند،	آزار	می	دهد،	بطوری	که	
دیگر	دغدغه	امنیت	شغلی	به	کناری	گذاشته	شده	و	مساله	امروز	این	قشر	ضعیف	امنیت	
حقوق	ماهانه	یا	بازنشستگی	شان	شده	است.	البته	طرح	این	مباحث	در	رسانه	ها	که	هر	
ازگاهی	یک	تکان	روانی	به	بدنه	دولت	،	سازمان	ها	و	دیگر	نیروهای	کار	کشور	وارد	می	
کند،	ممکن	است	هیچگاه	تصویب	و	اجرا	هم	نشود،	اما	آثار	روحی	و	روانی	آن	چه	می	
شود؟اقشار	با	درآمدهای	ثابت	،	در	تمام	سال	های	بعد	از	انقلاب	،	در	فراز	و	فرودها	،	سختی	
ها	و	تنگندستی	ها	پای	نظام	و	انقلاب	ایستادند	و	با	دولت	های	مختلف	همراهی	کردند	و	
این	در	حالی	است	که	هر	کدام	از	دستگاه	های	اجرایی	نقش	موثر	و	غیر	قابل	انکاری	در	
امور	جاری	کشور	دارند.حالا	هر	روز	لرزه	به	اندام	این	قشر	ضعیف	و	نحیف	انداخته	می	شود؛	
در	صرفه	جویی	در	صف	اول	قرار	می	گیرد،	در	اخذ	مالیات	و	عوارض	در	صدر	قرار	دارد	و	
هرگاه	هم	بودجه	کم	آمد	،	از	دریافتی	هایش	کم	می	شود	و	به	نظر	می	رسد	تنها	قشری	
است	که	بودجه	مقاومتی	فقط	برای	آنان	اجرا	می	شود.حالا	این	شوک	ها	که	قشر	بزرگی	
را	در	آستانه	پیری	که	نیازهای	درمانی	و	دارویی	اش	بیشتر	می	شود	و	هزینه	زندگی	اش	
بالاتر	رفته	است،	آزار	می	دهد،	آن	هم	در	دورانی	که	دولت	مردم	را	به	مقاومت	در	برابر	
تحریم	ها	فرا	می	خواند،	آن	هم	در	زمانی	که	دشمنان	کشور	تلاش	دارند	مردم	را	با	تبلیغات	
خود	التهاب	آفرینی	کرده	و	امید	را	نزد	ملت	به	بهانه	های	واهی	از	بین	ببرند،	در	شرایطی	

که	همگان	می	دانند	جامعه	نیاز	جدی	به	آرامش	دارد.

وزیر صنعت: قیمت ها تعدیل می شود 

بازار با بخشنامه اصلاح نمی شود
وزیر	صنعت،	معدن	و	تجارت	با	بیان	اینکه	بازار	با	بخشنامه	اصلاح	نمی	شود،	تصریح	

کرد،	باید	با	روش	های	علمی	به	این	حوزه	ورود	کرد.
»رضا	رحمانی«	در	جلسه	دیروز	ستاد	تنظیم	بازار	افزود:	باید	تصمیم	های	لازم	به	
سرعت	توسط	این	ستاد	اتخاذ	شود	و	اگر	نیاز	بود	شبانه	روزی	کار	کنیم	تا	برای	مردم	
مشکلی	پیش	نیاید.	وی	به	وضعیت	کنونی	بازار	گوشت	و	مرغ	اشاره	کرد	و	گفت:	باید	
درباره	کالاهای	پرمصرف	همچون	گوشت	و	مرغ	تصمیم	های	شفاف	و	روشنی	گرفته	
شود	تا	مطمئن	شویم	در	2	ماه	آینده	با	مشکلی	مواجه	نیستیم.وزیر	صنعت،	معدن	و	
تجارت	با	بیان	اینکه	با	اجرای	تصمیم	های	ستاد	تنظیم	بازار	در	آینده	قیمت	ها	تعدیل	
خواهد	شد،	تاکید	کرد:	در	بحث	نظارت	مردم	باید	احساس	کنند	که	با	متخلف	به	طور	

جدی	برخورد	می	شود.
به	گفته	این	مقام	مسئول،	معنی	برخورد،	اعلام	آمار	پنج	هزار	نفری	از	تشکیل	پرونده	
ها	نیست،	بلکه	ممکن	است	2	پرونده	تشکیل	شود	اما	باید	برای	تخلف	های	اساسی	باشد.
رحمانی	از	تاکید	به	سازمان	حمایت	مصرف	کنندگان	و	تولیدکنندگان	برای	تشدید	نظارت	
ها	خبر	و	ادامه	داد:	در	موقعیت	هایی	باید	از	مکانیزم	بازار	برای	کنترل	و	نظارت	استفاده	
کرد؛	همچنین	در	مواردی،	برخی	طمع		کاری	می	کنند	که	باید	ورود	کنیم؛	البته	این	ورود	

باید	محسوس	باشد.

رئیس پلیس راهور ناجا: 

پلیس حق توهین و بی ادبی ندارد 
تهران-	ایرنا-	رئیس	پلیس	راهور	ناجا	با	بیان	اینکه	یکی	از	ویژگی	های	پلیس	قاطعیت	
است	افزود:	اعمال	قانون	با	قاطعیت،	هیچ	منافاتی	با	رعایت	ادب	ندارد	و	حق	نداریم	تحت	

هیچ	شرایطی	به	مردم	توهین	و	بی	ادبی	کنیم.	
سردار	تقی	مهری	روز	سه	شنبه	در	همایش	استانداردسازی	رفتار	کارکنان	پلیس	
راهور	فاتب	گفت:	رفتار	کارکنان	پلیس	راهنمایی	و	رانندگی	تهران	بزرگ	بسیار	خوب	
است	اما	باید	رفتارهایی	مانند	خویشتن	سازی	را	تقویت	کنند	تا	دیگر	هیچ	شکایتی	از	

طرف	مردم	نباشد.
رئیس	پلیس	راهور	ناجا	ادامه	داد:	علاقه	مندی	و	دلسوزی	یکی	دیگر	از	خصلت	هایی	
است	که	اگر	آن	ها	را	نداشته	باشیم	در	مأموریت	هایمان	موفق	نیستم	و	همچنین	یک	

پلیس	در	انقلاب	اسلامی	باید	امانت	دار	باشد.
وی	گفت:	از	دیگر	ویژگی	های	یک	پلیس	موفق	صداقت	و	شجاعت	است	و	پلیس	هیچ	

موقع	بر	روی	حقایق	سرپوش	نمی	گذارد	و	باید	خطرپذیر	باشد.
مهری	با	بیان	اینکه	هوشیار	کسی	است	که	حتی	اگر	غافلگیر	شد،	بهترین	تصمیم	
را	بگیرد	افزود:	پلیس	هم	باید	همین	گونه	عمل	کند	و	هیچ	گاه	متوقف	نشود	و	عملکرد	

عاقلانه،	مدبرانه	و	اطمینان	بخش	داشته	باشد.
مهری	با	اشاره	به	همایش	استاندارسازی	رفتار	کارکنان	پلیس	راهور	فاتب	ابراز	امیدواری	

کرد	برگزاری	این	دوره	ها	به	نظم	ترافیک	در	پایتخت	کمک	کند.

جعفرزاده تشریح کرد

پشت پرده صف های طویل
 گوشت و مرغ چیست؟

نایب	رئیس	فراکسیون	مستقلین	ولایی	مجلس	شورای	اسلامی	با	انتقاد	از	وجود	
صف	های	طویل	گوشت	و	مرغ،	این	وضعیت	را	زیبنده	انقلاب	اسلامی	ندانست	و	گفت:	

دولت	باید	نحوه	توزیع	کالاهای	اساسی	بین	مردم	را	تغییر	دهد.
غلامعلی	جعفر	زاده	ایمن	آبادی		با	اشاره	به	صف	های	طویل	مردم	در	مقابل	فروشگاه	ها	
برای	تهیه	گوشت	و	مرغ	و	مایحتاج	اولیه	زندگی	خود،	عنوان	کرد:	روش	توزیع	کالاهای	

اساسی	توسط	دولت	به	هیچ	عنوان	مورد	رضایت	نیست	و	این	رویه	باید	تغییر	کند.
نماینده	مردم	رشت	در	مجلس	شورای	اسلامی	یادآور	شد:	در	زمینه	توزیع	کالاهای	
اساسی	به	دولت	پیشنهاد	شد	که	در	این	شرایط	سخت	یارانه	به	صورت	مستقیم	در	اختیار	
مصرف	کننده	نهایی	قرار	گیرد	تا	جلوی	فسادهایی	که	در	پشت	پرده	این	صف	های	طویل	

وجود	دارد	به	حداقل	برسد	اما	دولت	همچنان	اصرار	بر	ادامه	این	رویه	نادرست	دارد.
وی	عنوان	کرد:	به	دولت	پیشنهاد	ارائه	کارت	اعتباری	به	مردم	و	اختصاص	یارانه	
نهایی	به	مردم	را	داده	ایم	که	رانت	ها	و	دزدی	هایی	که	در	پشت	این	صفوف	طویل	وجود	
دارد	به	حداقل	برسد	اما	همچنان	این	پیشنهاد	مقبول	واقع	نشده	است.جعفرزاده	تصریح	
کرد:	قطعا	14	میلیارد	دلاری	که	دولت	در	بودجه	سال	98	برای	واردات	کالاهای	اساسی	
اختصاص	داده،	با	همین	مدل	توزیع	ارزاق،	افرادی	را	یک	شبه	به	ثروت	های	بادآورده	
می	رساند.نایب	رئیس	فراکسیون	مستقلین	ولایی	مجلس	شورای	اسلامی	افزود:	اگر	
سازوکاری	برای	تغییر	نحوه	توزیع	ارزاق	اندیشیده	نشود	و	یارانه	از	ابتدا	در	چرخه	تولید	قرار	
گیرد،	قطعا	فسادهای	بسیاری	به	دنبال	خواهد	داشت	و	باز	هم	شاهد	همین	روند	و	تشکیل	

صفوف	طولانی	توسط	مردم	برای	تهیه	مایحتاج	اولیه	زندگی	خواهیم	بود.
* آیا صف های طویل سال آینده هم ادامه دارد؟

وی	ادامه	داد:	امیدواریم	برای	سال	آینده	در	صحن	علنی	مجلس	این	پیشنهاد	مقبول	
نمایندگان	واقع	شود	و	جلوی	فسادی	که	در	پشت	پرده	این	صف		های	طویل	وجود	دارد،	
گرفته	شود.عضو	کمیسیون	برنامه،	بودجه	و	محاسبات	مجلس	یادآور	شد:	درست	است	
که	با	قطع	یارانه	از	تولید	و	پرداخت	مستقیم	آن	به	مصرف	کننده،	تورمی	به	بازار	تحمیل	
می		شود	اما	این	مسئله	اختلاف	بین	ارز	دولتی	و	ارز	نیمایی	که	به	بخش	تولید	اختصاص	
پیدا	می	کند	را	به	دنبال	نخواهد	داشت	و	فساد	و	رانت	و	انحصار	در	بازار	که	به	شدت	

خطرناک	تر	از	تورم	تحمیلی	به	بازار	است	را	به	دنبال	ندارد.

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

نشست ورشو محکوم به شکست است 
رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	درباره	
برگزاری	کنفرانس	به	اصطلاح	صلح	و	امنیت	خاورمیانه	در	لهستان	به	دعوت	آمریکا	در	

روزهای	24	و	25	بهمن،	گفت:	این	نشست	محکوم	به	شکست	است.	
حشمت	الله	فلاحت	پیشه	در	گفت	وگو	با	شبکه	العربی	افزود:	آمریکایی	ها	در	شورای	
امنیت	و	آژانس	بین	المللی	انرژی	هسته	ای	هم	تلاش	داشتند	موضوع	ایران	را	مطرح	
کنند،	اما	آنجا	هم	به	نتیجه	نرسیدند	و	نوعی	سرخوردگی	برای	آنان	در	پی	داشت.وی	
سازوکار	حمایت	از	مبادلات	تجاری	اروپا	با	ایران،	)اینستکس	یا	ساحات(	را	یک	شروع	
خوب	توصیف	کرد	ولی	به	اینکه	این	سازوکار	انتظارات	ایرانیان	را	از	آن	بر	آورد	نمی	کند	
اشاره	کرد	و	بر	ضرورت	توسعه	آن	برای	بازگشت	پول	ایران	و	تضمین	فروش	آن	تاکید	کرد.
فلاحت	پیشه	گفت:	در	دهه	90	میلادی	توطئه	ای	تحت	عنوان	گفت	وگوی	انتقادی	
بین	ایران	و	اروپا	مطرح	شد	و	مدام	آنها	انتقاداتی	مطرح	می	کردند	و	ایران	باید	پاسخ	می	داد،	
الآن	ما	اجازه	چنین	کاری	را	نمی	دهیم.رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	
آمادگی	تهران	را	برای	گفت	وگو	با	اروپایی	ها	در	همه	زمینه	ها	و	در	قالب	'دیپلماسی	
عمومی'	نه	'	دیپلماسی	رسمی'	برای	اثبات	حقانیت	ایران	اعلام	کرد.وی	گفت:	بعد	از	
22	بهمن	شرایطی	را	در	فضای	سیاسی	در	جهان	و	در	خود	آمریکا	در	مقابل	آمریکا	
فراهم	خواهد	شد	و	واشنگتن	مجبور	خواهد	شد	با	ایران	وارد	مذاکره	شود.فلاحت	پیشه	با	
توضیح	این	که	ایران	بعد	از	برجام	و	خروج	آمریکا	از	آن	دست	به	عصا	حرکت	کرده	است،	
تاکید	کرد:	مذاکره	با	آمریکا	تابو	نیست	به	شرط	اینکه	مذاکره	مذاکره	باشد.وی	آمادگی	
تهران	برای	گفت	وگو	با	کشورهای	منطقه	را	نیز	اعلام	کرد	و	توضیح	داد	که	مجلس	
شورای	اسلامی	هیچ	خط	قرمزی	برای	گفت	وگو	با	کشورهای	حوزه	خلیج	فارس	از	
جمله	عربستان	و	امارات	ندارد	و	تاکید	کرد	که	ثبات	امنیت	خلیج	فارس	مدیون	جمهوری	

اسلامی	بوده	و	راهبرد	جمهوری	اسلامی	ایران	تنش	زدایی	است.

ابطحی با اشاره به موضوع ازدواج دختر ۱۱ ساله ایلامی:

ائمه جمعه در خصوص تبعات
 ازدواج دختربچه ها وارد میدان شوند

عضو	فراکسیون	نمایندگان	ولایی	مجلس	با	اشاره	به	اینکه	برخی	ازدواج	ها	باعث	مفسده	
اخلاقی	خواهد	شد،	بر	لزوم	فرهنگ	سازی	درخصوص	تبعات	کودک	همسری	تاکید	کرد.
سید	محمدجواد	ابطحی		با	اشاره	به	موضوع	ازدواج	یک	دختر	11	ساله	با	مردی	حدودا	
پنجاه	ساله	در	ایلام	گفت:	متاسفانه	ازدواج	کودکان	در	میان	عشایر	کشور	طبیعی	است	و	
خیلی	راحت	دختر	10،11	ساله	را	به	عقد	پیرمرد	80	ساله	در	می	آورند	در	حالی	که	اگر	
شرع	به	صیغه	دختربچه	اجازه	داده	برای	محرم	شدن	فردی	با	یک	خانواده	بوده	است،	نه	
نکاح	واقعی.وی	افزود:	طبق	مسائل	شرعی	و	مصلحت	اجازه	داده	می	شد	تحت	این	عنوان	
که	فردی	به	دلیل	رفت	و	آمد	خانوادگی	با	خانواده	ای	محرم	شود،	صیغه	صورت	گیرد	
ولی	نه	به	دلیل	ازدواج	جنسی	لذا	این	امر	یک	راه	حل	بود	که	هم	شرع	رعایت	شود	و	هم	

مشکلات	اخلاقی	و	فرهنگی	به	وجود	نیاید.
* حرمت ازدواج دختربچه ها از نظر برخی علما

وی	با	اشاره	به	اینکه	بر	اساس	اعلام	نظر	فقها	دختر	کمتر	از	9	سال	صغیره	است	و	
حتی	برخی	علما	بر	حرمت	این	ازدواج	نظر	دادند،	ادامه	داد:	در	مورد	ازدواج	واقعی	و	اینکه	
حقیقت	نکاح	صورت	گیرد،	برخی	علما	با	اشاره	به	توانایی	جسمی	دختر	در	مورد	ازدواج	او	
حرمت	قائل	هستند؛	یعنی	ممکن	است	دختربچه	ای	13	ساله	باشد	ولی	توانایی	هم	بستری	
نداشته	باشد	لذا	برخی	علما	این	را	حرام	می	دانند.ابطحی	با	اشاره	به	قانون	مدنی	توضیح	داد:	
قانون	مدنی	می	کوشد	ولیّ	شرعی	باید	رعایت	مصلحت	کند؛	در	غیر	این	صورت	ازدواج	به	

ثبت	نمی	رسد	و	دادگاه	هم	جلوی	آن	را	می	گیرد.
* بر فرهنگ و سنت برخی مناطق و عشایر کار شود

وی	با	اشاره	به	ازدواج	دختر	11	ساله	ایلامی،	گفت:	خوشبختانه	در	جریان	این	مورد	
دادستان	ورود	کرده	و	جلوی	این	کار	را	گرفته؛	لذا	راه	حل	وجود	دارد	و	جای	نگرانی	نیست.
این	نماینده	مردم	در	مجلس	دهم		تاکید	کرد:	باید	بر	فرهنگ،	سنت	و	آداب	و	رسوم	
در	برخی	مناطق	و	عشایر	کار	شود؛	رسانه	ها،	آموزش	و	پرورش،	ائمه	جمعه	و	جماعات	که	
ذی	نفوذ	هستند	باید	وارد	میدان	شوند	زیرا	این	کار	ظلم	به	دختر	11	ساله	است	که	به	عقد	

پیرمرد	چند	برابر	سن	خود	درآید.
* ازدواج هایی که باعث مفسده اخلاقی خواهد شد

وی	بیان	کرد:	این	کار	باعث	مفسده	اخلاقی	خواهد	شد؛	من	در	زمان	قضاوتم	در	
اصفهان	نمونه	داشتم	که	مردی	در	سن	80	سالگی	دختر	28	ساله	ای	را	به	عقد	خود	در	
آورده	بود	و	این	دختر	به	فساد	کشیده	شد.عضو	کمیسیون	آموزش	و	تحقیقات	مجلس	با	
تاکید	بر	فرهنگ	سازی	و	توجیه	والدین	افزود:	گاه	حتی	دیده	شده	که	خانواده	ای	به	دلیل	

بدهکاری،	دختر	خود	را	در	قبال	مبلغ	بدهی	به	عقد	طلبکار	درمی	آورد.
* صداوسیما فرهنگ سازی کند

ابطحی	با	بیان	اینکه	چنین	مسائلی	روح	را	آزار	می	دهد،	گفت:	من	به	عنوان	یک	پدر	
نمی	توانم	چنی	تصوری	داشته	باشم؛	این	است	که	می	گویند	وقتی	ارزش	ها	عوض	شوند،	

عوضی	ها	با	ارزش	می	شوند.
عضو	فراکسیون	نمایندگان	ولایی	مجلس	شورای	اسلامی	ادامه	داد:	متاسفانه	در	گوشه	
و	کنار	جامعه	ما	از	این	مسائل	است	در	حالی	که	اصول	کلی	قانون	اساسی	درباره	نظام	
خانواده	رعایت	نمی	شود؛	صداوسیما	باید	با	ساخت	سریال،	برگزاری	گفت	وگوها	و	مناظره	ها	

کارهای	پُرباری	در	کشور	انجام	دهد	و	در	راستای	فرهنگ	سازی	بیشتر	گام	بردارد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

جان بولتون از یک توهم مزمن 
نسبت به ایرانیان رنج می برد

سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	گفت:	جان	بولتون	مشاور	امنیت	ملی	آمریکا	از	یک	نوع	
توهم	کاملا	مزمن	نسبت	به	ایران	و	ایرانیان	رنج	می	برد	و	به	جای	بازنگری	در	برداشت	

های	اشتباه	خود	سعی	کرده	است	مفری	برای	پیشگویی	های	نافرجامش	داشته	باشد.
	بهرام	قاسمی	در	پاسخ	به	سوالی	درباره	اظهارات	اخیر	جان	بولتون	مشاور	امنیت	ملی	
امریکا	افزود:	جان	بولتون	از	یک	نوع	توهم	کاملا	مزمن	نسبت	به	ایران	و	ایرانیان	رنج	می	
برد	و	به	رغم	تمامی	توهمات	و	تخیلا	ت	خودساخته	و	القائات	برخی	گروه	های	تروریستی	
هم	کیش،	رویاهای	خام	و	خواب	های	پریشان	خود	را	در	مراسم	شکوهمند	راهپیمایی	

چهلمین	سالگرد	انقلاب	تاریخی	ملت	بزرگ	ایران	بر	باد	رفته	دیده	است.
قاطمی	اظهار	داشت:	بولتون	در	یک	عکس	العمل	انفعالی،	خصمانه	و	عصبیت	حاد	بار	
دیگر	به	جای	درک	و	فهم	و	آموختن	فرهنگ	مردم	بزرگ	ایران	و	ریشه	های	عمیق	انقلاب	
اسلامی	با	زبان	تلخ	و	بدون	درک	واقعیات	و	بازنگری	در	بینش	و	برداشت	اشتباه	خود	و	با	
کینه	توزی	همیشگی	سعی	کرده	است	با	وعده	های	خام	و	تصورات	خیالی	مفری	برای	

رهایی	و	توجیه	تحلیل	های	غلط	و	پیش	گویی	های	نا	فرجام	خود	داشته	باشد.

اینکه	 به	 اشاره	 با	 خارجه	 امور	 وزیر	
اصل	عزت،	 بر	 اسلامی	علاوه	 جمهوری	
حکمت	و	مصلحت	دو	مبنای	درونزایی	و	
برون	گرایی	را	در	سطح	جهان	دنبال	می	
کند،	گفت:	آغوش	جمهوری	اسلامی	برای	
ارتباطات	بین	المللی	باز	است	و	برای	هیچ	
با	هیچ	کجا	 ما	 نیست.	 تهدید	 کشوری	
سرجنگ	نداریم،	اما	از	خودمان	با	قدرت	

دفاع	می	کنیم.
محمد	جواد	ظریف	روز	سه	شنبه	در	
نشست	بررسی	سیاست	خارجی	40	ساله	
وزرای	 حضور	 با	 که	 اسلامی	 جمهوری	
خارجه	بعد	از	پیروزی	انقلاب	و	سفرا	و	
نمایندگی	های	مقیم	تهران	برگزار	شد،	
اظهار	داشت:	این	ملت	وقتی	پای	مصالح	
ملی	و	امنیت	ملی	به	میان	می	آید	زیر	باران	
و	برف	در	خیابان	حضور	می	یابند	و	نمایشی	
را	در	مقابل	جهانیان	نشان	می	دهند	که	بی	

سابقه	است.
رییس	دستگاه	دیپلماسی	کشورافزود	:	
بولتون	چه	فکر	می	کند	که	اعلام	می	کند	
سال	2019	ما	در	ایران	جشن	می	گیریم،	
این	ملت،	مبنای	انقلاب	و	مبنای	قدرت	
ماست	و	تا	زمانی	که	این	ملت	همراه	است	
ما	درون	زا	هستیم	یعنی	امنیت	ما	به	داخل	
هیچ	 داشت:	 اظهار	 است.ظریف	 وابسته	
کس	از	دولت	های	شما	نمی	تواند	بگوید	
اگر	حمایت	ما	نبود	شما	به	زبان	انگلیسی	
یا	روسی	و	یا	عربی	صحبت	می	کردید،	
هیچ	کس	نمی	تواند	و	این	برای	ملت	ایران	
بزرگ	ترین	افتخار	است	برای	اینکه	امنیت	ما	

از	داخل	نشأت	می	گیرد.	
وزیر	امور	خارجه	خاطرنشان	کرد:	ما	نه	
تنها	به	حمایت	خارجی	برای	امنیت	نیاز	
نداریم،	بلکه	علیرغم	فشار	خارجی	پیشرفت	

و	توسعه	مان	از	داخل	نشأت	می	گیرد.	اگر	
روزی	درهای	همکاری	با	ما	را	ببندند	مردم	
ما	نابود	نمی	شوند،	ضمن	این	که	علاقه	

نداریم	این	اتفاق	بیفتد.
* علیه هیچ کشوری به اندازه ما از 

خارج توطئه نشده است 
ظریف	با	بیان	اینکه	علیه	هیچ	کشوری	
به	اندازه	ما	از	خارج	توطئه	نشده	است،	
داخل	 به	 را	 درگیری	 که	 گفتند	 گفت:	
ایران	می	کشیم	رسما	در	مصاحبه	با	کمال	
وقاحت	اعلام	کردند،	رفتند	و	با	مخالفین	ما	
جلسه	گذاشتند	و	در	جلسات	مخالفین	ما	و	
گروه	هایی	که	تا	دو	سال	قبل	در	فهرست	
تروریستی	آنها	قرار	داشت،	شرکت	کردند.

ظریف	افزود:	عنادشان	با	این	ملت	آنقدر	
بود	که	در	جلسه	گروهک	تروریستی	اعلام	
کردند	که	ما	آزادی	شما	را	در	ایران	جشن	
می	گیریم	یعنی	نه	تنها	حمایت	نکردند،	
بلکه	هر	روز	علیه	این	ملت	کار	کردند،	
نرسیدند. به	هیچ	جا	 اما	 توطئه	کردند	
در	40	 تفکر	 این	 کرد:	 خاطرنشان	 وی	
سال	گذشته	که	می	توانند	از	این	طریق	

به	مردم	ما	فشار	بیاورند	بیش	از	همه	به	
شد	 باعث	 چیز	 چه	 زد،	 ضرر	 خودشان	
صدام	حسین	را	تا	دندان	مسلح	کردند،	آیا	
جز	تلاش	برای	سرکوب	این	ملت	بود،	چه	
چیز	باعث	شد	طالبان	،	القاعده	و	داعش	را	
سرکار	آوردند،	آیا	جز	تلاش	برای	این	بود	
که	ایران	را	محدود	کنند،	چه	می	خواهند	
این	سیاست	غلط	را	متوقف	کنند	و	می	
خواهند	بفهمند	که	این	سیاست	نتیجه	
ندارد.وزیر	امورخارجه	گفت:	چند	بار	باید	
پیش	بینی	بکنند	و	اشتباه	از	آب	دربیاید.	
برژینسکی	اعلام	کرد	که	جمهوری	اسلامی	
بعد	از	حمله	عراق	به	ایران	یک	هفته	باقی	
نمی	ماند،	صدام	حسین	هفت	کفن	پوسانده	
ما	هنوز	اینجا	سر	بلند	و	آزاده	ایستاده	ایم،	
خود	آقای	برژینسکی	هم	مرده	است.وی	
افزود:	چرا	کشورهای	غربی	نمی	خواهند	
بپذیرند	که	پیش	بینی	های	شان	غلط	بوده	

است	و	یک	روز	باید	متوقف	شود.	
رییس	دستگاه	سیاست	خارجی	ادامه	
داد:	همه	دوستانی	که	سیاست	خارجی	
است	 ضروری	 می	کنند،	 دنبال	 را	 ایران	

متوجه	شوند	که	ما	همه	چیز	را	از	این	
مردم	داریم،	نگاه	ما	برای	امنیت،	توسعه،	
پیشرفت	داخلی	است	و	هر	چقدر	بر	ما	فشار	
بیاورند	اتکای	ما	بر	مردم	بیشتر	می	شود	و	

ایستادگی	مردم	بیشتر	می	شود.
پاسخ  برابر  موقعیت  به  ایران   *

می دهد 
ظریف	خطاب	به	سفرا	و	نمایندگیهای	
حاضر	در	نشست	ادامه	داد:	روز22	بهمن	
دیدید	به	پایتخت	های	تان	گزارش	کنید	
که	این	مردم	تا	کجا	پای	انقلاب	ایستادند.	
چند	نفر	از	شما	در	گزارش	روز	قبل	از	آن	
نوشته	بودید	که	این	مقدار	شرکت	می	کنند.	
همه	نوشتید	ایران	4	روز	تعطیلی	دارد،	
نوشتید	مردم	دچار	فشار	اقتصادی	هستند.	
مردم	ناراضی	هستند،	دیدید	که	چگونه	به	
خیابان	ها	آمدند.	وی	گفت:	بنویسید	با	فشار	
این	مردم	را	از	دولت	شان	نمی	توانید	جدا	
کنید	و	فشار	اثر	عکس	دارد،	به	خاطر	اینکه	
ما	این	کشور	را	بر	مبنای	درون	زایی	اداره	
می	کنیم	و	این	عنصر	اصلی	اقتدار	ماست.
وزیر	امورخارجه	افزود:	این	نکته	را	باور	کنید؛	
هم	ما	به	عنوان	کارگزار	و	هم	شما	به	عنوان	
دوستان	ما	و	هم	دولت	های	شما	به	عنوان	
دولت	های	دوست	ما	باور	کنید	که	با	فشار	
ممکن	است	بر	روی	بعضی	از	دوستان	دولت	
های	غربی	اثر	بگذارید	و	اتفاقاتی	بیفتد،	اما	

روی	ایران	اثر	عکس	دارد.
ظریف	ادامه	داد:	ایران	به	فشار	پاسخ	
نمی	دهد،	ایران	به	تکریم	و	احترام	پاسخ	
پاسخ	 برابر	 موقعیت	 به	 ایران	 می	دهد،	
می	دهد،	به	خاطر	اینکه	این	انقلاب	آنچه	که	
برای	ما	آورده	مهمترین	عامل	است	عامل	
درون	زایی	است	و	گفتمان	ما	درون	زا	است	

و	حرف	جدید	داریم.

عضو	هیات	رییسه	مجلس	خبرگان	
رهبری	گفت:	جمهوری	اسلامی	ایران	به	
فتوای	رهبر	معظم	انقلاب	پای	بند	است	
و	هیچ	گاه	بمب	اتمی	تولید	نمی	کند	چرا	
که	با	کشتار	بی	گناهان	مخالفیم	و	آن	را	

حرام	می	دانیم.
آیت	الله	»سید	احمد	خاتمی«	شنبه	
شب	20	بهمن	97	در	مراسم	سوگواری	
بقاع	 در	 )س(	 زهرا	 فاطمه	 حضرت	
امامزادگان	یاسر	و	ناصر	طرقبه	مشهد	در	
سخنانی	اظهارداشت	ایران	فرمول	ساخت	
بمب	اتمی	را	دارد	اما	هیچگاه	قصد	ساختن	
آن	را	ندارد	که	این	بخش	از	صحبت	های	
وی	تفسیرهای	متفاوتی	در	رسانه	های	

خارجی	داشت.

برخی	رسانه	ها	نوشتند:	امام	جمعه	
موقت	تهران	هم	اکنون	از	در	دست	داشتن	
سخن	 بمبی	 چنین	 ساخت	 »فرمول«	
می	گوید	اما	وی	توضیح	بیشتری	در	این	
این	 همچنین	 ها	 رسانه	 نداد.این	 مورد	
بخش	از	سخنان	آیت	الله	خاتمی	را	به	
اظهارات	بنیامین	نتانیاهو	نخست	وزیر	رژیم	
صهیونیستی	در	مجمع	عمومی	سازمان	
ملل	که	گفته	بود	ایران	بعد	از	برجام	نه	تنها	
اسناد	برنامه	هسته	ای	اش	برای	تولید	بمب	
اتمی	را	از	بین	نبرد	بلکه	مواد	هسته	ای	
زیادی	را	در	تورقوزآباد	مخفی	کرد،	ربط	
دادند	اما	مقامات	جمهوری	اسلامی	ایران	

بارها	این	ادعا	را	رد	کردند.
در	 شنبه	 سه	 روز	 خاتمی	 الله	 آیت	

گفت	و	گو	با	خبرنگار	سیاسی	ایرنا	به	این	
تفسیرها	واکنش	نشان	داد	و	اظهارداشت:	
سخنان	بنده	در	آن	مراسم	همان	است	
که	بارها	مسوولان	گفته	اند	فناوری	هسته	
ای	بومی	شده	است	و	معنای	بومی	شدن	
فناوری	هسته	ای	یعنی	این	که	عزیزان	
ای	 هسته	 عرصه	 در	 ایرانی	 متخصص	
توانمند	هستند	اما	هدف	ما	ساخت	بمب	
اتمی	نیست.وی	تاکید	کرد:	ما	به	صراحت	
می	گوییم	که	تولید	بمب	اتمی	حرام	است	
به	دلیل	این	که	پیغمبر	اکرم	)ص(	فرمود	
حتی	در	شهرهای	مشرکان	هم	سم	نریزید	
یعنی	سلاح	کشتار	جمعی	استفاده	نشود.

عضو	هیات	رییسه	مجلس	همچنین	
گفت:	آنچه	که	ما	به	آن	پای	بند	هستیم	

همان	فتوای	رهبر	معظم	انقلاب	است.	
نظام	اسلامی	بمب	اتمی	تولید	نمی	کند	
چرا	که	ما	با	کشتار	بی	گناهان	مخالفیم	و	

حرام	می	دانیم.
آیت	الله	خاتمی	افزود:	برای	من	روشن	
است	جنجالچی	ها	و	به	خصوص	غربی	ها	
به	این	توضیح	بنده	هم	قانع	نخواهند	بود	
ولی	حرف	،	همان	حرفی	است	که	هزاران	
بار	گفته	شده	مبنی	بر	این	که	فناوری	
هسته	ای	در	نظام	جمهوری	اسلامی	ایران	

بومی	شده	است.
وی	یادآور	شد:	بنده	در	همان	سخنرانی	
معظم	 رهبر	 فتوای	 طبق	 ما	 که	 گفتم	
و	 ساخت	 نخواهیم	 اتمی	 بمب	 انقلاب	
مبنای	آن	نیز	روایت	نبی	اکرم	)ص(	است.

محمد جواد ظریف:

ایران برای هیچ کشوری تهدید نیست

آیت الله سید احمد خاتمی:

جمهوری اسلامی هیچگاه بمب اتمی تولید نمی کند

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

می	گوید:	 سازندگی	 کارگزاران	 حزب	 سخنگوی	
مشکل	مهم	کشور،	ناکارآمدی	نظام	سیاسی	و	اداری	
است	و	در	همین	راستا	باید	اصل	بازنگری	در	قانون	

اساسی	را	بپذیریم	و	بعد	به	سراغ	اجرای	آن	برویم.
	حسین	مرعشی،	درباره	نقاط	ضعف	کشور	در	آستانه	
می	گوید:	 ایرناپلاس	 به	 اسلامی،	 انقلاب	 سالگی	 	40	
مشکل	مهم	ما،	ناکارآمدی	نظام	سیاسی	و	اداری	است	

که	در	این	40	سال	با	آن	مواجه	بوده	ایم.
افزایش	 برای	 باید	 ما	 می	دهد:	 ادامه	 مرعشی	
کارآمدی	نظام	به	تغییرات	مهمی	بیندیشیم.	در	هر	
سیاست	های	 در	 تغییر	 اصل	 مهم،	 مسئله	 صورت،	
کلان	و	ساختارهای	نظام	است.	در	همین	راستا	باید	
بررسی	کرد	که	ما	در	تقنین،	قضا	و	اجرا	چه	مشکلاتی	
داریم؟	علاوه	بر	این،	باید	دید	که	یکپارچگی	حکومت	

و	جامعه	چگونه		است	و	چطور	می	توان	آن	را	سامان	
داد؟

این	فعال	سیاسی	همچنین	تصریح	می	کند:	اصل	
موضوع	این	است	که	ما	ضرورت	تغییر	را	بپذیریم	و	
متوجه	باشیم	که	بعد	از	40	سال،	هنوز	خیلی	از	اهداف	
مهم	انقلاب	و	نظام	محقق	نشده		است	و	از	همین	رو،	

ضرورت	بازنگری	در	قانون	اساسی	را	بپذیریم	و	بعد	به	
سراغ	اجرای	آن	برویم.

مرعشی	با	تأکید	بر	لزوم	بازنگری	در	قانون	اساسی،	
به	 اساسی،	 قانون	 در	 بازنگری	 جزئیات	 می	افزاید:	
نتیجه	هم	اندیشی	ملی	بین	گروه	های	مختلف	جامعه	
درباره	 باید	 صاحب	نظران	 برمی	گردد.	 کارشناسان	 و	
مشکلات	و	راهکار	ها	گفت	وگو	بکنند	و	به	تصمیم	برسند	
تا	پس	از	آن	درباره	راهکارهای	خوب	و	گوناگونی	که	

وجود	دارد،	بحث	شود.
به	اعتقاد	این	فعال	سیاسی،	مشکل	اصلی	ساختاری	
است؛	به	طوری	که	ما	تمرکز	قدرت	را	هم	در	کشور	داریم	
و	هم	نداریم.	یعنی	که	برای	مسائل	امنیتی،	تمرکز	قدرت	
داریم،	اما	برای	حل	معضلات،	توسعه	و	رفاه	عمومی	

تمرکز	قدرت	نداریم.

آیت	الله	ناصر	مکارم	شیرازی	از	مراجع	تقلید	به	آسیب	هایی	که	مجالس	عزاداری	
را	تهدید	می	کند	اشاره	کرد	و	گفت:	ما	روایات	صحیح	و	مناسب	کم	نداریم؛	خطبا	
باید	به	این	قبیل	روایات	تمسک	کنند،	نباید	برای	جلب	نظر	مستمع	به	هر	وسیله	ای	

تمسک	کرد.
وی	در	دیدار	مسئولان	و	دست	اندرکاران	موسسه	وارث	الانبیاء)ع(،	افزود:	بعضا	
در	مجالس	تعزیه	و	چگونگی	آن	اشکالات	و	نقایصی	وجود	دارد؛	برخی	قصص	که	در	
منابر	مطرح	می	شود	و	یا	اشعار	و	خطبه	هایی	که	ایراد	می	شود	نتیجه	ای	جز	تضعیف	

عقائد	به	همراه	ندارد.
وی	بر	لزوم	پاسخگویی	دقیق،	عالمانه	و	مستدل	به	شبهات	درباره	اباعبدالله	
الحسین)ع(	و	قیام	ایشان	تاکید	کرد	و	گفت:	طرح	شبهه	به	صورت	علنی	بدون	این	که	
پاسخ	دقیق	و	جامعی	به	شبهه	داده	شود،	باعث	ایجاد	شک	و	تردید	در	جامعه	می	شود.
آیت	الله	مکارم	شیرازی	خطاب	به	مسئولان	موسسه	وارث	الانبیاء	گفت:	در	خصوص	
شبهات	باید	حداکثر	توجه	و	دقت	را	داشته	باشید؛	توصیه	می	کنیم	در	این	زمینه	تامل	

بیشتری	صورت	دهید	و	حساب	شده	عمل	کنید.وی	تصریح	کرد:	مساله	امام	حسین	و	
عزای	سیدالشهدا)ع(	از	جمله	موضوع	هایی	است	که	هرچه	در	این	زمینه	تلاش	و	جهاد	
شود	نتیجه	بهتری	بدست	خواهد	آمد.این	مرجع	تقلید	با	تاکید	بر	لزوم	پرهیز	از	عجله	در	
تدوین	موسوعه	های	علمی	مرتبط	با	اباعبدالله	الحسین)ع(،	اظهار	داشت:	ممکن	است	
در	این	موسوعه	ها	اشکال	ها	و	ابهام	هایی	باشد	که	نیاز	به	تامل	دارد	و	عجله	در	تهیه	و	

تدوین	آن	می	تواند	از	اعتبار	کار	بکاهد.
آیت	الله	مکارم	شیرازی	با	تاکید	بر	این	که	عشق	و	ارادت	به	اهل	بیت)ع(	بویژه	
اباعبدالله	الحسین)ع(	حد	و	مرز	نمی	شناسد،	اظهار	داشت:	علاقه	مندان	و	دوست	داران	
حضرت	در	سراسر	عالم	هستند	و	هر	یک	طبق	آیین	و	رسوم	خود	نسبت	به	اقامه	عزا	و	

برگزاری	مجالس	سوگواری	اقدام	می	کنند.
وی	اضافه	کرد:	متاسفانه	در	این	زمینه	کار	مدون	و	منسجمی	صورت	نگرفته	و	
شایسته	است	در	این	زمینه	کار	مستندی	صورت	گیرد	تا	گوشه	هایی	از	عشق	و	
دلدادگی	آزادیخواهان	در	تمام	عالم	به	حضرت	سیدالشهدا)ع(	به	تصویر	کشیده	شود.

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی ایران:

نظام سیاسی و اداری کشورناکارآمد است

آیت الله مکارم شیرازی:

نباید برای جلب نظر مستمع به هر وسیله ای تمسک کرد

رییس	کمیسیون	اقتصادی	مجلس،	گفت:	حداکثر	تا	
اردیبهشت	ماه	سال	آینده	شورای	عالی	اقتصادی	قوای	
سه	گانه	گزارش	خود	درباره	اصلاح	ساختار	اقتصادی	

کشور	را	تقدیم	رهبر	معظم	انقلاب	می	کند.
محمدرضا	پور	ابراهیمی	داورانی		،	با	اشاره	به	اینکه	
مقام	معظم	رهبری	برای	اصلاح	ساختار	اقتصادی	کشور	
از	مسئولان	مطالبه	جدی	داشتند،	گفت:	در	شورای	
به	 با	توجه	 اقتصادی	قوای	سه	گانه	 عالی	هماهنگی	
بحث	 اقتصادی	 ساختار	 اصلاح	 روی	 موضوع	 اهمیت	
می	شود	و	قرار	است	سازمان	برنامه	و	بودجه،	کمیسیون	
اقتصادی،	کمیسیون	برنامه،	بودجه	و	محاسبات	و	مرکز	
پژوهش	ها	پیشنهادی	تهیه	کنند	که	رویکرد	ساختار	
امروز	 تا	 که	 باشد	 با	چیزی	 متفاوت	 اقتصادی	کشور	

تعریف	شده	است.
شورای	 مجلس	 در	 راور	 و	 کرمان	 مردم	 نماینده	
اسلامی،	با	بیان	اینکه	یکی	از	محورهای	اصلاح	ساختار	
اقتصادی	بحث	بودجه	است،	افزود:	اگرچه	با	تاکیدات	
مقام	معظم	رهبری	برخی	از	سرفصل	های	مورد	نظر	
ایشان	در	بودجه	سال	98	مد	قرار	گفت،	اما	باید	تحول	
اساسی	در	نحوه	تدوین	بودجه	کشور	ایجاد	و	تحولات	
پایه	ای	در	ساختار	بودجه	ریزی	کشور	و	مجموعه	ای	
از	تصمیمات	کلان	متناسب	با	شرایط	جنگ	اقتصادی	
طراحی	شود	تا	نتیجه	این	تغییرات	ساختاری	در	اقدامات	

کوتاه	مدت،	میان	مدت	و	بلند	مدت	مشاهده	شود.
* نحوه اداره کشور انطباقی با جنگ اقتصادی 

ندارد

وی	با	اشاره	به	اینکه	قرار	است	در	جلسات	شورای	
عالی	اقتصادی	به	دلیل	اهمیت	موضوع،	اصلاح	ساختار	
اقتصادی	در	دستور	کار	قرار	گیرد،	ادامه	داد:شورای	عالی	
هماهنگی	اقتصادی	قوای	سه	گانه	از	مقام	معظم	رهبری	
چند	ماه	زمان	درخواست	کرد	تا	طرح	جامع	تغییرات	
ساختار	اقتصادی	ایران	را	ارائه	کند،	چراکه	که	نحوه	اداره	
کشور	انطباقی	با	جنگ	اقتصادی	ندارد،	لذا	تغییرات	باید	

رخ	داده	و	متناسب	با	جنگ	اقتصادی	تعریف	شود.
پورابراهیمی	با	بیان	اینکه	وضعیت	معیشتی،	اشتغال	
و	اداره	کشور	در	حوزه	اقتصادی	باید	متفاوت	از	شرایط	
عادی	و	متعارف	دیده	شود،	اظهار	داشت:		هم	اکنون	
صلح	 رویکرد	 با	 کشور	 تصمیمات	 از	 عمده	ای	 بخش	
اقتصادی	و	متعارف	تبیین	شده	است،	لذا	عدم	انطباق	
شرایط	کشور	با	جنگ	اقتصادی	مهمترین	کلید	واژه	ای	
است	که	باید	بر	اساس	رویکرد	کارشناسی	و	تخصصی	

شرایط	آن	طراحی	شود.
وی	با	بیان	اشاره	به	اینکه	کارهایی	در	مجلس	در	حوزه	
اصلاح	ساختار	اقتصادی	آغاز	و	گزارشی	در	بخش	های	
مختلف	آماده	شده	که	به	زودی	در	جلسه	شورای	عالی	
هماهنگی	اقتصادی	به	عنوان	طرح	پیشنهادی	مجلس	
مطرح	خواهد	شد،	افزود:	سازمان	برنامه	و	بودجه	از	سوی	
دولت		قبول	مسئولیت	کرده	تا	اصلاح	ساختار	اقتصادی	
را	پیگیری	کند	که	امیدواریم	با	همکاری	مجلس	و	دولت	
هرچه	سریعتر	گزارش	اولیه	اصلاح	ساختار	اقتصادی	در	
هفته	های	آینده	در	شورای	عالی	اقتصادی	قوای	سه	گانه	
را	بررسی	و	در	ابتدای	سال	آینده	حداکثر	تا	اردیبهشت	

ماه	یعنی	پایان	مهلت	مقرر	که	باید	شورا	گزارش	خود	
را	تقدیم	رهبر	معظم	انقلاب	کند	طرح		اصلاح	ساختار	

اقتصادی	را	نهایی	کند.
عضو	شورای	عالی	اقتصادی	قوای	سه	گانه		با	تاکید	
بر	اینکه	اصلاح	ساختار	ایران	ضرورتی	اجتناب	ناپذیر	
در	شرایط	کنونی	اقتصاد	کشور	است،	ادامه	داد:	نقطه	
اصلاح	 حوزه	 در	 متخصصان	 و	 صاحبنظران	 نظرات	
ساختار	اقتصادی	کشور	در	حال	حاضر	اخذ	می	شود	که	
امیدواریم	خروجی	نظرات	و	بررسی	ها	اتفاقات	مهمی	در	

اقتصاد	کشور	رقم	بزند.
* مسائل حوزه بانکی کشور و فعالیت بنگاه 

های اقتصادی
وی	با	بیان	اینکه	بخشی	از	اصلاح	ساختار	اقتصادی	
مربوط	به	بودجه	است،	تاکید	کرد:	مسائل	حوزه	بانکی	
کشور،	فعالیت	بنگاه	های	اقتصادی،	صادرات	و	واردات	و	
تراز	بازرگانی	نیز	از	جمله	محورهای	دیگر	اصلاح	ساختار	

اقتصادی	کشور	است.
رئیس	کمیسیون	اقتصادی	مجلس	شورای	اسلامی،	
با	بیان	اینکه	از	27	بهمن	ماه	بررسی	بودجه	سال	98	در	
صحن	علنی	مجلس،	آغاز	می	شود،	تصریح	کرد:	مواردی	
که	به	عنوان	تغییر	ساختاری	در	بودجه	مطرح	است	در	
زمان	بررسی	بودجه	به	عنوان	پیشنهادات	کمیسیون	
و	یا	فردی	مطرح	می	شود	و	آن	بخش	از	اصلاحات	
اقتصادی	که	باقی	مانده	و	متفاوت	از	بودجه	است	پس	از	
جمع	بندی	در	شورای	عالی	هماهنگی	اقتصادی	و	پس	از	

تایید	مقام	معظم	رهبری	ابلاغ	می	شود.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تشریح کرد

جزییات اصلاح ساختار اقتصادی کشور 

محمد علی حیدرهایی

جعفر محمدی
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اقتصادی

رئیس اتحادیه املاک:
قیمتمسکنبایدمتناسبباقدرتخریدمردمشود

رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان این که در بازار مسکن خرید و فروش انجام 
می شود و مسدود نشده است گفت: اگر قیمت ها با قدرت خرید خانوارها تناسب داشته 

باشد هم خانه های کوچک و هم خانه های بزرگ، مشتری خود را خواهد داشت.
مصطفی قلی خسروی اظهار کرد: با وجود برخی گمانه زنی ها از رکود کامل در بازار 
مسکن باید این نکته را یادآور شوم که اقتصاد مسکن مسدود نشده و هنوز هم خرید و 
فروش وجود دارد؛ کما این که در ۱۵ روز ابتدای بهمن ماه ۱۳۹۷معاملات ۱۳۰۰ فقره 
نسبت به ۱۵ روز ابتدای دی ماه افزایش یافت. با این حال اوضاع چندان مطلوب نیست 

که آن هم به کاهش قدرت خرید متقاضیان مربوط می شود.
وی افزود: نوسانات نرخ ارز طی سال های اخیر اثر منفی در بازار مسکن ایجاد کرده 
و تولید به اندازه ی نیاز کشور نیست. زمانی که عرضه به اندازه ی کافی در بازار مسکن 
وجود نداشته باشد، انباشت تقاضا باعث به هم خوردن توازن می شود. به همین دلیل 
دولت باید ساخت و ساز را در دستور کار قرار دهد که در این صورت بازار روال طبیعی 

خود را پیدا می کند.
*فشار تقاضا برای واحدهای کوچک متراژ

سمت  به  است  لازم  این که  بیان  با  تهران  استان  املاک  مشاوران  اتحادیه  رئیس 
صنعتی سازی برویم گفت: متراژ خانه ها باید مطابق سلایق همه گروه ها باشد. درست 
است که در بسیاری از محله ها نیاز به متراژهای کمتر از ۸۰ متر داریم ولی در مناطق 
دیگر نیاز به واحدهای بزرگ متراژ دیده می شود. لذا نمی توانیم صرفاً آپارتمان های 
کوچک یا بزرگ متراژ را ملاک برنامه ریزی برای تولید قرار دهیم. البته در حال حاضر فشار 
تقاضا بیشتر در واحدهای کوچک متراژ دیده می شود. به همین دلیل طی سال های 

اخیر به موضوع کوچک سازی تاکید و در بسیاری از مناطق این اقدام آغاز شده است.
خسروی، طرح مالیات عایدی مسکن که هم اکنون در مجلس شورای اسلامی مطرح 
می شود را منجر به ایجاد التهاب در این بخش دانست و افزود: این که عده ای معتقدند 
این طرح به تعدیل ثروت کمک خواهد کرد را قبول ندارم. نتیجه ی هر نوع فشار مالیاتی 
بر حوزه مسکن و ساخت و ساز، گران تر شدن مسکن خواهد بود که اثرات سو آن به اقشار 

پایین جامعه برمی گردد.
*مالیات منجر به فرار سرمایه از حوزه مسکن می شود

وی با اشاره به مدل های موفق برنامه ریزی شهری در دنیا گفت: زمانی که در شهر 
دوبی، ساختمان سازی آغاز شد، دولت مالیات این حوزه را پایین آورد تا سرمایه گذاران 
ترغیب شوند. ولی ما طی سال های اخیر برای بخش مسکن که مولد و پیشران اقتصاد 
محسوب می شود مالیات های سنگین وضع کرده ایم که نتیجه ی آن به فرار سرمایه از این 

حوزه منجر شده است.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد: بالا بردن ریسک سرمایه گذاری در بخش 
مسکن، سرمایه ها را به سمت بازارهای ارز و طلا سوق می دهد که اثرات منفی در اقتصاد 
کلان ایجاد می کند. مضافاً این که ارز و طلا را می توان غیرقانونی از کشور خارج کرد اما 

مسکن را نمی توان قاچاق کرد.
خسروی درباره پیش بینی از بازار مسکن در سال آینده گفت: اولًا باید بدانیم که قیمت 
مسکن با دستورالعمل پایین نمی آید. همان طور که گفتم مهم ترین عامل، ساخت 
و ساز است که خود منجر به ایجاد ثبات در این بازار می شود. مهندس اسلامی، وزیر 
راه و شهرسازی نیز همواره وعده داده که نگاهش به ساخت و ساز خواهد بود. همین 
موضوع ما را امیدوار می کند که در سال آینده با افزایش تولید مسکن، شاهد تعدیل 

قیمت باشیم.
به گزارش ایسنا بر اساس اعلام بانک مرکزی در دی ماه سال جاری تعداد معاملات 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران به ۶۷۰۰ واحد رسید که نسبت به ماه قبل و ماه 
مشابه سال قبل به ترتیب ۱.۴ دهم و ۶۴.۶ درصد کاهش را نشان می دهد. هم چنین 
در ماه مورد نظر متوسط قیمت خرید و فروش یک متر مربع زیر بنای واحد مسکونی 
معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران، ۹ میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان بود که نسبت به ماه گذشته ۲.۵ درصد و ماه مشابه سال قبل ۹۰.۸ درصد 

افزایش یافته است.

رییس کمیسیون عمران مجلس:

طرحکارتاعتباریمصالحساختمانیضمانت
اجراندارد

 رییس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ۶۰۰ هزار میلیاردتومان 
پروژه نیمه تمام عمرانی وجود دارد و دولت هم برنامه ای برای ساماندهی این میزان پروژه 
در برنامه بودجه سال آینده ارایه نکرده است، گفت: آن قدر سنگ اندازی و مانع تراشی 
می کنند تا بخش خصوصی قید ورود به پروژه های نیمه تمام عمرانی را می زند و جرات 

نمی کند که وارد اجرای این پروژه ها شود.
محمدرضا رضایی درباره آخرین تصمیمات برای تعیین تکلیف ریاست شورای مرکزی 
سازمان نظام مهندسی اظهار داشت: فعلا شورای مرکزی با مدیریت آقای رجبی اداره 
می شود و همان روال قبل ادامه خواهد داشت و زودتر از موعد، انتخاباتی برای تعیین 

رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور برگزار نخواهد شد.
وی همچنین درباره اجرای طرح کارت اعتباری مصالح ساختمانی در بازار مسکن، 
گفت: هدف از اجرای طرح کارت اعتباری مصالح ساختمانی این است که مصالح 
ارزان تر به دست تولیدکنندگان مسکن برسد که در این پروسه قیمت نهایی مسکن هم 

کاهش پیدا کند.
رییس کمیسیون عمران مجلس افزود: به نظر بنده اجرای این طرح بسیار سخت 
است. ضمانت اجرایی ندارد و  معتقدم از آن دسته از برنامه های ایده آلی خواهد بود که 

نتیجه موثری هم در بازار نخواهد داشت.
رضایی همچنین درباره میزان پروژه های عمرانی نیمه تمام در کشور اظهار داشت: 
برای اجرای پروژه های نیمه تمام عمرانی هیچ راهکاری جز واگذاری آنها به بخش 
خصوصی با ارایه تسهیلات و مشوق ها نداریم. متاسفانه مدیران دولتی به این پروژه ها 

چسبیده اند و حاضر به واگذاری آنها  به بخش خصوصی نیستند.
وی ادامه داد: سیاست مجلس این است که واگذاری پروژه ها به بخش خصوصی را به 

دولت تکلیف کند نه اینکه تنها به توصیه در این باره به مسئولان اکتفا کنیم.
رییس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه مسئولان حاضر به ارایه اطلاعات درباره 
پروژه های عمرانی به بخش خصوصی نیستند، اظهار داشت: همین عدم ارایه اطلاعات 
باعث شده که بخش خصوصی هم آگاهی از وضعیت پروژه ها نداشته باشد و از ورود به 

آن استقبال نکند.
وی با تاکید بر اینکه آنقدر سنگ اندازی و مانع تراشی می کنند تا بخش خصوصی قید 
ورود به پروژه های عمرانی را می زند، ادامه داد: به بخش خصوصی اعتمادی وجود ندارد 
و به دلیل مشکلات متعددی که ایجاد شده بخش خصوصی هم جرات نمی کند که وارد 

اجرای پروژه های نیمه تمام عمرانی شود.
رضایی تاکید کرد: در حال حاضر ۶۰۰ هزار میلیارد تومان پروژه نیمه تمام عمرانی 
وجود دارد و دولت هم در بودجه سال آینده هیچ برنامه جدیدی برای ساماندهی این 

میزان پروژه نیمه تمام عمرانی ارایه نکرده است.

دبیرانجمن شرکت های هواپیمایی اعلام کرد 

قیمتبلیتهواپیمادرنوروزافزایشنمییابد
دبیرانجمن شرکت های هواپیمایی اعلام کرد که قیمت بلیت هواپیما در ایام نوروز 
افزایش نخواهد یافت و در حال حاضر نیز برنامه ای برای افزایش قیمت بلیت ها در سال 

۱۳۹۸ وجود ندارد.
مقصود اسعدی سامانی  با بیان اینکه برای ایام نوروز قیمت بلیت هواپیما افزایش 
نخواهد یافت، اعلام کرد: در حال حاضر امکان خرید بلیت برای ایام تعطیلات نوروز 
فراهم است و متقاضیان می توانند از طریق مبادی مربوطه نسبت به تهیه بلیت در مسیر 
پروازی مورد نظر خود اقدام کنند. وی ادامه داد: متقاضیان پرواز می توانند از طریق 
سایت شرکت های هواپیمایی و آژانس های مسافرتی نسبت به خرید بلیت سفر خود از 
هم اکنون اقدام و اگر قصد دارند بلیت خود را از طریق سایت های اینترنتی خرید کنند 
باید حتماً با راستی آزمایی نسبت از معتبر بودن سایت مربوطه اطمینان حاصل نمایند 
و بلیتی را با قیمتی بالاتر از نرخ تعیین شده در سایت انجمن شرکت های هواپیمایی و 
نیز سایت سازمان هواپیمایی کشوری خرید نکنند. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 
در ادامه با اشاره به اینکه متأسفانه در ایام تعطیلات ۲۲ بهمن شاهد تخلف برخی 
سایت های اینترنتی در فروش بلیت هواپیما بودیم، گفت: یک سایت اینترنتی اقدام 
به فروش ۳۰۰ فقره بلیت جعلی کرده بود و این پرونده در حال حاضر توسط سازمان 

هواپیمایی کشوری و نیز پلیس در حال پیگیری است.

بودجه  ساختار  اصلاح  کارشناسان،  از  شماری  نظر  طبق 
نحوه  و  بوده  کنونی  شرایط  در  انکارناپذیر  های  ضرورت  از 
ذهن  که  است  پرسشی  آن  شدن  عملیاتی  چگونگی  و 

صاحبنظران را به خود مشغول کرده است.
طبق نظر کارشناسان، بودجه چراغ راه نهادهای مختلف در 
عملیاتی کردن سالانه ی برنامه هایی در جهت توسعه کشور 
است و مبنای بودجه را منابع درآمدی و هزینه ها تشکیل می 
دهد. در واقع دومی تابعی از اولی است. وقتی منابع افزایش یا 
کاهش پیدا کند هزینه ها نیز متناسب با آن تغییر خواهد کرد. 
البته ذکر این نکته نیز ضروری است که افزایش منابع به معنای 
ریخت و پاش بیشتر نیست. در هر حالت باید نظام بودجه کشور 
به معنای واقعی کلمه منضبط و پیرو قواعد و مقررات خاصی 
باشد. بی انضباطی در بودجه به آشفتگی های اقتصادی دامن 

می زند. 
بنابر این، به گفته صاحبنظران اقتصادی ساختار کلی بودجه 
و همچنین جزئیات آن، از یک طرف باید در چارچوب اسناد 
بالادستی و از جمله قانون برنامه پنج ساله توسعه تنظیم شود. و 
از طرف دیگر نباید این نکته را از نظر دور داشت که بودجه باید 
متناسب با شرایط روز اقتصاد و سیاست کشور بوده و متناسب 

با شرایط تغییر کند.
کارشناسان بر مبنای همین استدلال معتقدند که در حال 
حاضر کشور در شرایط اقتصادی عادی قرار ندارد و به خاطر 
تحریم ها و در نتیجه کاهش فروش نفت بخش قابل توجهی از 
درآمد کشور که از این منبع تأمین می شد از میان رفته است. 
بنابر این باید دولت بودجه سال ۱۳۹۸ را به اصطلاح انقباضی 
ببندد. این بدان معنا است که هزینه های اضافی حذف شود. 
اما مهم تر از آن بودجه نیازمند اصلاحات ساختاری است. 
یعنی صرف کاهش و یا حذف هزینه ها نمی تواند جوابگوی 
نیازهای کنونی کشور باشد. به همین خاطر مقام معظم رهبری 

دستور اصلاحات ساختاری در خصوص بودجه را داده اند. 
** منظور از اصلاح ساختار بودجه چیست؟

علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی که پیش تر 
در شهر قم از دستور مقام معظم رهبری برای اصلاح ساختار 
کشور طی چهار ماه خبر داده بود، روز پنجشنبه ۱۸ بهمن 
ماه در اراک در این مورد توضیحات بیشتری به خبرنگاران 
ارائه کرد. وی گفت: موضوع اصلاح ساختار کشور در رابطه با 
بحث بودجه است. قبلا بحث هایی درخصوص بودجه سال 
۹۸ انجام شده بود که رهبر معظم انقلاب نظری را به سران قوا 
منعکس کردند که بودجه سال ۹۸ متناسب با شرایط تحریمی 

تغییرات لازم را داشته باشد.
برای رسانه ها و افکار عمومی مهم است که معنا و مفهوم 
تغییرات ساختار در بودجه روشن شود. از این طریق مردم و 
مسوولین بهتر می توانند خود را با شرایط کنونی تطبیق دهند. 
نعمتی، سخنگوی هیئت رئیسه مجلس  بهروز  این مورد  در 
شورای اسلامی نیز در توضیحاتی تکمیلی به رسانه ها گفت: 
آنچه که مدنظر آقای لاریجانی رئیس مجلس درباره ساختار 

بودجه کشور است، شامل چابک سازی دولت، بهبود فضای 
کسب و کار و افزایش ضریب افزایش اشتغال و تولید است. 

به طور کل، وقتی صحبت از ساختار می شود، یعنی ما با 
یک کل متشکل از اجزائی روبه رو هستیم که بین آنها ارتباط 
متقابلی وجود دارد. این روابط از الگویی خاص پیروی می کند. 
بنابر این، ساختار عبارت است از الگوی حاکم بر روابط بین 

اجزای این کل. 
به عنوان یک کل در نظر بگیریم، کل  را  اگر بودجه  حال 
بودجه از اجزائی تشکیل شده و روابط بین این اجزاء از الگوی 
خاصی پیروی می کند. درواقع، آنچه باید در اصلاح ساختاری 
تغییر کند، همین الگو است. در نظام بودجه کشور، دولت و 
سایر سازمان ها و نهادها قرار دارند. ارتباط بین آنها بر مبنای 
مقدار پولی است که بینشان رد و بدل می شود. این پول شامل 
درآمدها و هزینه ها است. یعنی دولت از یک طرف از منابعی 
درآمد کسب می کند و از طرف دیگر آنها را هزینه می کند. 
برای مثال یکی از منابع درآمدی دولت مالیاتی است که از 
افراد و نهادهای مختلف خصوصی و دولتی دریافت می کند. 

همچنین نفت نیز از اصلی ترین منابع درآمدی دولت است. 
حال در این ارتباط ممکن است برخی نهادها و یا افراد به 
دولت مالیات ندهند و به اصلاح فرار مالیاتی داشته باشند. 
همچنین ممکن است نهادهایی باشند که بودجه اضافی از 
دولت دریافت کنند و یا حتی نهادهایی باشند که نباید بودجه 
بگیرند ولی هرسال نامشان در ردیف بودجه بگیران می آید. 
بنابر این در اصلاحات ساختاری باید به این موارد رسیدگی 

شود.
همچنین، تاکنون الگوی حاکم بر ساختار بودجه کشور به 
این صورت بوده است که هرسال انواع مختلف نهادها و سازمان 
ها مقدار مشخصی بودجه دریافت و سپس برای هزینه کرد آن 

برنامه ریزی می کردند. بعلاوه هر سازمانی هر سال متناسب با 
نرخ تورم بودجه بیشتری نسبت به سال قبل دریافت می کرد. 
بنابر این در قالب این الگو عملکرد سازمان ها مبنای تعیین 
بودجه نبود بلکه بودجه تعیین شده مبنای عملکرد آنها قرار می 
گرفت. به همین خاطر دولت سعی می کرد مدیران سازمان 
های مختلف را تشویق کند که کمتر هزینه کنند و مقداری از 
بودجه را برگردانند. اما این سازو کار دیگر کارساز نیست. برای 
اینکه انضباطی همیشگی بر بودجه حاکم شود طرحی نو لازم 
است. اصلاح ساختار بودجه اکنون ضرورتی انکار ناپذیر است.
لازم است دولت به عنوان جزء اصلی در نظام بودجه کشور در 
روابط بودجه ای خود با دیگر سازمان ها، نهادها و غیره تجدید 
نظر کند. این بدان معناست که آنهایی که نباید بودجه بگیرند 
نامشان از ردیف بودجه حذف شود،یا اگر بودجه اضافی گرفته 
اند، بودجه آنها کاهش پیدا کند. و مهمتر از همه اینکه بودجه 
باید عملیات محور شود. یعنی بر اساس عملکرد به سازمان ها 

بودجه اختصاص داده شود.
فرار  جلو  و  اصلاح  مالیاتی  نظام  است  ضروری  همچنین 
مالیاتی گرفته شود. اکنون که درآمدهای نفتی به عنوان یکی 
از منابع اصلی درآمدی دولت کاهش پیدا کرده است، بیش 
از هر زمان دیگری اصلاح ساختار مالیاتی ضروری به نظر می 
رسد. باید نهادها و افرادی که تاکنون از دادن مالیات خودداری 
کرده اند به قانون تمکین کرده و مالیات بدهند. در این میان 
باید سازوکاری در نظر گرفته شود تا بخش غیر مولد مالیات خود 

رابه درستی بپردازد. 
بعلاوه، شفافیت در اقتصاد و به ویژه در درآمدها و هزینه ها 
بسیار ضروری است. بودجه باید شفاف باشد، اگر مردم بدانند 
که مالیات شان کجا هزینه می شود بهتر با دولت همراهی می 
کنند. شفافیت، از ضرورت های اصلی موفقیت اقتصادی به 

طور کل و نظام بودجه کشور به طور خاص است. موفقیت 
برنامه های دولت به همراهی و مشارکت مردم نیاز دارد و تحقق 

این امر بدون شفافیت مشکل خواهد بود.
*بهبود فضای کسب و کار 

در اصلاح  نظر  مورد  موارد  از  یکی  همانطور که گفته شد 
ساختاری بهبود فضای کسب و کار است. این امر از اهمیت 
تحریمی  غیر  شرایط  در  چه  و  تحریم  دوران  در  چه  زیادی 

برخوردار است. 
شاخص   ۱۰ از  متشکل  کسب وکار  فضای  کلی  شاخص 
کوچکتر، از جمله آغاز کسب وکار، کسب مجوز، ثبت داراییها، 
کسب اعتبارات، حمایت از سرمایه گذاری، مالیات، تجارت، 
اجرای قراردادها و ورشکستگی و دریافت انرژی برق است. این 
شاخص نشان می دهد که در یک کشور تا چه حد فضا برای 
فعالیت های اقتصادی آسان و مناسب است. کشورهایی که 
نمره بیشتری بگیرند از شرایط بهتری برای کسب وکار برخوردار 

هستند.
با عنوان »گزارش  تازه ترین گزارش خود  در  بانک جهانی 
فضای کسب وکار ۲۰۱۹« به مقایسه ۱۹۰ کشور جهان از نظر 
سهولت فعالیت های اقتصادی و وضعیت فضای کسب وکار 
آنها پرداخته است. طبق این گزارش که بر اساس آمار مربوط 
به یک ساله منتهی به خرداد تهیه شده فضای کسب وکار کشور 
ایران نسبت به سال قبل بهبود یافته است. ایران در شاخص 
کلی فضای کسب وکار نمره ۵۶.۹۸ را کسب کرده است که 

نسبت به سال قبل ۲.۳۴ واحد افزایش را نشان می دهد. 
هرچند بر اساس گزارش یاد شده وضعیت فضای کسب و 
کار نسبت به سال گذشته بهبود پیدا کرده اما در کل طبق نظر 
کارشناسان در شرایط فعلی محیط کسب وکار وضعیت مناسبی 
ندارد. زیرا ایران در رده بندی جهانی فضای کسب وکار از میان 
۱۹۰ کشور در رده ۱۲۸ جهان قرار گرفته است. این یعنی ما 
تنها از ۶۲ کشور جهان وضعیت بهتری داریم و وضعیت ۱۲۷ 

کشور نیز از ما بهتر است.
بنابر این باید در این زمینه اقدامات اساسی صورت گیرد. 
بر اساس نظر کارشناسان سه بخش اصلی شامل دستگاه ها 
و نهادهای دولتی، قوه قضائیه و شهرداری ها )اعطای جواز 
بهبود فضای کسب وکار  و جواز ساخت وساز( متولی  کسب 
هستند. از این رو لازم است یک همکاری بین بخشی در این 
مورد شکل بگیرد. بسیار مهم است که نهادهای متولی برای 
بهبود فضای کسب و کار کشور هم افزایی داشته و در همکاری 
و هماهنگی با یکدیگر برنامه هایی را در این جهت پیش ببرند. 
البته هر نهادی دارای وظایف خاص خود در این باره بوده و وزن 
یکسانی ندارند. برای مثال عملکرد دولت بسیار مهم است. 
دولت باید ثبات و پایداری اقتصادی را برای کسب و کارهای 
مختلف تضمین کند. این امر در توسعه و رونق هر کسب و 

کاری از اهمیت بالایی برخوردار است. 
پس لازم است در کنار انضباط مالی شرایط و زمینه های لازم 
برای توسعه و راه اندازی انواع مختلف کسب و کار فراهم شود.

بودجه کشور و ضرورت اصلاح ساختارها

و  اکنون در مرحله اصلاح  بورس  اینکه شاخص  بیان  با  بازار سرمایه  یک کارشناس 
فرسایشی قرار گرفته است، گفت: حذف سود روزشمار بانکی به زیان بازار سهام بود و سبب 

خروج نقدینگی از سهام به سوی اوراق با درآمد ثابت و سودهای ماه شمار بانکی شد.
شاخص بورس که در ماه های اخیر وارد روند اصلاحی و فرسایشی شده، هنوز مسیر 
حرکت خود را تعیین نکرده و همچنان بین کانال های ۱۵۶ تا ۱۶۰ هزار واحدی در نوسان 

است.
فعالان بازار سرمایه همواره پس از پایان مرحله اصلاح، منتظر حرکت پرشتاب شاخص 
بورس به سمت بالا یا پایین هستند؛ عوامل موثر اقتصادی و سیاسی و عملکرد شرکت ها 
تعیین خواهد کرد که نماگر بازار سرمایه به کدام سو حرکت کند اما اکنون شواهدی مبنی 

بر تغییر مسیر شاخص وجود ندارد.
در آخرین روز معاملات بازار سرمایه )یکشنبه( شاخص بورس با افت ۶۷ پله ای در جایگاه 

۱۵۸ هزار و ۴۶۷ واحدی قرار گرفت.
درباره چرایی فرسایشی شدن حرکت شاخص بورس به عوامل مختلفی اشاره شده که از 
مهمترین آنها می توان به کاهش نرخ ارز، نوسان بهای نفت، ابهام در چشم انداز صادرات 
شرکت ها، خروج نقدینگی از بازار سهام و عوامل تکنیکال )تحلیل فنی شاخص( اشاره 

کرد. 
* عوامل فرسایشی شدن حرکت شاخص

بهزاد صمدی کارشناس بازار سرمایه در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا به عوامل 
تاثیرگذار بر نوسان شاخص بورس اشاره کرد و گفت: سیاست های بانک مرکزی از جمله 
حذف سود روزشمار بانکی و تبدیل آن به سود ماه شمار، نتیجه معکوس بر بازار سهام 

داشته است.
وی اضافه کرد: این سیاست سبب شد تا پول هایی که گاهی اوقات برای نوسانگیری به 
بورس می آمدند خارج شوند، در واقع آنها اکنون به اوراق یا سود ماه شمار تبدیل شده اند.
صمدی ادامه داد: عامل تاثیرگذار بعدی تثبیت نرخ دلار در محدوده ۱۰ تا ۱۲ هزار تومان 
است که بانک مرکزی از این نرخ حمایت می کند و این موضوع، جذابیت سهام شرکت های 

مرتبط با دلار را کاهش داده است.
وی یادآورشد: بر این اساس چشم انداز مثبتی برای رشد نرخ دلار و افزایش جذابیت 

شرکت های صادرات محور وجود ندارد.

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه عامل تاثیرگذار بعدی کاهش بهای نفت بوده 
است، اضافه کرد: به نظر می رسد نرخ این کالا در محدوده ۶۰ تا ۶۵ دلار تثبیت شود که 
البته امکان دارد نوسان های نیز داشته باشد که البته به صورت فرسایشی و اندک خواهد 

بود.
صمدی، به تسویه اعتبارات برخی کارگزاری ها )وام های واگذار شده به مشتریان( در 
اسفندماه امسال اشاره کرد و گفت: هرچه به پایان سال و فصل تسویه اعتبارات نزدیک می 
شویم، آن دسته از کارگزاری هایی که زمان تسویه اعتبارات آنها در اسفند است خواستار 

تسویه این اعتبارات می شوند که نتیجه آن افزایش فشار فروش سهام در بورس است.
وی با بیان اینکه اکنون شاهد افت ارزش و حجم معاملات بازار سرمایه هستیم، اظهار 
داشت: برخی از حمایت های دستوری که از طرف شرکت های حقوقی بزرگ انجام می 
شود به طور موقت باعث رشد شاخص می شود اما باید توجه داشت که اینگونه اقدامات، در 
نهایت به زیان بازار سرمایه تمام می شود زیرا در روند اصلاحی بورس، این حمایت ها کارساز 

نیست و باعث اشتباه در تحلیل ها خواهد شد.
صمدی اضافه کرد: از نظر تکنیکال )تحلیل فنی شاخص( نیز بازار سرمایه در شرایط 
حساسی قرار دارد که در صورت افزایش فشار فروش و از بین رفتن نقاط حمایتی، احتمال 

کاهش بیشتر شاخص وجود دارد.
* سونامی افزایش سرمایه شرکت ها

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه به افزایش سرمایه شرکت ها اشاره کرد و گفت: در 
یک ماه گذشته، شاهد سونامی افزایش سرمایه شرکت ها بوده ایم و شایعات زیادی درباره 

افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی ها برای شرکت ها مطرح شده است.
صمدی اضافه کرد: واقعیت اینکه این افزایش سرمایه ها در آینده نزدیک سرعت رشد بازار 
سرمایه را خواهد گرفت، زیرا میزان سهام شرکت ها افزایش می یابد اما میزان سود شرکت 

ها ثابت می ماند که این موضوع چالش ساز خواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه یادآورشد: البته باید توجه داشت که در ماه های آینده، ابهام 
های جدی برای تحقق سود شرکت ها وجود خواهد داشت که روند کسب سود را زیر سوال 

می برد.
وی گفت: مشاهده می کنیم که در هفته های اخیر شرکت های بزرگ بورسی افزایش 
سرمایه داده اند اما پرسشی که در مواجهه با این موضوع مطرح می شود اینکه آیا بازار 

بورس، کشش این حجم از افزایش سرمایه ها را دارد یا خیر؟ آیا نقدینگی کافی در بورس 
برای پاسخگویی به این افزایش سرمایه ها وجود دارد؟ که متاسفانه پاسخ، منفی است.

* خروج نقدینگی از بورس
این کارشناس بازار سرمایه به خروج نقدینگی از بورس اشاره کرد و گفت: با توجه به 
خروج این نقدینگی ها، حجم و ارزش معاملات کاهش یافته است؛ نقدینگی خارج شده 

به سراغ اوراق با درآمد ثابت و همچنین سودهای ماه شمار بانکی رفته است.
به گفته صمدی، اکنون ارزش شرکت های دلاری و صادرات محور با کاهش مواجه شده 
و سهامداران از آنها استقبال نمی کنند و بررسی ها نشان می دهد که تک سهم ها و شرکت 

های تورمی )تاثیر مثبت از تورم می گیرند( بیشتر مورد استقبال قرار گرفته اند.
وی اظهار داشت: با توجه به شرایط کنونی می توان تا آخر امسال شرایط بازار سرمایه را 

فرسایشی و حتی رو به پایین پیش بینی کرد. 
این کارشناس بازار سرمایه، به ریسک های سیاسی و بین المللی پیش روی بازار سرمایه 
اشاره کرد و گفت: با وجود اینکه کانال مالی اروپا راه اندازی شده اما هنوز ابهام های زیادی 
درباره شیوه فعالیت آن و همچنین سایر موضوع های مطرح میان طرفین وجود دارد که 

باید منتظر نتیجه آنها ماند.
صمدی ادامه داد: اکنون شرایط بازار به گونه ای شده است که حتی به اخبار مثبت و 

خوب نیز نمی تواند واکنش مثبت نشان دهد.

 در گفت و گو با یک کارشناس بازار سرمایه  بررسی شد

کدامعواملبرروندفرسایشیشاخصبورساثرگذارند؟

وزیر راه و شهرسازی طی روزهای اخیر در خصوص احتمال 
افزایش میزان تسهیلات بانکی برای کمک به افزایش توان خرید 
در حوزه مسکن گفت: بحث تسهیلات خرید مسکن یکی از موارد 

آثار تورمی به خصوص در قشری است که جامعه هدف هستند.
محمد اسلامی، ۲۰ دی ماه ۱۳۹۷ در بازدید از شهر جدید پرند 
در جمع خبرنگاران بیان کرده بود: به نظر منافزایش سقف وام 
مسکن کمکی به ارتقا توان خرید متقاضیان نمی کند و به همین 
دلیل ما مدل جدیدی را طراحی کرده ایم. به گفته او، موضوعاتی 
همچون افزایش رقم تسهیلات مسکن در شورای پول و اعتبار 
مطرح می شود، ولی آنچه مهم است این که باید قدرت خرید مردم 

را افزایش دهیم.
رئیس  کوچی،  رضایی  محمدرضا  دی ماه،   ۳۰ حال  این  با 
کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفته بود که قیمت 
مسکن در کلان شهرها به ویژه تهران افزایش چشمگیری داشته 
و این مسئله خانواده ها را از خرید مسکن منصرف کرده است؛ لذا 
تسهیلات مسکن با توجه به قیمت کنونی املاک، حداقل باید ۵۰ 
درصد افزایش یابد. در شرایط کنونی یک زوج برای خرید مسکن 
می توانند حدود ۱۶۰ میلیون تومان وام دریافت کنند که این 

میزان تسهیلات باید به حدود ۳۰۰ میلیون تومان افزایش یابد.
در مقابل، بعضی کارشناسان، مسؤولان بانکی و دولتی معتقدند 
که "بالا بردن سقف تسهیلات شاید در کوتاه مدت به عنوان داروی 
موقت عمل کند، اما در بلندمدت منجر به تورم در حوزه مسکن 
می شود". بعضی دیگر نیز می گویند "اگر قرار است تسهیلات 
بالا رود باید به حوزه ساخت برسد". دبیر کانون انبوه سازان معتقد 

است که منابع بخش مسکن به جای صندوق پس انداز مسکن 
یکم، باید به دو حوزه تولید و بازآفرینی اختصاص یابد.

فرشید پورحاجت به ایسنا گفت که هم اکنون حوزه ساخت و 
ساز در رکود به سر می برد و شرایط سختی دارد. در حوزه بافت 
فرسوده برای استفاده از صندوق توسعه ملی پیشنهاد دادیم که 
خوشبختانه در روزهای گذشته تفاهم نامه آن انجام شد. در این 
حوزه می شود هزینه های تولید را کاهش داد. اما مصوباتی که 
بعضاً در مجلس دنبال می شود و نیز سمت و سوی تسهیلات، 
از  برای حوزه تولید کفایت نمی کند. منابع به سمت استفاده 
صندوق های پس انداز مسکن یکم سوق یافته که در آینده چالش 
خود را خواهد داشت. بنابراین حتماً باید در استفاده از صندوق 

توسعه ملی برای بافت فرسوده تمهیدات لازم صورت گیرد.
سلمان خادم المله و مهدی روانشادنیا نیز از کارشناسان اقتصاد 
مسکن هستند که معتقدند پیشنهاد افزایش تسهیلات خرید تا 
رقم ۳۰۰ میلیون تومان جدا از اینکه دیر ارائه شده، تأثیر چندانی 
است  بهتر  و  داشت  نخواهد  مسکن  بازار  به  بخشی  تعادل  در 

مشوق هایی از این دست به بخش عرضه اختصاص یابد.
*تلاش برای فعال شدن مسکن توسط بخش خصوصی

وزیر راه و شهرسازی طی روزهای اخیر در خصوص سوالی مبنی 
بر قیمت مسکن و افزایش سرسام آور آن در ماه های اخیر حتی با 
رکودی که گفته می شود در این بازار به وجود آمده و اینکه آیا با این 
رشد بی حساب و کتاب می توان و برنامه ای برای کنترل بازار آن 
وجود دارد، اظهار داشت: وظیفه ما به موجب قانون ایجاد تعادل 
در عرضه و تقاضای مسکن با هدف تحت پوشش قرار دادن جامعه 

متوسط و اقشار کم درآمد است.
وی ادامه داد: در این خصوص نیاز مبرم ما در این مقطع فعال 
کردن جریان تولید مسکن برای جامعه هدف است. در این زمینه 
مهمترین کاری که در دستور کارمان قرار دارد این است که بتوانیم 

تولید مسکن را توسط سازنده های بخش خصوصی فعال کنیم.
اسلامی با اشاره به برنامه ساخت ۴۰۰ هزار واحد مسکن که با 
حضور رئیس جمهوری فرمان آن در وزارت راه و شهرسازی صادر 
شده است، گفت: تقریباً در همه شهرها مکان این طرح کم و 
بیش شناسایی شده است. طرح ها مشخص و یک سرانه معینی 
برای این ۴۰۰ هزار واحد توسط سه نهاد در وزارت راه و شهرسازی 
مدیریت می شود و در دستور کار قرار دارد. به این طریق به دنبال 
این هستیم که با فعال کردن جریان تولید مسکن، متقاضیانی 
که در این اقشار هستند را از این طریق برای شان تأمین مسکن 
را دنبال کرده باشیم. وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: برنامه این 
طرح طی دو سال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ است که در شهرهای جدید 
۲۰۰ هزار واحد، در بافت های فرسوده ۱۰۰ هزار و در شهرهای 

۵۰ هزار نفر ساکن هم ۱۰۰ هزار واحد است. این شهرها معین 
شده و تعداد واحدها مشخص هستند و در همین زمینه با این 
برنامه ریزی با انبوه سازان و فعالان این عرصه جلسه و هماهنگی 

داشته ایم.
وی با بیان این که تصویب این طرح در قانون بودجه سال ۱۳۹۸ 
مراحل نهایی را در مجلس طی می کند گفت: منابع لازم برای 
پشتیبانی از این جریان تولید مسکن فراهم شده تا بین عرضه و 
تقاضای مسکن و جریان تولید آن تعادل بخشی داشته باشیم. به 
این ترتیب در بحث تولید واحدهای مسکونی ویژه اقشار هدف در 
این برنامه ریزی به صورت عملیاتی به سمت آن حرکت می کنیم. 
در همین خصوص در شهر تهران و در شهر جدید پرند ما در دو 
هفته اخیر کلنگ زنی که توسط همکاران ما انجام شد بخشی از 
این جریان تولید است. تعداد ۶۰ هزار واحد سهمیه شهرهای 

جدید در سال ۱۳۹۷ است که آن را در برنامه قرار داده ایم.
اسلامی در پاسخ به سوالی در مورد اینکه قیمت بازار مسکن و 
افزایش سرسام آور آن در تهران به الگویی برای دیگر شهرها تبدیل 
شده و اینکه قشر کم درآمد دیگر نمی توانند در پایتخت موفق به 
خرید خانه شوند و از سوی دیگر اجبارشان کرد به شهرهای دیگر 
بروند و اینکه آیا راه حلی وجود دارد، اظهار کرد: در تهران راه حل 
این مساله تک بعدی نیست چرا که در تهران بارگذاری سنگینی 
صورت گرفته است. هم اکنون در تهران خانه های خالی زیادی 
طبق آمار وجود دارد که به طور مشخص این خانه های خالی در 

استطاعت جامعه هدف مدنظر ما قرار ندارد.
وزیر راه و شهرسازی افزود: امروز در بحث بازآفرینی شهری و 
بهسازی، یکی از برنامه ها این است که نقاطی از تهران که دارای 
تراکم نیست و می تواند در این قالب بگنجد در اولویت قرار بگیرد تا 
به این ترتیب و از این طریق فرصتی برای مردم تهران فراهم شود. 
این مشکل به جز تهران در ۴ استان دیگر هم وجود دارد که طبق 
تحلیل صورت گرفته در بحث کمبود مسکن در این استان ها 
عرضه  شرایط  اگر  آینده  سال  تا ۱۵  هم  هفتم  دهک  تا  حتی 
مسکن تسهیل نشود، امکان خانه دار شدن برای آنها وجود ندارد. 
آذربایجان شرقی، خراسان رضوی، اصفهان و فارس استان هایی 
هستند که همراه با تهران خانه دار شدن در آن ها سخت شده 

است.
*منع بانک ها از خرید مسکن و زمین

وزیر راه و شهرسازی در مورد اینکه با این ارزیابی ها آیا این رکود 
در بازار مسکن ادامه دار خواهد بود، گفت: بازار مسکن متأثر از 
شرایط اقتصادی کشور بوده و به سیاست های اقتصادی ملی ما 
مرتبط است. به همین خاطر جابه جایی منابع نقدی و حرکت آن 
به سوی بازار مسکن تأثیر زیادی خواهد گذاشت. در این زمینه 

دولت بخش هایی مثل ورود دستگاه ها، صندوق ها و بانک ها در 
بحث مسکن و زمین را که برای حفظ ارزش پول خودشان ورود 

می کرد را کنترل کرد که شاید قبلًا این اتفاق نمی افتاد.
واگذاری  و  عرضه  جریان  که  حاضر  حال  در  داد:  ادامه  وی 
دارایی های بانک ها مورد تاکید است و رئیس جمهوری هم روی 
آن تاکید ویژه ای دارند، این منابعی است که دولت می تواند آن را 
کنترل کرده تا به بازار هجوم نیاورده و موجب گرانی نشوند که این 

روش مدیریتی همچنان تداوم خواهد داشت.
*رونق مسکن با نهایی شدن طرح کارت اعتباری

تشویقی  کار  با یک  که  این هستیم  دنبال  به  داد:  ادامه  وی 
را  شده  تمام  قیمت  کاهش  و  سازی  متناسب  اجرایی  اقدام  و 
هدف گذاری کنیم. یکی از این موارد بحث بازار تهاتری مصالح 
و خدمات فنی و مهندسی است. به این طریق با کارت اعتباری 
برای سازندگان شرایطی را فراهم کنیم که خرید و تأمین انبوه 
مصالح از تولیدکنندگانی که در رکود هستند انجام تا به این صورت 
تخفیف قابل ملاحظه ای دریافت کنند. با این شرایط که در اختیار 
سازنده ها قرار می گیرد درصد تخفیف اختصاص یافته در قیمت 
تمام شده تأثیرگذار خواهد بود. وی تاکید کرد: همچنین در این 
خصوص فضای جانبی که در اختیار انبوه سازان قرار می دهیم که 
واحدهای تجاری و پشتیبانی غیرمسکونی ایجاد کنند برای آنها 
ارزش افزوده ایجاد کنیم که می توانند سود خودشان را ابتیاع کرده 
و با یک قیمت مناسب مسکن را به جامعه هدف در نظر گرفته 
شده عرضه کنند. این دو امتیاز کمک می کند قیمت مسکن 
متناسب شود. محمد اسلامی در این خصوص خاطرنشان کرد: 
امیدواریم تفاهم نامه اجرایی این طرح اعتباری با بانک مسکن تا 
پایان سال نهایی و مبادله شود چون تقریباً کارهای کارشناسی 
آن روبه اتمام است. در این موضوع سه آیتم وجود دارد، زمین 
که ما زمین را می دهیم برای این برنامه چهارساله پس بنابراین 
سرمایه گذار لازم ندارد که زمین را خریداری کند و پول و سرمایه 
تخفیف  آن  با  مصالح  اعتباری  کارت  می شود.  ساخت  صرف 
برای سرمایه گذار یک فرصت است که می تواند آن را تأمین کند 
و نکته سوم تسهیلات بانک است که برایش در نظر گرفته شده که 

متناسب با پیشرفت کار تزریق می شود.
و  نظارت  شیوه  این  به  عامل  سه  این  وقتی  داد:  ادامه  وی 
مدیریت می شود نگرانی از اینکه کار نشود، وجود ندارد. در این 
مورد جلساتی با انبوه سازان برقرار شده است و آنها آمادگی لازم را 
دارند. معمولًا انبوه ساز بخش خصوصی نگاه می کند ببیند که تا 
چه اندازه سیاست ها و برنامه ها پابرجایی دارد و چقدر ما ثابت قدم 
هستیم که برنامه ها را انجام دهیم و این برای ما مهم است که این 

اعتماد سازی انجام شود.

وزیر راه و شهرسازی:

افزایشمبلغواممسکنتورمزاست
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واکاوی جنگ علنی شفر و خطیر در روزهای اوج استقلال

 آقای فتحی دقیقا کجایی؟

اختلاف بین سرمربی و معاون باشگاه استقلال در شرایطی به اوج خود رسیده که 
مدیران باشگاه بی توجه به این اتفاقات، پشت نتایج هفته های اخیر پنهان شده اند.

 به این آمار خوب دقت کنید:استقلال، 4 هفته آخر لیگ برتر، 13 گل زده بدون گل 
خورده.اگر کسی به روند صعود تیم شفر در اواخر نیم فصل اول و ابتدای نیم فصل دوم 

شکی دارد به نتایج آخر این تیم خوب نگاه کند.
استقلال 1 - استقلال خوزستان صفر

استقلال 3 - نفت آبادان صفر
استقلال 5 - سپیدرود رشت صفر

استقلال -4 پیکان صفر
آبی پوشان پایتخت در شرایطی این نتایج را کسب کرده اند که تیم شفر روی دور برد 
افتاده و روحیه برتری طلبی که در ابتدای نیم فصل از یاد برده بود را دوباره یاد گرفته 
است اما یک جنگ داخلی دوباره آبی پوشان را دچار چالشی خود ساخته کرده که بدون 
شک این تیم را در هفته های آتی دچار حواشی خواهد کرد. اتفاقی که بی شباهات 
به ماجراهای فصل های اخیر نبوده و هر وقت آبی پوشان چه در زمان قلعه نویی، چه 
مظلومی و چه منصوریان در حال اوج گیری بودند با یک حاشیه درونی قهرمانی را از 

دست دادند. 
این اتفاق در حال تکرار است اما این بار نه از طرف وزارت ورزش و  فدراسیون فوتبال، 

بلکه از داخل مجموعه! اختلاف علنی بین سرمربی و معاون باشگاه! 
اگر چه اختلافات ریز و درشتی بین شفر و خطیر در این ارتباط وجود داشت اما 
اختلاف شدید از جایی شروع شد که سرمربی تیم استقلال بعد از یکی از مصاحبه های 
جیری ساناک بعد از جدایی اش از جمع آبی پوشان متوجه می شود که مربی اهل چک 
توسط برخی ها تحریک شده  تا علیه او )شفر( حرف بزنند. سرمربی استقلال هم بعد 
از تماس تلفنی با ساناک در جریان کامل موضوع قرار گرفته و متوجه می شود تماس ها 
با ساناک برای تخریب وی صورت گرفته و درست از همان جا بود که متوجه شد فردی از 

داخل باشگاه با وی مشکل دارد.
به مصاحبه شفر قبل از بازی این فصل با پدیده در نیم فصل دقت کنید: او در بخشی 
از صحبت هایش پیرامون دلایل جدایی ساناک می گوید:در مورد ساناک با مدیرعامل 
باشگاه صحبت کردم. ساشا پسرم هم در این خصوص صحبت کرد و خواهش کردم او 
را تحت فشار نگذارید چون بیمار است. مدیرعامل هم پذیرفت. ممکن نیست کسی بر 
خلاف آن رفتار کند. استقلال یک باشگاه جهانی است. باید آن را به همه دنیا نشان 
بدهیم. اگر یک نفر بخواهد در این مسیر نباشد و در تیم احترام نگذارد، برای ما مشکل 
ساز می شود. همیشه 3۰ درصد قدرت و تمرکز من صرف این مسائل می شود. همیشه 
باید رفتاری در شان  و  انجام ندهید. ما استقلال هستیم  می گویم صحبت اضافه 
استقلال داشته باشیم. بارها گفتم مدیرعامل و سرمربی می توانند راجع به مسائل اصلی 

صحبت کنند.
این اظهارات مستقیم شفر به علی خطیر معاون ورزشی استقلال است.او رسما می 
گوید خودم با مدیرعامل باشگاه حرف زدم و کسی حرف اضافه نزند. حتی بعد از این 
موضوع شایعه شد که خطیر با دستور شفر حق حضور در هیچکدام از اردوهای استقلال 
را نداشته و همین اتفاق هم افتاد. معاون استقلال حتی در زمان اردوی نیم فصل آبی 
پوشان برای دریافت مطالبات استقلال پیرامون انتقال مجید حسینی به ترکیه رفت اما 

هیچکس او را در اردوی این تیم ندید.
شاید اگر مدیران بالا دستی استقلال در همان ابتدا جلوی چنین اختلافی را می 
گرفتند امروز شاهد این  حد از اختلاف نبودیم اما نه تنها اتفاقی رخ نداد بلکه اختلافات 
بیشتر هم شد! با پایان نیم فصل شفر نام بازیکنان مد نظرش را به فتحی داد و خطیر 
هم بازیکنان مد نظر را جذب کرد »اگر چه خطیر  در مورد پاتوسی و قوانین حضور این 
بازیکن در لیگ ایران دچار اشتباهی شد که هنوز حل نشده« اما در هر صورت بازیکنان 
مد نظر شفر جذب شدند. با این شرایط استقلال بازی با پیکان را با 4 گل برد و علی 
خطیر که به تازگی یک صفحه اینستاگرام باز کرده در یک پست به هواداران تبریک گفت. 
حالا واکنش شفر به این پست خطیر را  در صفحات مجازی ببینید:»می خواهم یک 
درخواست کوچک کنم، شما دردسرسازها، شما افراد موذی!که در زمان بحران به پشت 
ما خنجر می زنید،دیگر برنگردید، تبریک نگویید و وانمود نکنید که بخشی از خانواده 
استقلال هستید! فوتبال ورزشی احساسی، پر از عشق، پر از استرس و تنش، پیروزی 
و شکست است،شما به جرات، شخصیت و شان نیاز دارید تا بر لحظات سخت چیره 
شوید و متاسفانه هر کسی اینها را ندارد. اگر نمی توانید تحت فشار وفادار بمانید، ورزش 

اشتباهی را دنبال می کنید.
سرمربی استقلال بدون اسم بردن از خطیر به کسی که در خارج است و برای دیدن 
خانواده اش به سوئیس رفته می گوید: شما افراد موذی که در بحران به ما از پشت خنجر 
می زنید دیگر برنگردید! اگر چه از این پست برداشت های دیگری هم شد و خیلی ها 
عنوان کردند منظور شفر به اعضای کمیته فنی بوده اما بهتاش فریبا صراحتا در گفت و 
گو با فارس اعلام کرد که به جز روانخواه دیگر اعضای کمیته فنی صفحه مجازی ندارند 
و همه ما هم در ایران هستیم، ضمن آنکه همه می دانند منظور شفر از انتشار آن پست 

چه کسی در باشگاه بوده است.
با همه این اتفاقات خیلی ها منتظر واکنش خطیر به حواشی رخ داده بودند اما 
معاون باشگاه استقلال که او هم خیلی زود مثل پندار توفیقی تسلیم صفحات مجازی 
شده است درست بعد از برگشت از زوریخ به تهران در جدیدترین پیام خود در صفحه 
اینستاگرامش اینگونه واکنش نشان داد:»به کجا دارید می رید؟این هوادار می فهمه 
کی داره خدمت می کنه کی خیانت؟شاید بتوانید با فشارهاتون چند صباحی منو از 
استقلال دور کنید تا به افکار پلیدتون در این باشگاه ادامه بدید ولی مکان نداره بتونید 

کامل منو از استقلال دور کنید! 
حتی ساده ترین هوادار استقلال هم با خواندن متن های طرفین متوجه می شود که 
چه اختلاف عمیقی بین سرمربی و معاون باشگه وجود دارد،معاونی که در نوشته اش به 

صراحت گفته شما می خواهید به افکار پلیدتان در باشگاه ادامه بدهید!
به اینکه کدامیک از طرفین حق دارند یا ندارند هیچ کاری نداریم اما با همه این 
توضیحات یک سوال به وجود می آید؟ نقش مدیرعامل در باشگاه استقلال چیست؟ 
آقای فتحی در این شرایط در کجای داستان قرار دارید؟ آیا دود این اختلاف باید به چشم 
هوادارانی برود که چند سال است رنگ آرامش ندیده اند؟  بهتر نیست موضوع را بین 

خودتان و در یک اتاق دربسته حل می کردید که کار به اینجا نمی کشید؟
و در پایان سخنی با هواداران استقلال: به اسامی مدیران استقلال  و خروجی عملکرد 
آنها طی سالهای اخیر دقت کنید ،خودتان متوجه می شوید چرا در باشگاهی مثل 
استقلال تمامی امور حساس در بزنگاه ها حل نمی شود و بعد از تبدیل شدن به مشکل 
بزرگ باعث توقف روند حرکتی این تیم در مسابقات شده و در پایان فصل چیزی جز آه 
و حسرت برای آنها نمی ماند.به این اسامی امیر حسین فتحی را هم اضافه کنید مگر 
اینکه او همین امروز با اتفاقات درون باشگاهش برخوردی قاطع داشته باشد نه تعارفی.

قوچان نژاد:

 برای تعطیلات به سیدنی نیامدم
مهاجم ایرانی سیدنی اف سی استرالیا  

گفت: در بقیه زندگی ام به حضور در جام 
جهانی افتخار می کنم.

 رضا قوچان نژاد، مهاجم سابق تیم ملی 
کشورمان که به تازگی به تیم سیدنی اف 
مصاحبه  در  است  پیوسته  استرالیا  سی 
اش  فوتبالی  های  نشیب  و  فراز  درباره 
سایت  با  مصاحبه  در  رضا  پرداخت. 
درباره  ابتدا  استرالیا  برتر  لیگ  مسابقات 
حضور در جام جهانی گفت: از زمان کودک 
آرزوی این را داشتم تا در جام جهانی بازی 
کنم. تجربه زیبایی است که شما جزئی از این رویداد بزرگ و باشکوه باشید. جام جهانی 
رویدادی است که تمام دنیا بازی شما را تماشا می کنند و مقابل بهترین بازیکنان دنیا بازی 
می کنید. در لحظه حضورتان در جام جهانی شما درک نمی کنید که در چه رویداد بزرگی 
حضور دارید. در بقیه زندگی ام به حضور در جام جهانی افتخار می کنم. گلم به بوسنی 
در جام جهانی 2۰14 بهترین خاطره ام است. در جام جهانی مقابل بازیکنان بزرگی مثل 
زلاتان و مسی بازی کردم. این ها اسم های بزرگی هستند که همه آنها را می شناسند. این 
ها بازیکنانی هستند که همیشه در یادها می مانند مخصوصا اینکه مقابل آنها بازی کنید 
اصلا فراموش نمی شوند. وی در ادامه درباره حضورش در سیدنی اف سی و لیگ استرالیا 
گفت: من در اینجا برای تعطیلات حضور ندارم. من اینجا هستم تا روی فوتبال تمرکز کنم و 
به سیدنی اف سی کمک کنم. اگر چند روزی تعطیلات داشته باشم دوست دارم به همراه 
خانواده ام شهر سیدنی را بگردم. مهمترین چیز در شرایط کنونی تمرکز روی فوتبالم است. 
تمام تلاشم را می کنم تا بهترین عملکرد را برای سیدنی داشته باشم. تلاش می کنم تا گل 
های زیادی را برای تیمم بزنم. همیشه تغییر تیم و پیوستن به تیم جدید سخت است چون 

با فضای جدید باید عادت کنید و خودتان را تطبیق دهید.

باید از ظرفیت بازنشسته ها در فدراسیون ها استفاده کنیم

داورزنی: برای واگذاری سرخابی ها عجله داریم
موضوع  گفت:  ورزش  وزارت  قهرمانی  و  حرفه ای  معاون 
وزارت  حوزه  از  خصوصی  بخش  به  سرخابی ها  واگذاری 
باید این موضوع را از سازمان  ورزش خارج شده و دوستان 

خصوصی سازی پیگیری کنند.
 8 انتخابات  مجامع  برگزاری  درباره  داورزنی  محمدرضا 
فدراسیون   8 کرد:  اعلام  اسفندماه  در  ورزشی  فدراسیون 
ورزشی در اسفند تعیین تکلیف خواهند شد. از امروز ثبت نام 
ریاست فدارسیون وزنه برداری را داریم هفته اول اسفند هم 
شرایط کشتی و ورزش های رزمی را فراهم می کنیم تا مجمع 
برگزار شود، برای برخی از رشته ها هم مثل کنگفو ثبت نام 
را  انتخابات  زمان  صلاحیت ها  تأیید  از  بعد  که  شده  انجام 
اعلام می کنیم تا برای سال جدید و المپیک 2۰2۰ ثبات در 
برگزاری  فدراسیون ها حاکم شود. داورزنی همچنین درباره 
انتخابات فدراسیون کشتی و والیبال خاطرنشان کرد: ثبت نام 
از نامزدهای کشتی دهه اول اسفند شروع می شود، والیبال 
انتخابات را مشخص خواهیم کرد  هم در سال جدید زمان 
البته این فدراسیون کارهایش را می کند باید اقداماتی برای 
لیگ جهانی انجام دهد که تلاش می شود خللی در برنامه های 
وزارت  قهرمانی  و  حرفه ای  معاون  نشود.  ایجاد  فدراسیون 
ورزش درباره اینکه ما المپیک 2۰2۰ را پیش رو داریم کاراته 
یکی از رشته های مدال اور است که باید به آن توجه شود اما 
ابراز  پورشیب یکی از کاراته کاران کشورمان از کم توجهی ها 
ناراحتی کرده، اظهار داشت: 23 اسفند مجمع فدراسیون 
و  باشیم  را داشته  ثبات  پایان سال  از  قبل  تا  داریم  را  کاراته 
خللی در برنامه های این فدراسیون ایجاد نشود.در ستاد عالی 
بازی های المپیک هم برنامه تک تک فدراسیون ها را گرفته ایم، 
فدراسیون هایی که در مسیر کسب سهمیه المپیک قرار دارند یا 
برای المپیک آماده می شوند، حمایت ویژه ای از سوی کمیته 
ملی المپیک و وزارت ورزش خواهند شد. داورزنی که با رادیو 
تهران گفت وگو می کرد، درباره مشکلات اقتصادی سال آینده 
و وضعیت بودجه وزارت ورزش خاطرنشان کرد: تلاش وزارت 

آسیبی  آماده سازی  روند  در  فدارسیون ها  است  این  ورزش 
نبینند، باید منابع را مدیریت کرد، اردوها و مسابقات کسب 
سهمیه المپیک بدون آسیب به رشته ها برگزار می شود اما باید 

الویت را هم در نظر بگیریم.
*باید از ظرفیت بازنشسته ها در فدراسیون ها استفاده 

کنیم
بکارگیری  منع  قانون  وجود  با  اینکه  درباره  همچنین  وی 
بازنشسته ها می بینیم در فدراسیونی مثل جودو، درخشان 

فعالیت  رئیس  نایب  عنوان  به  بعد  و  رفته  کنار  ریاست  از 
نکنید  لطفی  کم  دوستان  به  کرد:  کرده، خاطرنشان 
درخشان تمایلی ندارد، قانون منع بکارگیری بازنشسته ها در 
فدراسیون ها اعمال و اجرا شده اما نباید ظرفیت ها را نادیده 
گرفت. درخشان، رحیمی و کریمی سرمایه های ما هستند 
که باید از ظرفیت حضورشان در کنار تیم های ملی استفاده 
کرد. این افراد عمرشان را در ورزش گذاشته اند ما می توانیم 
در قالب مشاور و به صورت پاره وقت از این افراد استفاده کنیم 

باید  برنامه ها  افزود:  نبینند. داورزنی  تا فدراسیون ها آسیب 
بگونه ای باشد تا از ظرفیت دوستان استفاده کنیم. قانونی که 
وزارت اجرا کرده 1۰ فدراسیون تعیین تکلیف شدند و انتخابات 
8 فدراسیون مشخص شد. این به این معنا نیست که از کسانی 
که جایگاه دارند و می توان برای موفقیت فدراسیون استفاده 
کرد از این ظرفیت استفاده نکنیم. این قانون مانع از استفاده از 
ظرفیت این دوستان نیست بلکه فقط در ریاست و هیأت رئیسه 
انجام می شود اما در سایر بخش ها می توان از دوستان استفاده 
بودجه  نیست که ردیف  این  به معنای  این موضوع  کرد که 
یا حقوقی برای آنها در نظر گرفته می شود. معاون حرفه ای و 
به  پاسخ  در  صحبت هایش  ادامه  در  ورزش  وزارت  قهرمانی 
سوالی مبنی بر شرایط فدارسیون والیبال و اینکه صحبت هایی 
پوتین-مدودوف  گزاره  اجرای  و  داوری  ریاست  خصوص  در 
شنیده می شود، تصریح کرد: اجرای داستان پوتین-مدودوف 
را تکذیب می کنم. این ها تحلیل شخصی افراد است و آنها آزاد 
هستند، والیبال سال آینده مسابقات کسب سهمیه المپیک 
را پیش رو دارد و برای لیگ جهانی خرداد آماده می شود. باید 
آسیب  فدراسیون  این  برنامه های  به  تا  کرد  مدیریت  طوری 
نرسد. والیبال باید مسیر موفقیت را ادامه دهد. نه در این رشته 
بلکه در سایر رشته ها این اتفاق باید رخ دهد.سعی می کنیم 
انتخابات فراهم کنیم، اعضای  برای برگزاری  را  بهار شرایط 
مجمع تشخیص می دهند کدام نامزد می تواند رئیس شود. 
وی درباره خصوصی سازی سرخابی ها و اینکه این اتفاق تا 
پایان سال رخ می دهد، تصریح کرد: موضوع از حوزه وزارت 
ورزش خارج شده است و دوستان از سازمان خصوصی سازی 
پیگیری کنند هیأت دولت  این موضوع را تصویب کرده وزارت 
هم شرایط را فراهم کرده است. دوستان فرآیند واگذاری را از 
سازمان خصوصی سازی پیگیری کنند ما هم پیگیری می کنیم 
این واقعه اتفاق بیفتد تا خیال مردم و وزارت راحت شود، عجله 
ما بیشتر از شماست تا خیال ما راحت شود و این دو باشگاه 

توسط مردم اداره شوند.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد با بیان اینکه کشتی ایران با مشکلات 
و خلا جدی در بیشتر اوزان دست و پنجه نرم می کند، گفت: کار 
بسیار سختی حتی برای کسب سهمیه المپیک داریم و انتظارات از 

کشتی باید معقول و منطبق بر واقعیت ها باشد.
غلامرضا محمدی درباره ارزیابی خود از برگزاری رقابت های جام 
تختی و وضعیت کشتی کشور در راه آماده سازی برای حضور در 
رقابت های جهانی و المپیک 2۰2۰ توکیو، با بیان اینکه قصد دارد از 
طریق این گفتگو با مردم به صورت شفاف و صادقانه درباره وضعیت 
کشتی ایران صحبت کند، خاطرنشان کرد: وظیفه همه ماست که 
در همه موارد با مردم شفاف و صادقانه صحبت کرده و وضعیت 
موجود را به روشنی تبیین کنیم. ما دو رویداد بسیار مهم رقابت های 
قهرمانی جهان و المپیک 2۰2۰ را در پیش داریم و در بین آن ها نیز 
در یکسری از تورنمنت های داخلی و خارجی و دو رویداد قهرمانی 
آسیا شرکت می کنیم. با توجه به شرایط فعلی و همچنین اتفاقاتی 
که در یکی دو سال گذشته در رویدادهای مختلف برای تیم ملی 
کشتی  پتانسیل  همه  تختی  جام  رقابت های  در  آمد،  وجود  به 
ایران به غیر از چند چهره سرشناس که برای آن ها نیز حضور در 

تورنمنت های خارجی را در نظر داریم، حضور داشتند.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد افزود: رقابت های جام تختی با 
توجه به حضور چند چهره سرشناس، محک نسبتاً جدی برای 
کشتی گیران ما مخصوصاً در اوزان سبک که ما دچار خلأ هستیم، 
بود. باید بگویم با توجه به عملکرد کشتی گیران مخصوصاً در اوزان 
سبک ما در این اوزان شدیداً دچار خلأ و کمبود هستیم و شرایط 
خوبی نداریم. کار بسیار سختی برای حضور موفق در رقابت های 
جهانی و المپیک در پیش داریم اما با همه این اوصاف با تمام وجود 
برای بهبودی وضعیت کشتی ایران و کسب نتیجه ای در خور نام 
کشتی ایران و خوشحال کردن مردم تلاش خواهیم کرد و لحظه ای 

عقب نمی نشینیم.
وی با تاکید بر اینکه اعضای کادر فنی و مسئولان فدراسیون قول 
می دهند تمام توان خود را برای موفقیت و بهبود وضعیت فعلی 
باید  این اوصاف  با  به کار گیرند، خاطرنشان کرد:  ایران  کشتی 
واقعیت ها را به مردم بگوییم. با توجه به شرایطی که طی سال های 
اخیر برای کشتی ایرانبوجود آمده باید انتظارات از کشتی منطقی 

باشد. ما به لحاظ داشتن پشتوانه در وضعیت خوبی قرار داریم اما 
باید تاکید کنم زمان بسیار کمی تا رقابت های جهانی و المپیک 
2۰2۰ و رساندن این پشتوانه ها به این رویدادهای مهم داریم و 
شرایط برای حضور این نفرات مستعد در المپیک پیش رو به لحاظ 
شرایط سنی و کمبود تجربه مهیا نیست. بدون تردید بعد از المپیک 
2۰2۰ با توجه به رسیدن این استعدادها به تیم ملی شرایط ما به 
مراتب بهتر خواهد شد و قول می دهم دوران طلایی کشتی ایران 
و ظهور نسل طلایی کشتی ایران را شاهد خواهیم بود و این نفرات 

کشتی ایران را به جایگاه اصلی و شایسته خود می رسانند.
محمدی در ادامه گفتگو با ایسنا، تصریح کرد: ما در این زمان 
اندک که در اختیار داریم قصد داریم هم بر روی نفرات جوان و آینده 
ساز کشتی با توجه ویژه سرمایه گذاری کنیم و هم به نفرات با تجربه و 
میدان دیده توجه کنیم تا دستمان در المپیک و رقابت های جهانی 
خالی نماند. باید بگویم با توجه به شرایط فعلی، ما حتی برای گرفتن 

سهمیه المپیک نیز در رقابت های جهانی مشکل جدی داریم چرا 
که در بیشتر اوزان المپیکی دچار خلأ و مشکل هستیم. در جام 
تختی همه موجودیت کشتی ما به غیر از تعدادی اندک کشتی 
گیر با تجربه که برای آن ها نیز برنامه داریم، حضور داشتند. ما باید 
واقعیات را به مردم بگوییم اما با این حال با همه وجود برای بزرگی 

کشتی ایران تلاش می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه کشتی برای موفقیت به همدلی اهالی کشتی 
و همچنین صبر نیازمند است، گفت: هر مربی حرفه ای برای کسب 
موفقیت حداقل به 4 سال زمان نیازمند است اما ما برای اینکه 
کشتی در شرایط ویژه ای به سر می برد ریسک قبول هدایت تیم ملی 
را پذیرفتیم و آمدیم و کار را بی هیچ توقعی شروع کردیم. ما مدیون 
کشتی هستیم و به چیز دیگری جز سربلندی و موفقیت کشتی 
فکر نمی کنیم اما دست ما در برخی اوزان واقعاً خالی است و این 

واقعیت ها باید گفته شود.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد در پاسخ به این سوال که به نظر 
می رسد پس از مشاهده رقابت های جام تختی به نوعی از وضعیت 
کشتی ایران دچار دلسردی شده است، گفت: روحیه من به گونه ای 
است که یا کاری را انجام نمی دهم یا اگر قبول کردم هیچوقت از 
زیر آن شانه خالی نمی کنم و تا آخر راه ادامه می دهم اما این یک 
واقعیت است که در یکی دو سال گذشته ما در رقابت های جهانی 
ناکام بودیم و کشتی ایران نتوانست پاسخگوی انتظارات مردم باشد. 
باید از چند سال پیش به جای تمرکز بر روی کسب نتیجه در برخی 
رویدادها، بر روی مقوله آینده سازی و یافتن پشتوانه برای نفرات 
باتجربه تیم ملی تمرکز می شد و آینده کشتی به صورت ویژه مدنظر 
قرار می گرفت. همانطور که گفتم در حال حاضر نیز ما پشتوانه های 

زیادی داریم اما این نفرات به المپیک 2۰2۰ نمی رسند.
وی افزود: ای کاش طی سال های گذشته بر روی جوانان مستعد 
مخصوصاً در اوزان سبک که دچار مشکل و خلأ جدی هستیم 
سرمایه گذاری و برنامه ریزی می شد و کسب نتیجه در دستور کار 
قرار نمی گرفت. این ها واقعیات تلخی است که باید گفته شود. این 
بدترین حالت برای یک مربی است که زمان کمی برای کسب نتیجه 
دلخواه در اختیار داشته باشد و از سوی دیگر نیز انتظارات بالا باشد. 
جالب است بدانید ما در قالب اعزام کشتی گیران به رقابت های جام 
جهانی، جام دان کولوف و دو رویداد قهرمانی آسیا در رده امید و 
بزرگسال در مجموع 3۷ کشتی گیر اعزام می کنیم که این ها همه 
پتانسیل کشتی ما در حال حاضر هستند و فکر نمی کنم کسی 
را که احساس کردیم  ما تمام کشتی گیرانی  باشد.  بیرون مانده 
می توان رویشان حساب باز کرد را به این رویدادها می فرستیم و 
همه را درگیر کار کرده ایم تا بهترین ها شناسایی شوند. خوشبختانه 
تعامل بسیار خوبی بین تیم های ملی به وجود آمده و همین امر 

باعث شده کسی از دایره رقابت بیرون نماند.
محمدی با بیان اینکه قول داده بود با مردم به صورت شفاف 
صحبت کند، خاطرنشان کرد: سعی کردم در این مصاحبه تمام 
حرف هایم را بزنم. الان آرامش بسیار خوبی بر کشتی کشور حاکم 
شده و ما در فضایی آرام و همدل چه در کشتی آزاد و چه در کشتی 
فرنگی کار می کنیم اما واقعاً کار سختی در پیش داریم و انتظارات از 

کشتی باید معقول و منطبق بر واقعیت ها باشد.

صحبت های بی پرده سرمربی تیم ملی کشتی آزاد

 محمدی: برای المپیک با مشکلات جدی مواجه ایم

صدور بیانیه توسط دو باشگاه تراکتورسازی و استقلال پیش از دیدار دو تیم در هفته 
هجدهم نشان می دهد که جدال دو تیم پیش از دمیدن سوت داور و بیرون از زمین آغاز 

شده است.
هفته هجدهم لیگ برتر فوتبال ایران در حالی از پنج شنبه آغاز می شود که در مهم ترین 
دیدار این هفته تراکتورسازی در تبریز میزبان استقلال است. حساسیت جدال دو تیم 
زمانی بیشتر می شود که دو تیم فاصله کمی با صدر جدول دارند و کسب سه امتیاز توسط 

هر یک از دو تیم می تواند گام بزرگی برای نزدیک شدن به قهرمانی باشد.
در حالی که قرار است جدال دو تیم از ساعت 15:3۰ روز جمعه و با سوت داور آغاز شود، 
جنگ دو تیم از دیشب و امروز آغاز شده و بیانیه های سایت های دو باشگاه خیلی زود از 
نگرانی دو تیم برای تقابل روز جمعه خبر داد. تراکتورسازی در بیانیه خود ضمن اعتراض به 
داوری از کمیته داوران خواسته در بازی های آینده، داوران را با دقت بیشتری انتخاب کند. 
در بخشی از بیانیه تراکتورسازان آمده است: "باشگاه تراکتورسازی مصمم است حقوق 
از دست رفته خود را مطالبه کند، بنابراین تأکید بر رسیدگی به وضعیت داوری مسابقات 
داشته و با توجه به دیدارهای آینده امید دارد تا نظارت دقیقی بر انتخاب داوران و عملکرد 

آن ها صورت بگیرد. "
صبح دیروز هم استقلالی ها با صدور بیانیه ای خواستار نظارت ویژه سازمان لیگ شدند تا 
مشکلات حاشیه ای در این دیدار رخ ندهد. در این بیانیه هم آمده است: "به نظر می رسد 
برخی جریان ها در حال شکل گیری است تا فدراسیون فوتبال، سازمان لیگ، مسئولان 
برگزاری مسابقات، کمیته داوران و … برای دیدار روز جمعه تحت تأثیر و فشار قرار بگیرند. 
باشگاه استقلال از فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ انتظار دارد به هیچ وجه تحت تأثیر 

جوسازی ها و اتفاقات اخیر قرار نگیرند و همچنین نظارت خاصی از جنبه های گوناگون 
دیداری  در  آرامش  کمال  در  تراکتورسازی  و  استقلال  تا  باشند  داشته  دیدار  این  روی 

جوانمردانه مقابل یکدیگر قرار بگیرند."
به نظر می رسد تیم های لیگ برتری راه جدیدی برای غلبه بر حاشیه ها پیدا کرده اند اما 
شاید این بیانیه ها جرقه حواشی بعد از بازی باشد. نکته جالب درباره باشگاه استقلال این 
است که آن ها از بیانیه باشگاه سپاهان پیش از دیدار رفت دو تیم انتقاد کردند و این کار 

طلایی پوشان را غیرحرفه ای خواندند و نتیجه بازی را متأثر از آن بیانیه دانستند.
در بیانیه باشگاه سپاهان مواردی مانند واکنش باشگاه استقلال به دیدار با تراکتورسازی 
عمومی  شادی  که  "امیدواریم  بود:  آمده  بیانیه  آن  از  بخشی  در  بود.  شده  یادآوری 
علاقه مندان به تیم پرسپولیس بهانه ای برای یکسان کردن کفه ترازو در رقابت های لیگ 
و اهدای امتیازی مضاعف به هواداران تیم رقیبشان در بازی دو تیم استقلال و سپاهان در 
روز جمعه چهارم آبان نباشد و دو تیم بدون هیچ پیش زمینه ذهنی از داوری این مسابقه به 
دیدار یکدیگر بروند و در کمال عدالت در داوری، تماشاگران آبی و طلایی شاهد یک بازی 

جوانمردانه فقط در درون زمین مسابقه و نه در بیرون از مستطیل سبز باشند. "
کاری که سپاهان کرد همان است که حالا آبی های پایتخت دست به دامان آن شده اند تا 

دیدار برگشت تراکتورسازی و استقلال را تحت تأثیر قرار دهند.
صدور بیانیه باشگاه استقلال البته مورد عجیبی نیست و بسیاری از تیم های لیگ 
برتری با انتشار این صحبت ها خواستار گرفتن حقشان یا از بین بردن حواشی پیش از 
دیدار مهم تیم هایشان شده اند. این کار چوب دو سر طلاست زیرا در صورت شکست تیم 
بیانیه دهنده، آن ها بیانیه خود را دوباره تذکر خواهند داد اما در صورت پیروزی، تیم حریف 

آن بیانیه را عامل اصلی شکست خود معرفی خواهد کرد. کار که در هیچ کدام از کشورهایی 
که فوتبال حرفه ای دارند اتفاق نمی افتد به نظر می رسد این کار غیر حرفه ای همانند 
بسیاری از کارهای غیرحرفه ای دیگر در فوتبال ایران مثل اعتراض به داوری، جادوگری و 

تبانی روزی فوتبال ایران را به دردسر خواهد انداخت.

تراکتورسازی-استقلال و عادت جدید لیگ برتری ها

 جنگ بیانیه ها به جای ساق ها

دبیر هیئت فوتبال استان قم خبر داد؛

صعود نماینده فوتبال قم به مرحله دوم مسابقات 
امیدهای کشور

دبیر هیئت فوتبال استان قم از صعود نماینده فوتبال قم به مرحله دوم مسابقات 
امیدهای کشور خبر داد.

علی احمدی  اظهار داشت: مرحله نخست مسابقات فوتبال رده سنی امید کشور در 
دسته مناطق در حالی به پایان رسید که تیم فوتبال وحدت شریف قم توانست در این 

مرحله با کسب امتیازات لازم به مرحله دوم صعود کند.
وی افزود: صعود تیم وحدت شریف قم از این نظر حائز اهمیت ویژه است که راهیابی 
این تیم به مرحله دوم لیگ مناطق امید کشور در دهه ۹۰ برای نخستین بار در فوتبال 
قم رخ می دهد البته استان قم یک تیم با نام صبا در لیگ دسته اول امید کشور نیز دارد.
دبیر هیئت فوتبال استان قم گفت: تیم فوتبال وحدت شریف قم در مسابقات مرحله 
اول رده سنی امید کشور در شاهرود به میدان رفت و 4 مسابقه انجام داد و توانست با 
کسب 2 پیروزی، یک تساوی و یک شکست به عنوان تیم دوم گروه خود راهی مرحله 

دوم شود.
احمدی بیان داشت: تیم وحدت شریف قم در این رقابت ها توانست تیم پدیده اراک را 
3 بر 2 و با گل های حسین عرب زاده، امین کرمانی و محمدرضا غلامی شکست دهد اما 
در دومین مسابقه برابر حریف قدرتمند خود ماهان تهران 3 بر صفر نتیجه را واگذار کرد.

وی عنوان کرد: نماینده قم در دیدار سوم برابر تیم کومش سمنان با نتیجه ۶ بر صفر 
پیروز شد در حالی که  حسین عرب زاده 2 گل، محمد حسین اسماعیل گل 2 گل و 
حامد نورنژاد و محمد رضا غلامی هرکدام یک گل در این بازی برای تیم وحدت قم به 

ثمر رساندند.
دبیر هیئت فوتبال قم تصریح کرد: تیم وحدت شریف قم در چهارمین و آخرین مسابقه 
خود برابر نماینده شاهرود در حالی که برای صعود به یک تساوی نیاز داشت با این تیم 
یک بر یک مساوی کرد که البته گل تساوی را در دقیقه هفتم وقت تلف شده دریافت کرد 
و بدین ترتیب راهی مرحله دوم شد تا به دنبال صعود به لیگ دسته اول امید کشور باشد.

رئیس هیئت دو و میدانی استان قم خبر داد؛

کسب ۵ مدال توسط ورزشکاران قمی 
در مسابقات انتخابی آسیای میانه

رئیس هیئت دو و میدانی استان قم از کسب 5 مدال دو و میدانی کاران 
قمی در مسابقات انتخابی آسیای میانه خبر داد.

علی رضایی اظهار داشت: کسب 5 مدال باارزش و 5 ورودی مسابقات 
در  کشور  سالن  داخل  میدانی  و  دو  مسابقات  از  میانه  آسیای  قهرمانی 

مجموعه آفتاب انقلاب تهران تازه ترین موفقیت دو و میدانی قم است.
بزرگان  المپیکی قم در جمع  نوجوان  افزود: مهدی رضایی دونده  وی 
سرعت کشور دست به کار بزرگی زد و  با رکورد ۶:۷۹ صاحب گردن آویز نقره 
شد.  رضایی در مسابقات المپیک جوانان در آرژانتین نیز به نمایندگی از ایران 

روی پیست رفته بود.
رئیس هیئت دو و میدانی استان قم گفت: محمدحسین اسکندری پرتابگر 
باتجربه و خوشنام استان قم در پرتاب وزنه با رکورد 31/18 صاحب مدال نقره 
شد و رضا ملک پور، نماینده دو و میدانی قم در بازی های آسیایی جاکارتا 
در دو 4۰۰ متر با وجود قرعه بد  و خط نا مناسب توانست صاحب مدال برنز 

شود.
رضایی بیان داشت: کسب 2 مدال نقره  و یک ورودی دیگر از مسابقات 
دوومیدانی داخل سالن قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی برای حضور 
در مسابقات آسیای میانه پایان بخش کار دو و میدانی کاران قمی در این 

رقابت ها بود.
وی عنوان کرد: علی محمدعلی زابلی، نوجوان خوش آتیه استان قم در 
پرش با نیزه بانیزه با رکورد 1۰/4 متر صاحب گردن آویز نقره شد و چهارمین 
سهمیه استان قم را جهت شرکت در مسابقات آسیای میانه به دست آورد و 
تیم  4 در 4۰۰ متر امدادی استان قم نیز با ترکیب رضا ملک پور، محمدرضا 

فریدی، حسن نیک نظر و  مهدی حاجیلو به مدال نقره رسید.

کی روش: 

می خواهم کلمبیا را قهرمان جهان کنم
سرمربی جدید تیم ملی کلمبیا گفت: جایگاه و سطح بازیکنان کلمبیا مرا تشویق کرد تا به این 

کشور زیبا بیایم.
کارلوس کی روش، سرمربی سابق تیم ملی کشورمان هفته گذشته رسما با فدراسیون فوتبال 

کلمبیا قراردادی 4 ساله امضا کرد.
کی روش مصاحبه ای جدید با سایت »hsbnoticias« کلمبیا انجام داد که به شرح زیر است:

* انگیزه ات از آمدن به کلمبیا چه بود؟
جایگاه و سطح بازیکنان کلمبیا مرا تشویق کرد تا به این کشور زیبا بیایم. می خواهم با تیم ملی 

کلمبیا قهرمان شوم.
* آیا رسیدن به این مکان را با حضورتان در منچستر یونایتد کسب کردید؟

من ۶ سال خوب را در منچستر داشتم. به عنوان یک کارگزار به منچستر رسیدم ولی با پیدا کردن 
دوست های زیادی آنجا را ترک کردم. هنوز سر آلکس فرگوسن دوست نزدیک من است.

* آیا با مربیان کلمبیایی درباره تیم ملی اطلاعاتی گرفتی؟
بله. اما صحبت های کمی با آنها داشتم. در شرایط کنونی اندیشه صحبت کردن با آنها برای رشد 

فکری است که در ذهن دارم.
*آیا به بازیکنان کلیدی ای که پکرمن به آنها اعتماد می کرد، شما هم اعتماد می کنید؟

بله. طبیعتا من به مجموعه ای که پکرمن با آنها کار می کرد احترام زیادی قائل هستم. البته چهره 
های جدیدی نیز بسته به شرایط در تیم ملی کلمبیا حضور پیدا خواهند کرد.

* کلمبیا تنها یک بار قهرمانی در کوپا آمریکا را در سال 2001 تجربه کرده است. شما چطور 
می خواهید این روحیه برنده شدن را در این تیم بعد از سال ها زنده کنید؟

باید برای رسیدن به آرزوهایمان دائما تلاش کنیم. باید این موضوع به فرهنگ تبدیل شود. چند 
سال پیش به بنیتو و کاستا بازیکنان پرتغال گفتم: نگاه کنید، ما اینجا هستیم تا قهرمان جهان شویم. 
در آن زمان آنها فکر کردند من دیوانه هستم. امروز نیز فکرم همین است: اگر می خواهید بهتر شوید 
باید قهرمان شوید. شما باید هر روز آماده باشید تا قهرمان شوید. قهرمان ها از پایان شروع نمی کنند 

بله از ابتدا کارشان را آغاز می کنند. می خواهیم قهرمان دنیا شویم.
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یک شرکت انگلیسی ادعا می کند نخستین ربات هنرمند دنیا را ساخته که به وسیله 
هوش مصنوعی و میکروتراشه ای که در چشمانش تعبیه شده، طراحی بسیار واقعی از 

افراد رسم می کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، یک شرکت مهندسی هنر در انگلیس 
ادعا می کند نخستین ربات هوش مصنوعی دنیا را ابداع کرده که می تواند با کمک 

میکروتراشه ای که در چشمانش تعبیه شده، افراد را طراحی کند.
این ربات به نام  Ai-Da می تواند با کمک هوش مصنوعی و مدادی که در بازوی 

رباتیک آن قرارداده مدلی را طراحی کند که جلوی او فیگور گرفته است.
 Ai-Da به وسیله الگوریتم هایی فعال شده که ویژگی های انسانی را پردازش می کنند 

و به ربات کمک می کنند تا پرتره ای بسیار واقعی از مدل طراحی و رنگ آمیزی کند.

  Engineered Arts آیدان ملر« طراح و ناظر مراحل نهایی ساخت این ربات در شرکت«  
امیداوار است Ai-Da  به زودی سخن گفتن را آغاز کند.

ربات مذکور با الهام از »آدا لاولیس«، نخستین زن  برنامه نویس رایانه در جهان، نام 
گذاری شده است و »ملر« ادعا می کند تابه حال رباتی با این قابلیت ساخته نشده است.
 شرکت Engineered Arts ربات هایی با ظاهری بسیار واقعی و قابل قبول برای حوزه 
های ارتباطات، سرگرمی و تحقیقات می سازد. در آوریل ۲۰۱۸ میلادی این شرکت 

رباتی ابداع کرد تا سریال تلویزیونی Westworld را تبلیغ کند.
»ملر« در این باره می گوید:  ما Ai-Da را معرفی می کنیم که نخستین ربات انسان 
نمای هنرمند دنیا است. این ربات هنر خلق می کند. در حال حاضر بخش های مختلف 

اسکلت رباتیک Ai-Da از هم جدا شده اند اما حرکات آن بسیار طبیعی هستند.  
 دوربین ها هر چشم ربات ویژگی های انسانی را شناسایی می کند. Ai-Da می تواند 

با فرد ارتباط چشمی برخورد کند و با چشم حرکات او را در سراسر اتاق رصد کند.
 استادان و دانشجویان دوره فوق دکترا در دانشگاه آکسفورد و گلداسمیت  برنامه 
های رایانشی و طراحی خلاق Ai-Da را برای انجام کارهای هنری فراهم کرده اند. 
دانشجویان دانشگاه لیدز نیز  بازوی بیونیک با قابلیت طراحی را برای این ربات طراحی 
و برنامه ریزی کرده اند. ربات مذکور پوستی بسیار طبیعی دارد که از جنس سیلیکون 

ساخته شده است. دندان ها و لثه های آن با پرینتر سه بعدی ساخته شده اند.
قرار است نخستین نمایشگاه این ربات در ماه می در دانشگاه آکسفورد رونمایی 
شود. در نمایشگاه علاوه بر طراحی های ربات، آثار هنری دو بعدی و سه بعدی که 
روی پلاستیک، نقره و برنز اجرا شده اند نمایش داده می شوند. ربات به وسیله هوش 

مصنوعی این آثار را می سازد.

بررسیسلولهایزندهباکمکامواج
آکوستیک

مهندسان دانشگاه "ام.آی.تی"، ابزاری ابداع کرده اند که امکان بررسی سلول های 
زنده را با کمک امواج آکوستیک فراهم می کند.

 ،)MIT("به گزارش ایسنا و به نقل از ام. آی. تی نیوز، مهندسان دانشگاه "ام. آی. تی
یک روش جدید و غیرتهاجمی برای سنجش سفتی سلول های زنده ابداع کرده اند که 
در آن از امواج آکوستیک استفاده می شود. این روش به آنها امکان می دهد سلول ها 
و تغییرات آنها را در چرخه تقسیم سلول بررسی کنند. شاید این روش، برای بررسی 
پدیده های بیولوژیکی مانند "مرگ برنامه ریزی شده سلول")PCD( و یا متاستاز، کارآمد 
باشد. پژوهشگران، ابزاری ابداع کرده اند که می تواند جرم سلول ها را هنگام حرکت آنها 
اندازه گیری کند. "اسکات مانالیز")Scott Manalis(، استاد بخش مهندسی زیستی و 
مهندسی مکانیک دانشگاه ام. آی. تی گفت: بررسی غیرتهاجمی ویژگی های مکانیکی 
سلول، می تواند برای مطالعه انواع گوناگون فرایندهای سلولی کارآمد باشد. این روش، 
برای تحلیل نحوه واکنش سلول های تومور به داروهای خاص نیز کارآمد است و می تواند 
به پزشکان کمک کند تا بهترین داروها را برای بیماران انتخاب کنند. پژوهشگران در این 
بررسی جدید دریافتند که می توانند تغییر در سفتی سلول ها به خصوص در یک ساختار 
سلولی موسوم به "قشر سلولی")Cell cortex( که زیر غشای سلول قرار دارد، بسنجند. 
 )actin("قشر سلولی که به تشخیص شکل سلول کمک می کند، از رشته های "اکتین
تشکیل شده است. ادغام این الیاف معمولًا طی فرآیندهایی مانند تقسیم سلولی، 
متاستاز و مرگ برنامه ریزی شده سلول رخ می دهد و به تغییراتی در سفتی قشر سلولی 
منجر می شود. پژوهشگران باور دارند که روش جدید آنها به خاطر استفاده از ذرات 
هیدروژل، بسیار دقیق عمل می کند. آنها طی دو سال بررسی دریافتند که می توان از 
لرزش ناشی از حرکت سلول ها برای اندازه گیری سفتی سلول هایی که در ابزار جریان 
دارند استفاده کرد. هنگامی که یک ذره را ابزار به حرکت در می آید، با امواج آکوستیک 
تعامل برقرار می کند و تعادل کلی انرژی را تغییر می دهد؛ در نتیجه، لرزش براساس 
سفتی سلول یا ذره تغییر می کند و پژوهشگران می توانند سفتی سلول را با سنجش 
میزان تغییر لرزش اندازه بگیرند. این روش جدید سنجش، امکان بررسی جرم سلول ها 

را فراهم می کند.

شایدبازسازینخاعممکنشود
پژوهشگران با کمک نوعی هیدروژل، اسکلت زیستی مخصوصی ابداع کرده اند که 

می تواند به بازسازی نخاع کمک کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از مجله ادونسد ساینس نیوز، نخاع، نقش مهمی در پردازش 
حسی، کنترل حرکت، تنفس و دیگر کارهای داوطلبانه و غیر داوطلبانه بدنی دارد. نخاع به 
عنوان جزیی از سیستم عصبی مرکزی، به کمک تعدادی رشته عصبی با مغز و بخش های 
دیگر بدن ارتباط برقرار می کند؛ در نتیجه آسیب های نخاعی می توانند پیامدهای جدی 
مانند فلج کامل را در پی داشته باشند. بازسازی موفقیت آمیز نخاع به خاطر پیچیدگی و 
توانایی ضعیف این سیستم در بازسازی، کار دشواری است. اسکلت های زیستی که برای 
این هدف ساخته شده اند، باید ویژگی های خاصی از جمله قابلیت تجزیه زیستی برای 
بهبود انسجام سلول های عصبی، ذخیره بالای آب مورد نیاز متابولیسم سلول، نفوذپذیری 
ساخت  برای  اخیراً  باشند.  داشته  بالا  انعطاف پذیری  و  فیبر  سه بعدی  ساختار  بالا، 
اسکلت های مهندسی شده بافت، از هیدروژل ها استفاده می شود. هیدروژل ها، برخی از 
این ویژگی ها را دارند اما برای تقلید عملکرد فیبرهای آکسون نخاع باید یک روش پردازشی 
وسیله ای  می تواند   )Electrospinning( "الکتروریسی"  فرآیند  بگذارند.  سر  پشت  را 
برای رسیدن به ساختار فیبر در سطح میکرو و نانو باشد. پژوهشگران با کمک فناوری 
الکتروریسی، اسکلت جدیدی از جنس هیدروژل برای بازسازی نخاع ارائه دادند. این 
اسکلت مبتنی بر "گلاتین متاکریلوئیل")GelMA(، هم قابل تجزیه زیستی و هم از نظر 
مکانیکی قابل تنظیم است و دوام بالایی نیز دارد. پژوهشگران، عملکرد درون جانداری این 
اسکلت را در موش هایی که به خاطر آسیب نخاعی، به اختلال عملکرد در پای عقب مبتلا 
بودند، ارزیابی کردند. موش هایی که با این اسکلت جدید تحت درمان بودند، طی ۱۲ 
هفته به بهبودی قابل توجهی دست یافتند. اگرچه سلول های بنیادی عصبی پس از ۱۲ 

هفته هنوز به اسکلت هیدروژل نیاز داشتند اما 
ارزیابی های بعدی، نجات این سلول ها را تایید 
کردند. رگ های خونی جدیدی که در محل 
به  می توانند  می گیرند،  شکل  دیده  آسیب 
بازسازی دوباره آکسون کمک کنند. بسیاری 
از آسیب های عروقی موش های گروه کنترل 
قرار  مقایسه  مورد  دیگر  موش های  با  شده، 
گرفتند و تناسب این روش برای درمان نخاع و 

دیگر بافت های آسیب دیده تایید شد.

در آخرین سری از رویدادهای مقابله انسان با ماشین، 
یک انسان توانست در مناظره با ماشین هوش مصنوعی 

آی بی ام پیروز شود.
به گزراش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، پس از آنکه 
 Dota بازی متعلق به گوگل( و (Go  انسان در بازی های
۲ ) یک بازی آنلاین( از  هوش مصنوعی شکست خورد، 
نبرد بین ماشین و انسان  جذابیت خود را باخت و یک 

سویه به نظر می رسید.
 اما به نظر می رسد بالاخره انسان توانسته در مقابله با 

نسل آتی ربات ها برنده شود. »هریش ناتاراجان« قهرمان 
مصنوعی  هوش  سیستم  با  رویارویی  یک  در  مناظره  
شرکت آی بی ام به نام  Miss Debater برنده شد. این 
رویارویی در کنفرانس Think در سانفرانسیسکو برگزار 

شده بود و صدها خبرنگار تماشاچی آن بودند.
در  اروپا  مناظره  مسابقات  برنده  ناتاراجان«  »هریش 
سال ۲۰۱۲ میلادی است. او و سیستم هوش مصنوعی 
آی بی ام به مدت ۲۵ دقیقه درباره یارانه های مربوط به 

دوره پیش دبستانی با یکدیگر مناظره کردند.

هر طرف ۱۵ دقیقه فرصت داشت تا برای مناظره آماده 
شود. پس از آن هر طرف ۴ دقیقه برای ارائه بیانیه آغازین، 
چهار دقیقه برای استدلال متقابل و ۲ دقیقه فرصت برای 
جمع بندی در اختیار داشت.  سیستم آی بی ام به نام 
Miss Debater از مخزن اطلاعات خود که حاوی ۱۰ 
میلیارد جمله برگرفته از روزنامه ها و ژورنال های آکادمیک 
بود، سخنرانی خود را انتخاب کرد.   این رویارویی آخرین 
رویداد از سری »چالش های عظیم« آی بی ام درحوزه 

مقابله انسان و ماشین هوشمند است.

مانند  هایی  آینده دستگاه  در  گزارشی جدید  طبق 
ابزارهای سلامتی تبدیل می  به  بلندگوهای هوشمند 
شوند. آنها علاوه بر دقیق تر شدن تشخیص پزشکی با 

رصد رفتار فرد از بستری شدن او جلوگیری می کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، طبق 
یک گزارش جدید از بلندگوهای هوشمند در آینده به 
عنوان مربیان مجازی سلامتی و رصد  بیماران در خانه 

هایشان استفاده می شود.
طبق گزارش سازمان بهداشت ملی انگلیس،  دستگاه 

هایی مانند الکسا، دستیار صوتی هوشمند آمازون یا 
کورتانا)متعلق به مایکروسافت( و سیری)متعلق به اپل( به 

ابزارهای سلامتی مهمی تبدیل می شوند.
این گزارش ۱۰۰ صفحه ای  با کمک یک دانشمند 
آمریکایی حوزه ژنتیک نوشته شده است و براساس آن 
ربات ها و هوش مصنوعی در آینده به دقیق تر شدن  
طی  همچنین  کنند.  می  کمک  پزشکی  تشخیص 
طریق  از  مجازی  بهداشتی  های  مربی  آتی  سال   ۲۰
بلندگوهای مجهز به شناسایی صوت در خانه های افراد 

برسلامت آنان نظارت می کنند. به این ترتیب بیماری 
های مزمنی مانند دیابت، آسم، افسردگی و فشار خون بالا 
را بهتر کنترل می کنند. این برنامه ها با استفاده از هوش 
مصنوعی و یادگیری عمیق بیماری فرد و رفتار نرمال او را  
رصد و با مشاهده یک مورد غیر معمول، اقداماتی برای 
جلوگیری از بستری شدن فرد در بیمارستان انجام می 
دهد. احتمالا بلندگوها به حسگرهای پوشیدنی مجهز 
در  را   استرس  حتی  و  پزشکی  اطلاعات  و  شوند  می 

صدای فرد  ردیابی می کنند.

یک شرکت خارجی با سرمایه گذاری روی نانوپوشش های باتری  خودروهای الکتریکی 
در صدد است باتری های قدرتمندی برای خودروهای الکتریکی تولید کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ستاد توسعه فناوری نانو، شرکت آلمانی فولکس  
تا  فورج نانو کمک می کند  استارت آپ  به  میلیون دلاری  با سرمایه گذاری ۱۰  واگن 

خودروهای  در  استفاده  مورد  باتری های  نانوپوشش دهی  روی  صنعتی  آزمون های 
الکتریکی را انجام دهد.

 )Forge Nano( فورج نانو  استارت آپ  روی  دلار  میلیون  فولکس واگن ۱۰  شرکت 
سرمایه گذاری کرد. این سرمایه گذاری برای حمایت از آزمایش های صنعتی روی فناوری 
نانوپوشش دهی انجام می شود. قرار است از فناوری پوشش دهی برای بهبود عملکرد 

باتری ها استفاده شود.
همکاری مشترک فولکس  واگن و فورج نانو از سال ۲۰۱۴ آغاز شده است. در این 
سال فورج نانو شروع به تحقیق روی استفاده صنعتی از لایه نشانی اتمی برای تولید مواد 
هسته ای پوسته ای به منظور استفاده در باتری ها، کرد. اثرات مثبت فناوری لایه نشانی 
اتمی در بخش بهبود باتری دانسیته انرژی باتری های مورد استفاده در خودروهای 
الکتریکی بود. شرکت فولکس واگن قصد دارد تا باتری های قدرتمندی برای خودروهای 
الکتریکی تا سال ۲۰۲۵ تولید کند. در حال حاضر این شرکت با شرکاء مختلف در حوزه 
تولید باتری همکاری دارد تا به موازات تحقیقات خود در این حوزه، از توانمندی های 

آنها نیز استفاده کند.

نخستینرباتهنرمندساختهشد

انساندریکمناظرهبرهوشمصنوعیغلبهکرد

بلندگوهایهوشمندمراقبسلامتافرادمیشوند

باتریهایقدرتمندبرایخودروهایالکتریکیساختهمیشود

علمیوسلامت

خوشبو بمانید!

6دلیلمرموزبویبدن
آنتی هیستامین ها،  مانند  دارو،  صدها 
و  ماهیچه ها  شل کننده  ضدانعقادها، 
دردهای  درمان  در  که  آن هایی  همچنین 
قرار  استفاده  مورد  اضطراب  و  عصبی 
زبان،  خشکی  موجب  می توانند  می گیرند، 
یکی از شایع ترین دلایل بوی بد تنفس، شوند.
دلیل بوی بدن چیست؟ در اینجا به چند 
اشاره  آن  رفع  چگونگی  و  آن  عجیب  دلیل 

می کنیم:
داروها  از  ما  جدید:  دارویی  *نسخه 

برای رسیدن به احساسی بهتر استفاده می کنیم، اما به عنوان یک عارضه جانبی، 
برخی داروها مانند داروی مورفین یا داروی مخدر پایین آورنده تب، موجب تعریق بدن 
می شوند و این به معنی افزایش بوی بدن است. صدها دارو، مانند آنتی هیستامین ها، 
ضدانعقادها، شل کننده ماهیچه ها و همچنین آن هایی که در درمان دردهای عصبی و 
اضطراب مورد استفاده قرار می گیرند، می توانند موجب خشکی زبان، یکی از شایع ترین 
دلایل بوی بد تنفس، شوند. یک دئودورانت قوی بالینی را انتخاب کرده و قبل از رفتن 
به تختخواب، از آن استفاده نمایید. این کار به جلوگیری از عرق مسبب بوی بد، قبل از 
صبح کمک می کند. همچنین می توانید با پزشکتان در مورد تعویض دارو و یا تعدیل دز 

مصرفی آن مشورت کنید.
*اعتیاد به مصرف غذاهای پرادویه: گازهای حاوی گوگرد پس از خوردن غذاهای 
خاص، باعث به وجود آمدن بوی بدن می شوند. وقتی سیستم گوارش شما غذاهایی پر 
از سیر، زردچوبه یا سایر ادویه جات، را می شکند، این نوع گاز را آزاد می کند. این گازهای 
بودار از منافذ سطح بدن، تنها چند ساعت پس از مصرف وعده غذایی، آزاد می شود. 
برای جلوگیری از این نوع بوی بدن، در مورد زمان بندی غذا هوشمندانه عمل کنید. این 
غذاها را قبل از یک جلسه مهم مصرف نکنید. اگر غذای پر از ادویه خوردید، مقدار زیادی 
آب بنوشید )۸ لیوان آب در روز(. اگر ممکن است دوش بگیرید و از دئودورانت ضد عرق 

استفاده کنید.
*استرسی که سر به فلک کشیده: عرق کردن پاسخ طبیعی بدن به استرس است، 
اما تعریق با بوی بد هم زمانی اتفاق می افتد که شما دچار استرس باشید. عرق استرس، 
از غدد آپوکرین ناشی می شود. این مایع عرق بی بو است تا زمانی که با باکتری های سطح 
پوستتان ترکیب می شود و بوی شدیدی ایجاد می کند. )عرق ناشی از گرما و ورزش 
بیشتر از آب و الکترولیت تشکیل شده است(. بهتر است زمانی که دچار استرس هستید 
از دئودرانت استفاده کنید. اگر هنوز هم از عرق ناشی از تنش و استرس رنج می برید، 
پزشک می تواند یک دئودرانت ضد تعریق تجویز کرده و یا بوتاکس را به شما پیشنهاد کند.
*نوشیدن مشروبات الکلی: همان طور که بدن الکل را تجزیه کرده و وارد جریان خون 
می کند برخی ذرات شکسته شده وارد تنفس و عرق بدن نیز می شود. بدن با الکل مانند 
یک ماده سمی رفتار می کند و بنابراین سعی می کند آن را شکسته و تا جایی که امکان 
دارد سریعاً آن را به طرقی از بدن خارج نماید. بیشتر الکل در کبد متابولیزه می شود 
و از طریق ادرار از بدن دفع می گردد. اما اگر کسی بیش از آن حدی که کبد بتواند 
متابولیزه کند، از مشروبات الکلی استفاده کند، یا کبدش آسیب دیده باشد، بخشی از 

متابولیت های الکل از طریق تنفس و تعریق، دفع شده و موجب بوی بد بدن می شود.
*فراموش کردن شستشوی منظم لباس زیر: سینه بند جاهایی از بدن را می پوشاند 
که مستعد عرق کردن هستند؛ مثل زیر بغل، پشت و بین سینه ها. برخی از انواع سینه بندها 
معمولًا از جنسی ساخته می شوند که قادر به رفع رطوبت نیستند. رطوبت می تواند رشد 
باکتری ها و قارچ ها را افزایش دهد. عرق و رطوبت به دام افتاده، باعث ایجاد بوی بدن و 
بثورات نیز می شود. نه تنها لباس های زیر، بلکه سایر پوشاک نایلونی هم باعث افزایش 
تولید چربی بدن و بو می شوند. از الیاف مصنوعی مانند اسپندکس دوری کنید، که به 
محض برخورد با پوست، عرق را به دام می اندازند و بوی بد ایجاد می کنند. بهتر است برای 

خرید سینه بند الیاف قابل تنفس مانند پنبه، گیپورهای سبک وزن و تور را انتخاب کنید.
*کنار گذاشتن جوراب: پوشیدن کفش های بسته بدون جوراب، به معنی این است 
که پاها اساساً در عرق خود و باکتری حمام می کنند! این وضعیت می تواند موجب بوی 
بد پاها شود. قبل از به پا کردن کفش، از ضدتعریق ها بر روی پاها استفاده کنید. اگر 
امکان دارد، پاهایتان را، که در زیر میز قرار دارد، از کفش بیرون بیاورید تا هوای تازه به 
آن ها برسد و جلوی رشد باکتری ها را بگیرد. اگر بعد از یک روز طولانی که پاهایتان در 
کفش قرار داشت، به خانه رسیدید، آن ها را در یک وان ضدباکتری )دارای دو سوم آب و 
یک سوم سرکه( قرار دهید و سعی کنید در طی دو روز پشت سرهم، از یک کفش استفاده 

نکنید تا کفش ها کمی هوا بخورند.

کودکان مبتلا به تنبلی چشم چه نشانه هایی دارند

علائمونشانههایتنبلیچشم
اگر متوجه شدید فرزندتان در حال تماشای تلویزیون مرتب سرش را می چرخاند ممکن 

است علت یکی از نشانه های تنبلی چشم باشد.
بیماری تنبلی چشم چیست و چگونه متوجه شویم که کودکمان به تنبلی چشم 

مبتلا است؟ 
کودک مبتلا به تنبلی چشم عدم تقارن بالایی بین بینایی دو چشم دارد و همین باعث 
می شود دید یک  چشم به خاطر عدم استفاده کاهش پیدا کند. نشانه های تنبلی چشم 
کم هستند و تشخیصشان نیز دشوار است. یکی از انواع تنبلی چشم که تشخیصش 
ساده تر است دوبینی است و زمانی پیش می آید که مسیر چشم مرتباً یا به صورت متناوب 
به طرف داخل یا خارج تغییر می کند. تشخیص این مشکل برای والدین ساده است 
چون منحرف شدن چشم کودک را می بینند. تنبلی چشم معمولًا فقط یکی از چشم ها را 
تحت تأثیر قرار می دهد، اما گاهی می تواند روی هر دو تأثیر بگذارد. پزشکان چشم توصیه 
می کنند والدین کودک از شش ماهگی چشمانش را مورد معاینه قرار دهند تا اگر مشکلی 
بود سریع متوجه شوند. بعد از حدود چهارماهگی اگر چشمان کودک به خوبی نایستد، 

غیرطبیعی است و باید معاینه شود.
علائم تنبلی چشم عبارتند از: 

1. سرش را هنگام تماشای تلویزیون می چرخاند: اگر متوجه شدید فرزندتان در 
حال تماشای تلویزیون مرتب سرش را می چرخاند ممکن است علت یکی از نشانه های 
تنبلی چشم باشد. آن هایی که مشکل تنبلی چشم دارند یکی از چشم هایشان بر آن یکی 
چیره است و برای دیدن بهتر روی آن چشم حساب می کنند. کودکان معمولًا برای به کار 
گرفتن چشم چیره، هنگام فعالیت هایی نظیر تماشای تلویزیون سرخود را می چرخانند.

2. مرتباً چشمانش را تنگ می کند، می مالد یا یکی از چشم ها را می پوشاند: 
بستن یک چشم هنگامی که زیر نور خورشید است، نگاه کردن به دوردست و یا مرتباً تنگ 
کردن چشم ها می تواند از نشانه های تنبلی چشم باشد. مرتب مالیدن یا گرفتن یک چشم 
با دست می تواند نشانه این باشد که یک  چشم از چشم دیگر ضعیف تر است و کودک 

تلاش می کند تنظیم کند که دیدش بهبود بیابد.
3. با ریاضیات مشکل دارد: کمی نامیزان بودن چشم ها می تواند موجب دوبینی یا 
تاری دید شود، طوری که دیدن صفحه کتاب برای کودک دشوار می شود. گاهی دوبینی 
باعث می شود کودک یک  چیز را دو تا ببیند و به  اشتباه بیفتد. ریاضی یکی از مشکلات 
چنین کودکانی است، چون اعداد در سطوح مختلفی قرار گرفته اند و برای مغز انتقال از 
یک سطح به سطح دیگر دشوار است. تلاش برای تمرکز دوباره با چشم قوی تر موجب 

حواس پرتی می شود و کودک درک مطلب و دقتش را از دست می دهد.
4. در خواندن تأخیر دارد:  کودکانی که چشم شان ضعیف است، معمولًا هنگام 
خواندن دچار خستگی می شوند. تنبلی چشم باعث می شود کودک هنگام خواندن خط 
را گم کند، جاهایی را نادیده رد کند یا کلمات کوچک را دوباره بخواند و اشتباهات دیگری 
نظیر اضافه کردن و کم کردن جملات مرتکب شود. دقت کردن روی کلماتی که می خواند 

به انرژی بسیار بالایی نیاز دارد، بنابراین خواندن برای چنین کودکانی سخت است.
5. با مهارت های حرکتی ظریف مشکل دارد: علائم تنبلی چشم، شامل دشواری 
در مهارت های حرکتی ظریف مانند نوشتن نیز می شود. تنبلی چشم می تواند روی 
درک عمیق تأثیر بگذارد و هنگام نوشتن، ماندن روی یک خط را دشوار کند. اگر متوجه 
شدید کودکتان پایین یا بالای خط می نویسد، می تواند یکی از نشانه های آن باشد که 

چشمانش به خوبی باهم کار نمی کنند.
6. با دقت کردن مشکل دارد: تنبلی چشم ها می تواند باعث شود این طور به نظر 
بیاید که یک فرد مشکل توجه دارد. تنبلی چشم می تواند باعث شود کودک با جمع کردن 
حواسش هنگام یک تکلیف که نیازمند توجه بصری است در بلندمدت مشکل پیدا کند. 
اگر متوجه شدید تمرکز کودکتان هنگام خواندن یا دیگر وظایف بصری کاهش پیدا 

می کند ممکن است مشکل تنبلی چشم باشد.
7. با انجام بازی های ورزشی مشکل دارد: تنبلی چشم می تواند با قابلیت قضاوت 
فضا و عمق یک کودک تداخل پیدا کند و انجام فعالیت های ورزشی را برایش تبدیل به 
یک چالش دشوار کند. برای تشخیص اینکه هر چیز کجاست به همکاری هر دو چشم 
نیاز دارید. وقتی دو نقطه دید ندارید نمی توانید بگویید یک چیز چقدر از شما دور است 
و یا شما چقدر از آن دور هستید. برای مثال کودکی که تنبلی چشم دارد ممکن است 
هنگام استفاده از پله ها زمین بخورد و یا تاب هنگام حرکت کردن با او برخورد کند چون 

نمی تواند فاصله را درست تشخیص دهد.
درمان: تمرکز و بستن چشم قویتر جهت تقویت چشم ضعیفتر. عینک می تواند این عدم 
تعادل را تصحیح کند و تمرکز و گذاشتن برچسب روی چشم بچه ها، مغز را مجبور می کند 
تا از چشم ضعیف تر استفاده کند. درمان دوبینی بستگی به این دارد که چشم به طرف 
داخل چرخیده باشد یا خارج و اینکه انحراف دائمی است یا متناوب. اگر انحراف متناوب 
بود می توان با عینک و ورزش درمانی مشکل را به مرور حل کرد. اگر انحراف به طرف داخل 
بود انجام عمل جراحی روش معمول تری است چون آموزش چشم ها برای اینکه نزدیک 
یکدیگر قرار بگیرند تا اینکه از یکدیگر فاصله بگیرند دشوارتر است. اگر با نشانه های تنبلی 
چشم مواجه شدید بهترین کار این است که با یک پزشک صحبت کنید و دستورات او را 

برای درمان این مشکل اجرا نمایید.

تنگی نفس؛ شرایطی که انسان احساس نیاز بیشتری به اکسیژن و هوا دارد و 
نمی تواند نفس عمیق بکشد. این شرایط می تواند ناشی از دلایل متفاوتی باشد. در 

ادامه به بررسی بیشتر این موضوع می پردازیم.
وجود وقفه و اخلال در الگوی تنفسی منظم انسان می تواند یک هشدار باشد. 
احساس ناتوانی در نفس عمیق کشیدن را تنگی نفس می نامند. علائم این تنگی 
نفس را می توان این گونه نام برد: تشنه هوا بودن، کوتاه شدن نفس ها و احساس 
تنگی در قفسه سینه. تنگی نفس می تواند نشانه ای از وجود مشکلات و شرایط 
مختلفی در سلامتی انسان باشد که ممکن است بروز آن به صورت یک دفعه و 

ناگهانی و یا به شکل گسترش در طولانی مدت باشد.
در تمامی موارد ابتلا به تنگی نفس، جهت تشخیص علت اصلی بروز و یافتن 
بهترین راه درمان آن، نیازمند مراجعه به پزشک هستیم. ناگفته نماند که نفس تنگی 
شدید که می تواند عملکرد کلی انسان را تحت تأثیر قرار دهد نیازمند مراجعه سریع 

به پزشک است.
علت تنگی نفس چیست؟

تنگی نفس می تواند دلایل مختلفی داشته باشد که تقریباً ۸۵ درصد از موارد آن 
با دلایل زیر مرتبط هستند:

- آسم - نارسایی احتقانی قلب - ایسکمی میوکارد یا ایسکمی قلب*
- بیماری مزمن انسدادی ریه - بیماری بینابینی ریه - ذات الریه

- اختلالات روحی و روانی مثل اضطراب
* در توضیح ایسکمی میوکارد لازم به ذکر است: به کاهش میزان خون رسانی 
به عضلات قلب ایسکمی میوکارد یا ایسکمی قلب می گویند که این اتفاق معمولًا 

ناشی از انسداد رگ ها است و می تواند منجر به حمله قلبی شود. 
بسیاری از شرایطی که با تنگی نفس در ارتباط اند در واقع با قلب و ریه ها نیز 
مرتبط هستند. علت این ارتباطات این است که این ارگان ها مسئول اصلی گردش 
اکسیژن و خارج کردن کربن دی اکسید در سراسر بدن هستند. بنابراین هرگونه 

اخلال و یا تغییراتی در ریه و قلب انسان می تواند منجر به بروز تنگی نفس شود.
البته علاوه بر شرایطی که در بالا ذکر شد، شرایط ریوی و قلبی دیگری هم وجود 

دارند که با تنگی نفس در ارتباط هستند. این شرایط عبارت اند از:
شرایط قلبی:

- آنژین - اِدِم ریه )ناشی از نارسایی احتقانی قلب( - حمله قلبی
- تامپوناد قلبی - فشارخون پایین 

شرایط ریوی:
- سرطان ریه - فشارخون ریوی یا پرفشاری ریه - آپنه خواب - آمبولی ریه - 
آنافیلاکسی - هواجنبی در هر دو ریه - سندرم دیسترس تنفسی حاد - برونشکتازی

- پلورال افیوژن - اِدِم قلبی غیرکاردیوژنیک یا غیر قلبی 
ناگفته نماند که علل دیگری به  غیر از قلب و ریه نیز در بروز تنگی نفس 

می توانند مؤثر باشند مثل:
- کم خونی - قرار داشتن در معرض مونواکسید کربن - ارتفاع بالا - دمای خیلی 

پایین یا خیلی بالا - چاقی - ورزش خیلی سخت و شدید
همان طور که مشکل نفس تنگی می تواند به دلایل مختلفی رخ دهد، شروع 
مشاهده علائم آن هم می تواند مختلف باشد. تنگی نفس ممکن است در فردی 
به طور ناگهانی رخ دهد. در این موارد باید فورا به پزشک مراجعه کرد. آسم، اضطراب 
و حمله قلبی از عوامل بروز ناگهانی تنگی نفس هستند. همچنین ممکن است 
فردی دچار تنگی نفس مزمن شود که این شرایط می تواند طولانی باشد و حتی 
ماه ها طول بکشد. عواملی مثل بیماری مزمن انسدادی ریه، چاقی و برخی شرایط 

دیگر موجب این نوع تنگی نفس هستند.
علائم همراه با تنگی نفس چیست؟

تنگی نفس می تواند دارای علائم متفاوتی باشد که این علائم در تشخیص علل 
تنگی نفس بسیار مؤثر خواهد بود. به طور مثال اگر تنگی نفس همراه با سرفه باشد 
بنابراین انتظار وجود مشکل در ریه می رود. نفس تنگی همراه با احساس درد در 
ناحیه قفسه سینه می تواند نشانه وجود مشکل در قلب انسان باشد. پزشکان علاوه 
بر بررسی این موضوعات به بررسی عوامل احتمالی به  غیر از قلب و ریه نیز خواهند 

پرداخت.
معمولًا علائم زیر به همراه تنگی نفس وجود خواهند داشت:

- تپش قلب - کاهش وزن - صدا دادن درون ریه ها )معمولًا با گوشی پزشکی قابل  
تشخیص است( - نفس کشیدن همراه با خس خس - ورم پاها - دشوار شدن تنفس 

هنگام دراز کشیدن - تب بالا - سرفه
خوب است فردی که دچار تنگی نفس شده یک لیست از علائم و مشاهدات خود 

تهیه کند و آن را در اختیار پزشک قرار دهد.
افرادی که دارای علائم زیر با تنگی نفس هستند باید سریعاً به پزشک مراجعه 

کنند:
- نفس تنگی ناگهانی که بر توانایی انسان در عملکرد تأثیر می گذارد - از دست 

دادن هوشیاری - درد قفسه سینه - حالت تهوع
علل اصلی بروز تنگی نفس چطور تشخیص داده می شوند؟

تنگی نفس می تواند نشانه طیف وسیعی از شرایط پزشکی و سلامتی باشد. 
بنابراین احتمال دارد پزشکان نیز گستره ای از بررسی ها را برای تشخیص اصلی ترین 

عامل این مشکل انجام دهند. مثل:
بررسی سوابق پزشکی از جمله:

- بررسی وضعیت سلامتی حال حاضر فرد و علائمی که دارد - بررسی سابقه 
بیماری های مزمن و جراحی - بررسی داروهای مورد استفاده - بررسی مصرف 
سیگار و دخانیات - بررسی سوابق خانوادگی - بررسی جراحی های اخیر - بررسی 

وضعیت محیط کار
بررسی های فیزیکی:

- بررسی علائم حیاتی - ثبت و بررسی وزن - بررسی وضعیت ظاهری
- اندازه گیری جریان بازدم )peak flow( و میزان اکسیژن خون )پالس اکسیمتر(

- بررسی ریه ها، قلب و رگ های گردن
انجام بررسی های فیزیکی می تواند بر اساس تشخیص پزشک معالج هر فرد، 

موارد دیگری را نیز شامل شود.
انجام آزمایش:

پزشک بعد از مورد بررسی قرار دادن سوابق پزشکی و فیزیکی فرد، بر اساس 
آزمایش ها  این  از جمله  داد که  ترتیب خواهد  را  آزمایش هایی  مشاهدات خود 

عبارت اند از:
- تصویربرداری اشعه ایکس از قفسه سینه - الکتروکاردیوگرام - اسپیرومتری

- آزمایش خون
درمان تنگی نفس چیست؟

مشکل نفس تنگی معمولًا با یافتن عاملی که موجب بروز این مشکل شده و درمان 
آن، بهبود خواهد یافت. همچنین در مدت زمانی که پزشک در حال بررسی و یافتن 
دلیل اصلی نفس تنگی است شاید از روش هایی برای تسکین نفس تنگی استفاده 

کند.
درمان های تنگی نفس عبارت اند از:

- حذف مسدودکننده های مسیر تنفسی - از بین بردن مخاط - کاهش التهابات 
مسیر تنفسی - تسکین اشتها یا تشنگی بدن برای هوا

علاوه بر این ها ممکن است پزشکان از تجویز دارو نیز استفاده کنند. این داروها 
داروها  سایر  یا  و  ذات الریه  برای  آنتی بیوتیک ها  آسم،  برای  استروئیدها  شامل 
می شوند. استفاده از اکسیژن کمکی و در برخی موارد استفاده از جراحی نیز لازم 
خواهد بود. در برخی موارد هم روش های درمانی غیر دارویی مثل تمرین های 

تنفسی برای تقویت ریه ها تجویز خواهد شد.
لازم به توضیح است در افرادی که به طور مزمن با تنگی نفس مواجه هستند، 
اِعمال تغییر در سبک زندگی می  تواند در تسکین این مشکل مؤثر باشد. تغییراتی 

مثل:
- کاهش وزن

- ترک مصرف سیگار و دخانیات
- رسیدگی و درمان سایر مشکلات احتمالی موجود در سلامتی

- دوری از محرک های محیطی مثل آلرژن ها و هوای آلوده
- اقامت در ارتفاع پایین )کمتر از ۵۰۰۰ پا(

- تحت نظر داشتن هر وسیله یا دارویی که مورد استفاده قرار می گیرد و احتمال 
تشدید علائم را دارد

نمی توانید نفس عمیق بکشید؟

تنگی نفس؛ علل، علائم و درمان
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اجتماعی

عماد افروغ استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران 
می گوید به زودی خاطراتش از دوره حضور درشورای 
پروانه نمایش سینما را منتشر می کند که چطور 
سانسور  به  رای  شورا  در  حاضر  تلویزیونی  مدیران 

فیلم های سیاسی می داده اند.
 عماد افروغ جامعه شناسی است که در چند سال 
گذشته ارتباطی نزدیک با سینما داشته است. او 
در شوراهای صنفی سینمایی حاضر بوده و حالا 
تجربیات گرانبهایی درباره چرایی اوج گیری این میل 

به ساخت فیلم های کمدی در سینمای ایران دارد.
او اعتقاد دارد نگاه سیاست گریز مدیران در حوزه 
حرف های  سانسور  و  ابتذال  رواج  سبب  فرهنگ 
جدی در جامعه می شود. مسیری که باعث ابتذال 
فرهنگی  مقاومت  جریان  ایجاد  و  عامه  فرهنگ 
در  باد  بذر  کاشت  مثل  که  مسیری  شد.  خواهد 
لایه های درونی جامعه است و در بلندمدت غیر از 

درو کردن طوفان در پیش نخواهد داشت.
*با فیلم هایی که در جشنواره دیدید به سینمای 

سال آینده خوش بین هستید؟
من امسال فقط یکی دو فیلم دیدم.

*چه فیلمی؟
جرم  فیلم  این  »دیدن  خصوصی  اکران  یک  در 

است« را دیدم.
*فیلمی که موضوع سیاسی پربحثی دارد.

امیدوارم. اگر پربحث ترین فیلم باشد من خوشحال 
می شوم که پربحث ترین فیلم سال را دیدم و به شدت 

هم از آن دفاع می کنم.
*از این جهت که می گویند انتقاداتی به دولت 

دارد؟
فقط به دولت نه. به مجموعه مصلحت اندیشان 
مستقر در حاکمیت نگاه کرده و به نظر من فیلم 
خیلی فاخری به لحاظ مضمون بود و حقیقت گرا 
و به موقع و به جا هم بود و توسط کسی ساخته 
شده که من به خودش هم گفتم پنداری زمینه این 
بحث ها را خوب می شناسد. مشخص است که اهل 

مطالعه است.
*به لحاظ مضمون به نظر شما مخاطب عام از 
این فیلم های با مضمون سیاسی استقبال می 

کند؟
این فیلم اصلا سیاسی به معنای خاص نیست. 
اتفاقا یک فیلم اجتماعی است و از دختران این مرز 
و بوم دفاع می کند. از غیور مردان و کسانی که اهل 
غیرت و حمیت هستند و با این مرز و بوم و ارزش ها و 
تاریخش آشنا هستند دفاع می کند. من این فیلم را 
به آن معنا سیاسی نمی دانستم یک فیلم اجتماعی 
است ولی به هر حال اجتماع سیاست را هم دربر می 

گیرد.
به  همیشه  جامعه شناسی  لحاظ  از  *شما 
این  در  هم  کتاب  و  پرداختید  ایران  سینمای 
چقدر  انقلاب  ۴۰سالگی  در  دارید.  زمینه 
سینمای ایران را بازتاب دهنده وضعیت جامعه 

می دانید؟
جامعه فراز و فرود داشته. سینمای ما هم بالطبع 
فراز و فرود داشته. اینکه چه نسبتی بین سینمای 
ما و جامعه ما بوده خودش یک بحث نسبتا ظریفی 
است. سینما بازتابنده بوده یا شکل دهنده بوده؟ آیا 
مسائل اجتماعی را بازتاب داده یا شکل داده این 
یک بحث است. من احساس می کنم غالبا بازتاب 
داده و همیشه هم این سینمایی که توانسته مسائل 
اجتماعی ما را بازتاب داده را ستودم. دستشان را باید 
بوسید و نباید نگاه تنگ نظرانه به سینما داشت. حالا 
اینکه چه زمانی فرازش بود و چه زمانی فرودش، 
همیشه فراز و فرود با هم بوده. شاید دهه های اولیه 
البته  باشیم.  بوده  فرازش  شاهد  بیشتر  انقلاب 
منظورم از لحاظ مضمون است که بیشتر در خدمت 
دردها و نیازهای مردم بوده ولی همیشه رگه هایی از 
این نگاه مثبت را من به سینما داشتم. در این یکی دو 
سال اخیر ولی متاسفانه آن نگاهی که انتظار داشتیم 
و در حافظه تاریخی مان هم ثبت شده بود یک مقدار 
افول کرده. فیلم هایی اکران می شوند و پروانه ساخت 

دریافت می کنند که واقعا درخور نیستند.
*منظورتان فیلم های کمدی هستند که به آنها 

سخیف می گویند و پرفروش هم می شوند؟
خودم  من  چون  سخیف.  کمدی  فیلم های  بله. 
در شورای پروانه نمایش بودم بارها هم گفتم که هر 
چقدر یک فیلم سیاسی تر و اجتماعی تر می شود 
به تیغ ممیزی گرفتار می شود ولی هر چقدر فیلم 
لوده تر باشد راحت تر پروانه نمایش دریافت می کند.

*به نظر می رسد این بخشی از سیاست های 
جدیدی است که گفته می شود مردم به شادی 
و  مسائل  خیلی  نباید  و  دارند  نیاز  بیشتری 

مشکلات اجتماعی را بازتاب داد.
دفاع  زمینه خیلی  این  در  از عملکرد خودم  من 
فیلم های  این  از  همیشه  اینکه  برای  می کنم 
اجتماعی دفاع کردم و هیچ گاه آنها را سیاه نمایی 
ندانستم. بالاخره اینکه واقعیت اجتماعی ما را نشان 
می دهد باید دیده شود. با این سیاست هم واقعیت 
اجتماعی تحریف می شود و هم به مردم چیز دیگری 
القا می شود. منتهی همیشه من گفتم بازتاب دادن 
خیلی مهم است ولی برای اینکه سینماگر ما نشان 
یک  نیست  دادن  بازتاب  تنها  قصدش  که  بدهد 
دیگر  نگاه  یک  باشد.  داشته  هم  ترمیمی  رویکرد 
هم داشته باشد نه به صورت مستقیم و رفتارگرایانه. 
خیلی بالطافت هر چه تمام تر یک امیدی هم نشان 
دهد. آن هم به طور غیرمستقیم که این دیگر هنر 
اینکه  نه  یک هنرمند است که امید نشان بدهد. 
جهت  هستی  بالاخره  چون  باشد،  کاذب  امید 
مثبت دارد چون خدا دارد و وقتی عالم خدا دارد 
است  بزرگ  انسان  وقتی  و  ندارد  جایی  ناامیدی 
ناامیدی معنا ندارد. بنابراین اگر سینماگری به امید 
به عنوان وجه ترمیمی فیلمش نگاه کند بیراهه هم 
نرفته. من احساس می کنم سینماگر ما باید نقش 

را  فیلمش  باشد  شجاع  و  باشد  داشته  روشنفکر 
بسازد. باید فیلمش را به شورای پروانه ساخت ببرد 
تا آنها نظر بدهند نه اینکه به درگوشی های قبل از 
ساخت گوش بدهد. البته ما هم وظیفه مان است که 
تذکرهایی هم به شوراهای مختلف بدهیم و بگوییم 
فیلم جدی فیلم سیاسی است و باید هم بازتابنده 
مشکلات باشد و هم رفتار یا امیدی را شکل دهد. 
به  شد  دور  سیاسی  مباحث  از  جامعه ای  هرگاه 
لودگی گرایش پیدا می کند. قبل از انقلاب ما شاهد 
این بودیم که چطور شد یک باره سلیقه جوان های 
فیلم فارسی  و  آنچنانی  گرایشات  به  شد  عوض  ما 
غلتیده شد و بعد یک باره با یک انفجار روبه رو شد 
و همه سیاسی شدند. اینطور نباشد که با دست های 
خودشان فضا را به سمتی نبرند که خودشان هم 
نخواهند. در واقع اگر می خواهید اصلاحی صورت 
بگیرد باید از این فیلم ها هم استقبال کنیم. از فیلم 
طنز هم استقبال می کنیم ولی لودگی یک چیز دیگر 

است و فیلم طنز خوب هم چیز دیگر.
به  که  باشد  رهی  است  ممکن  اتفاق  این  *آیا 

ترکستان می رود؟
اصلا ما کشوری به نام ترکستان نداریم. به نظرم 
یک  همیشه  من  است.  بهتر  بگوییم  ناکجاآباد  به 
گذشته  اتفاقات  و  فرهنگ  و  جامعه  به  امیدواری 
خودمان دارم و به نظرم وقتی اتفاقات اینطور رقم 
بخورد و به اوج خودش برسد یک بازگشتی رقم می 
خورد و این بازگشت مبارک است و من آن را مثبت 
می بینم وقتی مردم خیلی بیش از حد به یک سمتی 
می روند یک بازگشتی توسط مصلحانشان اتفاق می 
افتد و فراگیر می شود. فقط باید با پیشگیری های به 
موقع جلوی ضرر و هزینه بیشتر را گرفت. هر چه به 
سال های جدید نزدیک می شویم قدرت اجتماعی 
بیشتر در مقابل قدرت سیاسی ذبح می شود. اما 
هستند کسانی که هشدار می دهند و بار دیگر قدرت 

اجتماعی را پررنگ می کنند.
انتخاب فجر  *شما در سالی که عضو هیات 
تلخ  فیلم های  گزینش  به  شدید  متهم  بودید، 
سیاه نما. انتقادهای تندی در هفت افخمی به 
فیلم تان شد و گفتند این فیلم های پوچ و سیاه 
تماشاگر ندارند. انتخاب های شما از نگاه جامعه 

شناختی بود؟
منظر  از  واقعا  من  ولی  شد  زیاد  که  انتقاد 
جامعه شناسانه به انتخاب هایم نگاه کردم و همانطور 
که گفتم هنوز از آن فیلم های متهم مثل »بدون تاریخ 
بدون امضا« یا »تابستان داغ«، دفاع هم می کنم. 
من نگاه مضمونی داشتم و نگاه اجتماعی ام هم 
می چربید و به شدت دفاع کردم و آنها را سیاه نمایی 
و  موضوع  یک  فیلم ها  این  در  فیلمساز  ندیدم. 
حالا  دهد  بازتاب  می خواهد  را  مهمی  مضمون 
برای اثرگذاری بیشتر آن را با یک حادثه تلخ تشریح 
می کند که اثرگذارتر باشد. شما یک حادثه تلخ و 
یک سکانس را نبینید، یک مضمون تلخ را ببینید 
و قضاوت کنید. من نمی خواهم درباره این فیلم ها 
وارد مصداق شوم ولی فیلمی که نشان می دهد یک 
خانم پزشکی برای کارش بیرون از منزل، فرزند و 
خانواده اش را فراموش می کند و طبیعیات را فدای 
اجتماعیات می کند و وظیفه مادری اش یادش می 

رود یک هشدار جدی و تلنگر مهم به جامعه است.
استفاده  داغ،  تابستان  فیلم  همان  در  *ولی 

ابزاری از کودک شده بود.
از  شوند  ناراحت  هم  بعضی ها  شاید  حالا  خب 
عاقبت تلخ و صحنه خشن رخ داده در فیلم برای 
آن کودک. این دیگر تصمیم کارگردان و سازندگان 
است. او احساس کرده اگر داستان اینگونه باشد 
تلخی را بهتر به تصویر می کشد و نباید به آنها ایراد 

گرفت.
و  افخمی  بهروز  هفت،  برنامه  سال  آن   *
شما  گزینشی  فیلم های  این  فراستی  مسعود 
و دوستان تان را فیلم های سخیف نامیدند که 

مردم را از سینما فراری می دهد؟
من  نظر  از  گفته اند.  را  شخصی شان  نظر  آنها 
و شیرینی  تلخ  از  فارغ  فیلم ها  که  این است  مهم 
مضمونی شان پیامی را منتقل می کنند یا نمی کنند. 
امیدبخشی به جامعه دارند یا ندارند؟ من در همه آن 
فیلم های به ظاهر تلخ کلی پیام اخلاقی مهم دیدم و 

کلی امیدبخشی اجتماعی.
*ولی الان خیلی از کارشناسان اعتقاد دارند 
شرایط این قدر تلخ است که مردم فقط نیاز به 

خندیدن دارند، حالا به هر قیمتی.
واقعیت هاست. وجه  از  این متاسفانه درک غلط 
ارزش دهی به ابتذال است. یک نوع سطحی نگری 
دارد. شما با سطحی نگری ذائقه مردم را می آوری 
مردم  خواسته  سطح  این  می گویی  بعد  و  پایین 
است. شما سعی کنید فیلم فاخر به مردم بدهید 
ببینید چطور استقبال می کنند. قبل از این هم که 
گفتم در دوره حضور در شورای پروانه نمایش چقدر 
مخالف مجوز گرفتن یک سری فیلم مبتذل به اسم 
طنز بودم اما متاسفانه در اقلیت قرار می گرفتم.من 
کتاب خاطرات روزهای حضورم را منتشر می کنم. 
ساخته  جدی  چون  است  جدی  که  فیلمی  هر 
شده چون طعنه به سیاست می زند، به تیغ ممیزی 
دچار می شود و هر فیلمی که بی خاصیت تر است، 
سطحی تر و لوده تر است راحت مجوز می گیرد. این 
فیلم ها ذائقه مخاطب را سطحی می کند و عوارض 
بلند مدت خطرناکی دارند. من این فیلم ها را برای 

مجوز امضا نکردم ولی در اقلیت بودم.
آقای  مثل  شناس ها  جامعه  از  گروهی  *یک 
اباذری اعتقاد دارند ما جامعه و فرهنگ عامه را 
با سلبریتی زدگی، سخیف کرده ایم و حتی مثلا 
تلویزیون مان هم با شوخی های اروتیک خیلی 
راحت تر از حرف های سیاسی اجتماعی و چالش 

های فرهنگی جدی است.
بله. بله متاسفانه دقیقا همین طور است. من که 

عرض کردم ما در همین جشنواره فیلم هایی بود 
پر از شوخی های جنسی و اروتیک که تذکر دادیم 
نمونه هایش  هم  باز  اما  شد  حل  آنها  از  بخشی  و 
بسیار است. این چیزها، این حرف ها و این جنس 
متاسفانه  اما  ندارد  ما  جامعه  به  ربطی  شوخی ها 
جامعه ما را نمی شناسند و برایش چنین نسخه هایی 

می پیچند.
*در تلویزیون ملی هم همین مشکل را داریم؟

این  از  یک سری  آمده.  هم  آنجا  بله.  متاسفانه 
فیلم ها هم که پخش نشدند هنوز زمان حضورشان 
نرسیده و احتمالا درگیر پخش سینمایی و نمایش 
خانگی هستند. این ها هم به زودی وارد تلویزیون ما 
می شوند. اتفاقا این فیلم ها از تلویزیون هم پخش 
می شوند. می دانید چرا؟ من به این مسئله نقد دارم 
که چرا اعضای شورای پروانه نمایش و حتی بعضا 
باشند؟  تلویزیونی  مدیران  از  باید  فیلم ها  ساخت 
تلویزیون معرف نظام است، سینما معرف جامعه 
نظام.  به یک  نمی کند  پیدا  تقلیل  است. سینما 
نظام سیاسی خیلی محترم، خیلی خوب اما باید در 
خدمت جامعه باشد نه اینکه جامعه در خدمت نظام 
سیاسی باشد. شما وقتی تلویزیونی ها را می گذاری 
قرمزهای  خط  با  آنها  نمایش،  پروانه  شورای  در 
به مسائل  این قدر  آنها  و  نگاه می کنند  خودشان 
سیاسی حساس هستند و ممیزی را به کار می گیرند 
و بعد راجع به آن شوخی های سخیف این حساسیت 
را ندارند و حاصل کار می شود همینی که می بینید.

بینید.  می  هم  تلویزیون  قطعا  *شما 
طنزهای شان و این برنامه هایی مثل دورهمی و 

خندوانه...
کم و بیش بله.

نازل کردن  این استنداپ کمدی ها در  *خود 
سطح سلیقه مردم چقدر نقش داشته اند؟

من معتقدم خندوانه در دوره های ابتدایی نشاط 
با  و  مرور  به  اما  کرد  منتقل می  مردم  به  را  امید  و 
استنداپ کمدی به اینجا رسید که باید به هر قیمتی 
مردم را خنداند. این را به خود رامبد هم گفتم که 
باید استنداپ کمدی هایش تلطیف و تعدیل شود. 
به  نیاز  ها  این  اجاره نشین ها،  یعنی  فاخر  کمدی 
بحث جدی دارد . مثلا ما کمدی چاپلینی داریم 
و هم لورل هاردی. من می گویم با هویت مان باید 
می خنداند.  چاپلینی  کمدی  بسازیم.  چاپلینی 
خوب هم می خنداند اما درد دارد، فقط لحظه را 
است،  حرف  خنده هایش  پسِ  کند  نمی  اشغال 
نیاز به تعمق دارد. فاخر است. زندگی آدم فرآیندی 
است. اگر این را نمی فهمی یعنی لحظه ای هستی، 
آنی هستی، چیزی سرت نمی شود. خب باید این 
مسئله را معلوم کرد. انتخاب کرد. همین چالش را 
در موسیقی هم داریم متاسفانه. شنیدم که یکی از 
مسئولان فرهنگی ما می گفتند که به سمت ابتذال 
رفته اند و این هشداردهنده است. سلیقه مخاطب را 

کاهش ندهیم . تقلیل ندهیم.
*باز برگردیم به حرف های آقای اباذری در انتقاد 

از ابتذال فرهنگ عامه.
اما  اباذری درست می گویند  ببینید جناب دکتر 
ایشان فقط به روبنا اشاره دارند و زیر این ماجرا را 
بررسی نمی کنند. زیر این پوسته رویی این مسائل 

یک کنشی دارد هدایت می شود.
شده  هدایت  رفتارها  این  می گویید  *یعنی 

است؟
نمی خواهم بگویم هدایت شده است. می خواهم 
طرف  گذارید  نمی  وقتی  است.  آگاهانه  بگویم 
قالب  حرکتش  باشد،  داشته  سیاسی  تظاهرات 
اباذری روی  آقای  این که  پیدا می کند.  فرهنگی 
قضیه را می بیند، من هم رویش را می بینم، اما خوب 
است ایشان به زیرش هم توجه بکند. رویه زیرینش 

سیاسی و به نوعی هم اعتراض سیاسی است.
رپ  موسیقی  مثل  اعتراضی  جنبش  *یک 

زیرزمینی؟
به  بود.  نظرم  در  پاشایی  جنازه  تشییع  مثل  نه 
نظر من آن جمعیت و آن تشییع جنازه یک کنش 
سیاسی خفته از سوی جامعه بود. من همان موقع 
نمود  فقط  ها  بعضی  که  دادم  ارائه  تحلیلی  هم 
فرهنگی اش را می بینند و می گویند که این به نوعی 
تقلیل سلایق موسیقیایی است. اما من گفتم روی 
این تشییع جنازه فرهنگی است اما زیرش سیاسی و 
نوعی اعتراض است. من الان هم نمی خواهم منکر 
شوم که باید به روی این ماجرا هم توجه کرد اما وجهه 

سیاسی اش هم مهم است.
*شما این اقبال از تتلیتیسم را هم سیاسی می 

بینید و نوعی جریان مخالفت فرهنگی عامه؟
نه آن که فاجعه است. اصلا حرفش را هم نزنیم بهتر 
است. من همان موقع هم در ماجرای مرحوم پاشایی 
تحلیل کردم و گفتم که یک نوع سیاست زدایی دارد 
رخ می دهد. ببینید ما دو نوع سیاست زدایی داریم. 
یکی سیاست زدایی مقاوم است که خودش می داند 
دارد مقاومت می کند و یکی هم سیاست زدایی از بالا 
به پایین است.سیاست زدایی برنامه ریزی شده ای که 
از بالا به پایین جریان دارد. من نظرم این بود که این 
حرکت نوعی سیاست زدایی مقاوم است و مردم از 
این طریق می خواهند اعتراض داشته باشند چون تو 
اجازه دیگری به آن ها نمی دهی. من کلا با بسط آن 
قالب که منجر به سیاست زدایی از بالا به پایین شود 
مخالفم.الان هم این سیاست زدایی در دستور کار 
است چون حساسیت به کارهای سیاسی نشان داده 
می شود. حالا همه افراد هم که سیاسی نیستند که 
بتوانند از این قالب استفاده کنند و پیام سیاسی خود 
را منتقل کنند بلکه از این طریق کارهای خود را پیش 
می برند. این خطر کوتاه مدت است در درازمدت اما 
یک مقاومت دیگری شکل می گیرد و آن مقاومت 
به  بازگشت  و  اجتماعی  قدرت  به  بازگشت  یعنی 
قدرت  کشیدن  چالش  به  یعنی  اجتماعی  قدرت 

سیاسی که به دور از هزینه نخواهد بود.

 معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد

نابسامانیهایاقتصادیمانعنصبپلهای
عابرمکانیزه

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: ۵۰ درصد تجهیزات پل های عابر پیاده 
وارداتی است و با توجه به وضعیت اقتصادی هیچ شرکتی در مناقصات پل های مکانیزه 
شرکت نکرد. عباس ذاکریانبا بیان اینکه آخرین مطالعات حمل و نقل شهر قم به سال ۱۳۸۲ 
مربوط می شود، اظهار داشت: یکی از ضروریاتی که در قم لازم است به آن توجه شود ایجاد 
کیفیت در حمل و نقل است که باید اطلاعات در آن به روز رسانی شود.  وی با بیان اینکه در 
زمینه حمل و نقل بار در شهر قم در حال مطالعه هستیم، عنوان کرد: برخی از استارت آپ ها 
که در زمینه حمل و نقل عمومی و حمل و نقل بار وارد شده اند ولی از شهرداری مجوزی 
دریافت نکرده اند و بر اساس قانون هرگونه حمل و نقل باید با اجازه و نظارت شهرداری 
صورت بگیرد.  معاون شهردار قم همچنین از انجام مطالعات جامع در توسعه استفاده از 
دوچرخه و ترافیک شهر قم خبر داد و بیان کرد: در این راستا در حال برنامه ریزی هستیم تا 

بتوانیم در حوزه حمل و نقل و ترافیک به تصمیماتی علمی و راهگشا برسیم.
*نصب ۲۵ دستگاه پل عابر پیاده 

وی همچنین در بخش دیگری از سخنان خویش به نصب ۲۵ دستگاه پل عابر پیاده 
در قم اشاره و تصریح کرد: مکانیزه کردن پل های عابر پیاده در دستور کار شهرداری قرار 
گرفته است و در همین راستا در تلاش بودیم که امسال ۱۰ پل عابر پیاده مکانیزه شود ولی 
با توجه به شرایط نا بسامان اقتصادی و وارداتی بودن بیش از ۵۰ درصد تجهیزات پل های 
عابر پیاده هیچ شرکتی با وجود برگزاری سه دوره مناقصه حاضر به شرکت در این مناقصات 
نشد. ذاکریان در بخش دیگری از سخنان خود به تکمیل پروژه شبکه های معابر در شهر 
قم اشاره کرد و گفت: کمربندی امام علی)ع( به سمت بلوار شهید کبیری، بلوار حضرت 
خدیجه و میدان مرجعیت تا بلوار آیت الله بروجردی و پردیسان از رینگ های اصلی قم است 
که از شاهراه های اساسی شهر محسوب می شود و تردد را برای مردم آسان کرده است. وی 
با تأکید بر اینکه بلوار فردوسی نیز به عنوان رینگ دوم ترافیکی شهر دارای اهمیت است، 
تصریح کرد: تا دو سال آینده تقاطع ها و مسیرهای این بلوار تکمیل و به بهره برداری می رسد. 
معاون شهردار قم با اشاره به راه اندازی و بهره برداری تقاطع غیر هم سطح ۱۵ خرداد، شهدای 
مدافع حرم، میدان ولیعصر تا پایان سال، گفت: با راه اندازی مسیر روگذر اتوبان امام علی)ع( 

تا خیابان شهید کبیری نیز بخش عمده بار ترافیکی در این مسیر کاهش خواهد یافت.

رئیس سازمان صمت استان قم:

2950میلیاردریالتسهیلاترونقتولیددرقم
پرداختشدهاست

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در سال جاری، ۲ هزار و 9۵۰ 
میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید در بخش های صنعت، معدن و تجارت، جهاد کشاورزی 

و گردشگری پرداخت شده است که استان رتبه هفتم را در سامانه بهین یاب داراست.
 محمود سیجانی روز سه شنبه در چهل و ششمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، 
افزود: یک هزار و 946 میلیارد ریال در بخش صنعت و معدن، ۲4۱ میلیارد ریال در بخش 

جهاد کشاورزی و ۸۱ میلیارد ریال نیز در بخش گردشگری پرداخت شده است.
پرداخت  افزود:  گذشته،  هفته  در ۲  تولید  رونق  تسهیلات  پرداخت  به  اشاره  با  وی 
تسهیلات در بخش صنعت رشد خوبی داشته است و حدود ۳۸۰ میلیارد ریال در این بخش 
پرداخت انجام شده است. سیجانی اضافه کرد: همچنین در این مدت ۱۰۵ میلیارد ریال 
برای 67۵ طرح در بخش کشاورزی، ۳۵ میلیارد ریال برای ۲ طرح در بخش گردشگری 
و ۱44 میلیارد ریال برای ۱۲۸ طرح در بخش اصناف تولیدی پرداخت شده است. وی 
ادامه داد: وضعیت پرداخت های مستقیم سال جاری از سوی بانک های عامل در بخش 
صنعت، هفت هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال به ۸۵۵ واحد است. وی خاطرنشان کرد: در بخش 
صنعت، معدن و تجارت کمیته ای برای بررسی درخواست دریافت تسهیلات تشکیل شد 
و 4۱ تقاضا مورد بررسی قرار گرفت که با ۳۲ مورد با یک هزار و 4۰ میلیارد ریال سرمایه 
در گردش موافقت شده است.  رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم نیز گفت: در ۲ هفته 
گذشته به ۵۱ طرح کشاورزی، ۵۱ میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال تسهیلات پرداخت شده 
است. محمدرضا طلایی افزود: از ابتدای سال جاری تاکنون ۲۵۰ میلیارد ریال تسهیلات 
در بخش کشاورزی پرداخت شده است که ۵۰ درصد سهم بخش کشاورزی در سال جاری 
می باشد. چهل و ششمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید با حضور دستگاه های 
ذیربط در سالن امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد؛ در این جلسه بانک های عامل 
گزارشی از روند پرداخت تسهیلات رونق تولید سال 97 ارائه کردند و مشکلات دریافت 

تسهیلات چند واحد /صنعتی نیز بررسی شد.

عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم :

ناوگاناتوبوسرانیقمسال9۸نوسازیمیشود
نوسازی  اتوبوس رانی قم سال 9۸  ناوگان  عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم گفت: 

می شود.
حسن طلایی ، با اشاره به بودجه پیشنهادی شهرداری برای سال 9۸ اظهار داشت: برنامه 
محوری و حرکت بر محور افق ۲۰ ساله و چشم انداز ۵ ساله شهر قم در بودجه سال آینده 
شهرداری لحاظ شده است وی برخی از مهم ترین پروژه های سال 9۸ شهر قم را مورد توجه 
قرار داد و افزود: ادامه تملک فاز ۵ عمار یاسر و شروع عملیات احداث آن و اتمام تملک 
تقاطع کیوانفر با امام خمینی)ره( و شروع عملیات احداث این تقاطع مهم از پروژه های مهم 
حوزه حمل ونقل در سال آینده است.عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم با اشاره به برخی 
دیگر از مهم ترین پروژه های پیش بینی شده در بودجه سال 9۸ شهرداری اضافه کرد: تکمیل 
تملک و آغاز عملیات احداث زیرگذر میدان شهید امینی بیات، ادامه پروژه تقاطع فردوسی 
با بلوار پیامبر اعظم)ص( و تکمیل و بهره برداری از تقاطع غیر همسطح بلوار امام علی)ع( 
با بلوار خلیج فارس از دیگر پروژه های پیش بینی شده بودجه سال آینده خواهد بود.عضو 
شورای شهر قم ادامه داد: آغاز پروژه تقاطع غیرهمسطح بلوار شهدای روحانیت با بلوار امام 
رضا)ع(، بازسازی نوگان اتوبوس رانی و جایگزینی ناوگان فرسوده با اتوبوس های دوست دار 
محیط زیست و خرید و نصب پل های عابر پیاده مکانیزه در سطح شهر از دیگر پروژه های 
مهمی بوده که سال آینده در شهر قم اجرا می شود.طلایی با اشاره به پروژه های تفریحی 
جدید شهر قم در بودجه سال 9۸ شهرداری تأکید کرد: در بودجه سال آینده راه اندازی فاز 
نخست دریاچه مصنوعی و تکمیل و راه اندازی فاز نخست باغ پرندگان پیش بینی شده است، 
همچنین سال 9۸ پروژه های فرهنگی ورزشی در حال ساخت در مناطق هشت گانه شهر قم 
به اتمام رسیده و آماده بهره برداری خواهد شد.وی کل پروژه های پیش بینی شده شهرداری 
ادامه  آینده همچنین  و اضافه کرد: در بودجه سال  را مورد توجه قرار داد  در سال 9۸ 
پروژه های شهر هوشمند و عملیاتی نمود ن کار هوشمند شهروندی به نام" قم کارت" در نظر 
گرفته شده است، درمجموع پروژه های سال 9۸ شهرداری قم در ۸۱4 ردیف پیش بینی شده 
است.عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم ابراز کرد: درمجموع بودجه پیشنهادی سال 9۸ 
شهرداری قم به ۲ هزار و ۳۵۰ میلیارد تومان می رسد که نسبت به بودجه هزار و ۸۵۰ میلیارد 
تومانی سال 97بالغ بر ۲7 درصد رشد داشته است، ۸۰ درصد این بودجه در بخش عمرانی 

و ۲۰ درصد نیز صرف هزینه های جاری می شود.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم مطرح کرد

وجودیکمجتمعخدماتیورفاهیدرهر
25کیلومترازجادههایقم

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: در هر ۲۵ کیلومتر از جاده های 
استان یک مجتمع خدماتی و رفاهی برای خدمت رسانی به مسافرین محورهای استان قم 
ایجاد شده است. ابوالفضل جمالی با اشاره به وضعیت ناوگان حمل و نقل در استان قم اظهار 
کرد: میانگین عمر ناوگان حمل و نقل مسافرتی در استان ۱۲ سال است و سالیانه سه میلیون 
مسافر توسط این ناوگان در قم جابه جا می شود، ولی متوسط عمر ناوگان باری استان به ۲۵ 
سال می رسد. وی ادامه داد: به لحاظ تعداد مجتمع های خدماتی و رفاهی، استان قم رتبه 
دوم را در کشور دارد، هم اکنون در هر ۲۵ کیلومتر از جاده های استان یک مجتمع خدماتی 
و رفاهی برای خدمت رسانی به مسافرین محورهای استان قم ایجاد شده است، برای ایمنی 
در جاده های استان تاکنون مجوز احداث و بهره برداری ۲9 مجتمع خدماتی و رفاهی در 
صادر شده است. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم افزود: سالیانه شاهد 
۱۵۰ میلیون تردد در جاده های استان هستیم، 66 دوربین کنترل سرعت در جاده های قم 
نصب شده است و این استان رتبه دوم کشور را به لحاظ تردد مسافرین در جاده های استانی 
در کشور دارد، برای افزایش ایمنی در اتوبان قم تهران، در 4۰ کیلومتر از این اتوبان نیوجرسی 
به جای گاردریل نصب شد. وی خاطرنشان کرد: در 9 ماه نخست سال جاری شاهد ورود ۳۵ 

میلیون خودرو به استان قم و ورود ۳۱ میلیون خودرو به شهر قم بودیم.

مدیر کل بنیاد شهید وامورایثارگران استان قم :

مسابقاتقرآنکریمویژهخانوادهشاهدو
ایثارگردرقمبرگزارمیشود

مدیر کل بنیاد شهید وامورایثارگران استان قم گفت: سی امین دوره مسابقات سراسری 
قرآن کریم ویژه خانواده های شاهد و ایثارگر طی سه دوره از ۲4 بهمن ماه به میزبانی قم 
آغاز می شود. سردار سید جواد هاشمی افزود: مسابقات قرآن کریم در هتل شاهد قم و با 
حضور 6۰۰نفر از نخبگان قرآنی شاهد و ایثارگر در مرحله کشوری آغاز  می شود. وی ادامه 
داد: مسابقات قرآن کریم در سه مرحله شهرستانی، استانی و ملی هر ساله از سوی بنیاد 
شهید وامور ایثارگران ویژه خانواده معظم شهدا و با هدف انس با قرآن و بکار گیری فرامین 
این کتاب هدایت بشریت به سوی سعادت و نیک بختی برگزار می شود. وی اضافه کرد: 
این دوره از مسابقات از روز ۲4 بهمن ماه با حضور ۱۸۰ نفر از همسران شاهد و ایثارگر به 
مدت سه روز در قم آغاز شده و در ادامه این مسابقات فرزندان دختر شاهد و ایثارگر با حضور 

۱4۸ نفر از ۲7 بهمن تا ۳۰ بهمن ماه در این استان به رقابت خواهند پرداخت.

به ابتکار دو آموزگار خوش ذوق و پرسنل مدرسه کاشف صورت گرفت

ترویجایثاروعشقدرنمایشگاهیادواره
سفیرانعشق

گزارش از حسین کبابی

با ذوق و ابتکارخانم ها عصمت مشهدی وفاطمه بهروزی راد از آموزگاران و پرسنل مدرسه 
دخترانه کاشف آموزش و پرورش ناحیه یک قم نمایشگاه یادواره شهدای »سفیران عشق« 

با اجرای زنده و توصیفی دانش آموزان افتتاح شد.
به گزارش خبرنگارما ، با ذوق و ابتکارخانم ها عصمت مشهدی وفاطمه بهروزی راد از 
آموزگاران و پرسنل مدرسه دخترانه کاشف نمایشگاه یادواره شهدای »سفیران عشق« 
با اجرای زنده و توصیفی دانش آموزان افتتاح شد ودانش اموزان وبازدید کنندگان از این 

نمایشگاه از سیره شهادت وایثار از صدر اسلام تاکنون آشنا شدند.
به دعوت دوست عزیزم،آقای میره ای برای پوشش خبری این رویداد که در نوع خود 
،بی نظیر است،به همراه دوستم آقای جنتی عازم این مدرسه می شویم.هنگام ورود،خانم 
بهروزی  به استقبالمان  می آید تا مارا از کم وکیف این نمایشگاه آشنا سازد. وارد نمایشگاه 
می شویم،نمایشگاه یک عطر وبوی خاصی دارد،درجای جای آن تاریخ شهادت وایثار از 
صدر اسلام تاکنون  موج می زند وبارقه هایی از عشق واز خود گذشتگی برای پاسداشت 
آرمان ها مانند چراغ های چشمک زن،سو سو میزنند. اینجا احساس خاصی بهت دست 
می دهد،احساسی آمیخته از بغض وعشق که باهم تلاقی جسته ودر صورت شکفتن،به 
شکل اشک های بلورین از گونه هایتان سرازیر می شود. ضرب آهنگی ملایم وعرفانی در 
این سالن پخش می شود که با صحنه های گنجانده شده در این نمایشگاه  همخوانی پیدا 
کرده ویک اکسیری کامل از عشق،ایثار،از خودگذشتگی را تشکیل داده ودلها را به طرب 
یار می برد. دختر بچه های شیرین سخن  کوچک ودوست داشتنی هرکدام درکنار یکی 
ماکت ها قرار گرفته بالحن شیوای خود،یک بخشی از زندگی نامه شهدای صدر اسلام را 
برای حاضرین بیان می کنند. خانم عصمت مشهدی،از آموزگاران این مدرسه که با کمک  
وتلاش همکار خود خانم فاطمه بهروزی راد وحمایت مدیر مدرسه ومعاون پرورشی آن ،این 
نمایشگاه را در این مدرسه  راه اندازی کرده اند در این باره می گوید:من وخانم بهروزی راد 
وتعدادی از شاگردان،دوماه به طور شبانه روزی وباصرف هزینه های شخصی خود،برای 
برپایی این نمایشگاه وقت گذاشتیم تا بتوانیم به شیوه ماکتی وتصویری ،شهدای صدر 
اسلام را به شهدای انقلاب،جنگ تحمیلی ومدافعین حرم وصل نماییم وسعی نمودیم در 

این راه از کتب دینی وداستانی معتبر اسلامی بهره گیری نماییم .
وی به هدف برپایی این نمایشگاه اشاره می کند ومی افزاید:هدف ما آشناسازی نسل 
های جدید با فرهنگ شهادت وایثار از صدر اسلام تاکنون است ودر این راه تعداد زیادی از 

دانش آموزان این مدرسه باعشق وعلاقه خاصی کمک حال ما بوده اند.
وی خاطر نشان می کند:در این نمایشگاه ،تصاویر،بروشور،ماکت،روزنامه دیواری،روایت 
گری و… به کار بردیم تا بتوانیم به شیوه عالی پیام ومفهوم شهادت وایثار را از صدر اسلام 
تاکنون به سمع ونظر بازدید کنندگان برسانیم ودر این راه سعی نمودیم که ذره ای از پول 

بیت المال هزینه نکنیم واز هزینه های شخصی استفاده کنیم.
خانم فاطمه بهروزی راد از دیگر آموزگاران این مدرسه که به همراه خانم مشهدی این 
نمایشگاه را برپا کرده اند در این باره می گوید:به تصویر کشیدن آنچه که اتفاق افتاده 
،تاثیر بسزایی در روشنگری نسل جدید داشته است وخیلی از دانش آموزان که در هنگام 
برپایی این نمایشگاه باماهمکاری داشته اند،از ما می پرسیدند که واقعا شهدای صدر اسلام 

اینگونه برای رسیدن به آرمان های خود،اینهمه زجر ومشقت فراوان را تحمل نمودند؟
وخیلی هاشون بادیدن این صحنه های به تصویر کشیده شده ،اشک در چشمانشان 
جمع می شد. وی که با یاد آوری اون صحنه ها،بغض کرده واشک درچشمانش جمع شده 
،می افزاید:وقتی داشتیم زندان امام موسی کاظم)ع( را به تصویر می کشیدیم،خودم وبچه 

ها گریه سردادیم  وبنظر من این صحنه ها در ذهن بچه ها ماندگار خواهد بود.
وی می گوید:این طرح از سال گذشته به ذهنمان خطور کرده بود اما شرایط ما جور 
نبود تا اینکه مدام به خوابم تعدادی از سادات جلیل القدر می آمدند ومرا به برپایی چنین 
نمایشگاهی تشویق می نمودند .بنابر این تصمیم گرفتم که با کمک همکارم ،خانم 
مشهدی،هرچه زودتر این نمایشگاه را برپا کنیم وبهترین زمان را ،همان زمان دهه فجر 

دیدیم که جان ها در راه پیروزی انقلاب تقدیم دفاع از ارمان های اسلامی تقدیم شد.
وی خاطر نشان می کند:برپایی چنین نمایشگاهی،می تواند بچه های نسل جدید که 

برخی  از آنها کمی از فرهنگ دینی  دور شده اند،دوباره آشنا وآشتی دهد.
خانم نیره سادات مبینی مدیر این مدرسه که نقش حمایتی در برپایی این نمایشگاه 
داشته است،در این باره می گوید:ما دوست داشتیم که این نمایشگاه در دهه مبارک فجر 
برپا شود واین اولین بار است که چنین نمایشگاهی با چنین شکل وشمایلی در مدارس 
دخترانه ما برپا می شود ودر نظر داریم که با حمایت از چنین حرکت های ارزشی،در سال 
های آینده نیز اینچنین نمایشگاه هایی برپا کنیم. خانم بتول ذاکری معاون پرورشی این 
مدرسه نیز باتشکر از برگزار کنندگان این نمایشگاه،اظهار می دارد:من در طول فعالیت 
پرورشی خود در مدارس مختلف کشور،شاهد برپایی نمایشگاه های متعددی در مدارس 
بوده ام اما تاکنون چنین نمایشگاهی که تاریخ شهادت از صدر اسلام تاکنون را به تصویر 
بکشد،ندیه ام واین نمایشگاه به خوبی وظرافت خاصی توانسته است که شهدای صدر 

اسلام را به شهدای انقلاب،جنگ تحمیلی ومدافعین حرم وصل نماید .
کم کم به وقت خدا حافظی از این عزیزان نزدیک می شویم وبا گرفتن عکسهایی از این 
نمایشگاه،به کار خود پایان می دهیم. شایان ذکر است که آیت الله بطحایی گلپایگانی عضو 
شورای مجلس خبرگان رهبری ،مدیران ارشد آموزش و پرورش، مدیر کل  راه وشهرسازی 
مهندس حسن صبوری، مدیر کل  اداره گاز مهندس علیرضا نصیری، رضا میره ای رئیس  
کمیته امداد امام خمینی منطقه یک،روسای بسیج فرهنگیان استان وناحیه یک آموزش 
وپرورش ،مسئولین بسیج دانش آموزی وامور بانوان ناحیه یک آموزش وپرورش ،معاونین 
آموزشی وپرورشی اداره کل وناحیه یک،فرمانده پایگاه حضرت جواد الائمه شهرداری 
منطقه یک،مادر شهیدان ملک محمدی وسرهنگ پاسدار محمود ملک محمدی،خانم 

بصیری معاون آموزش ابتدایی ناحیه یک، نیزاز این نمایشگاه بازدید کردند.

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم  مطرح کرد

استفادهازنقشههایغیرمصوبدرنبود
مجریانذیصلاح

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم درخصوص اولویت های جامعه مهندسی و اهداف 
سازمان نظام مهندسی در دوره هشتم گفت: به طور قطع در شرایط فعلی موضوع تکریم 

ارباب رجوع و عمل به مقررات ملی ساختمان، از اولویت های جامعه مهندسی است.
حسن صبوری اظهارداشت : با عنایت به پیشرفت تکنولوژی و فن آوری های صنعت 
ساختمان، تامین نظر مالکان و سرمایه گذاران این صنعت، به لحاظ در نظر گرفتن صرفه 
اقتصادی و جلوگیری از هدررفت وقت و سرمایه در جهت پاسخ گویی به نیاز روز، باید مورد 

توجه متولیان امر و اولویت ارائه خدمات جامع مهندسی باشد. 
*ضرورت ارائه خدمات مهندسی در یک زنجیره کامل

صبوری همچنین خواستار تفویض اختیارات بیشتر به مدیریت های استان ها شد و تاکید 
کرد: در این راستا باید اختیارات بیشتری به نهادهایی مثل استانداری، راه و شهرسازی، 
شهرداری و سازماننظام مهندسی استان ها داده شود و در عین حال از نگاه متمرکز 
خودداری شود که به نظر می رسد بعضاً دستورالعمل ها و ضوابط با نگاه بر پایتخت و برخی 
کلانشهرها است. این مسئول در ادامه سخنان خود خواستار پیگیری مسئولین و دست 
اندرکاران جهت انجام خدمات مهندسی در یک زنجیره کامل شد و اظهار داشت: بعضاً نیاز 
است که حتی دستگاه قضایی جهت انجام خدمات مهندسی در یک زنجیره کامل شامل 
طراحی، نظارت و اجرا، ورود پیدا کند. وی با ابراز تأسف از اینکه هم اکنون موضوع استفاده 
قانونی از سازندگان مسکن و ساختمان و به عبارتی مجریان ذی صلاح در پروژه ها مغفول 
واقع شده است، ادامه داد: به طور قطع با ورود مجریان ذیصلاح به این چرخه، موضوع 

استفاده غیرقانونی از نقشه های غیرمصوب نیز در دوره زمانی تعیین تکلیف خواهد شد.
*سه اصل مهم در سازمان های نظام مهندسی

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم در پاسخ به اینکه سازمان های نظام مهندسی باید 
بیشتر روی چه اهداف و مسائلی متمرکز شوند، گفت: مسئله اول پیگیری پیاده سازی و 
رعایت امور مرتبط با اخلاق حرفه ای است که باید با جدیت و اهتمام و به طور مستمر در 
اولویت شورای مرکزی و سازمان نظام مهندسی استان ها قرار گیرد و فرهنگ سازی جدی 

در این خصوص بین حرفه مندان مهندسی ساختمان صورت پذیرد.
وی در ادامه با بیان اینکه دید و استراتژی سازمان های نظام مهندسی نباید فقط بر 
حمایت صرف از اعضای خود بدون در نظر گرفتن شرایط جامعه معطوف باشد، تصریح 
کرد: بلکه باید همزمان و به طور موازی علاوه بر مد نظر قرار دادن رعایت کلیه ضوابط و 
مقررات، ارائه خدمات فنی و مهندسی مطلوب و حمایت از ایجاد اشتغال و ارائه خدمات با 
تعرفه مناسب و واقعی اعضای خود به عنوان خدمت دهندگان شرایط و ارائه خدمات تمرکز 
کند. صبوری در پایان خاطرنشان کرد: به خدمت گیرندگان یعنی مردم جامعه نیز باید در 
نظر گرفته شود و لازم است که آنها ضمن دریافت خدمات مطلوب، همه هزینه های عدم 

اجرای قوانین و مقررات فنی بر دوش آنها نباشد و این موضوع قطعاً دوطرفه می باشد.

هشدار عماد افروغ درباره حضورمدیران تلویزیونی در شورای پروانه نمایش سینما

تشییع جنازه پاشایی یک اعتراض سیاسی بود 
نه اجتماع هنری
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: از بدو انقلاب 
همیشه با این عنوان که دانسته های ما ممکن است مورد 
سوءاستفاده دشمنانمان قرار بگیرد، پنهان کاری کردیم. به 
همین دلیل هم بود که وقتی شما مساله ای را آشکار 
می کردید توسط دستگاه های امنیتی هشدار و اخطار 
دریافت می کردید اما معتقدم این تفکر که دشمنان از 

ما بهره می برند یک توهم و یا بخشی از یک توهم است.
به  اشاره  با  ایلنا،  با  گفت وگو  در  بروجردی  اشرف 
چهلمین سالگرد پیرزوی انقلاب اسلامی در تشریح فاصله 
میان آرمان های انقلاب با تصویر امروز جمهوری اسلامی 
ایران گفت: تمام آنهایی که در شکل گیری انقلاب سهم 
داشتند؛ تصویر حکومتی بر مبنای عدالت و اینکه هرکسی 
در جایگاه خاص خودش قرار بگیرد را در ذهنشان ترسیم 
کرده بودند. می خواستند از همه ظرفیت ها استفاده شود 
و مردم بتوانند رفاه را تجربه کنند و زندگی آرامش بخشی 
داشته باشند که نتیجه آن تکامل انسان باشد. به این معنی 
که اوج نقطه آرمان خواهی کمال انسانی بود. طبیعتا به 
این دلیل که اکثر انقلابیون تجربه گذشته ای از انقلاب 
می توان  بودند چگونه  ندیده  هیچ گاه  یعنی  نداشتند؛ 
انقلاب کرد و یک حکومت را هم بعد از انقلاب اداره کرد 
و اصولا حکومتداری چه مکانیزم، چهارچوب و ابزاری نیاز 

دارد تا بتواند آرمان ها را محقق کند.
* انقلابیون می خواستند کشور در همه عرصه ها 

سرآمد باشد
وی ادامه داد: طبیعتا اگر امروز بخواهیم با همین 
سال ۵۷  و  عقب  به  مقتدر،  کشوری  داشتن  رویکرد 
برگردیم متفاوت خواهد بود. اقتدار هم به معنای قدرت 
نظامی نیست. اقتدار در فهم تمام آنهایی که در انقلاب 
نقش داشتند این بود که کشور در عرصه فرهنگ، اقتصاد 
و سیاست و اجتماعی سرآمد باشد.  انقلابیون همواره آیه 
»و اعدوا لهم ما استطعتم من قوة و من رباط الخیل« را 
می خواندند و می گفتند شما حکومتی را آماده کنید که 
دارای قدرت باشد. در تفسیر قوه می گفتند این اقتدار باید 
وجوه مختلفی داشته باشد. برای مثال در عرصه سیاست 
باید استقلال داشته باشیم و خودمان تصمیم بگیریم. 
کسی نباید مسائل را به ما دیکته کند. در عرصه مسائل 
اجتماعی باید آزادی را تجربه کنیم چرا که سال ها و بارها 
از این مساله شاکی بودیم که آزادی نیست و نمی توانیم 
راحت سخن بگوییم و انتقاد کنیم. همچنین می خواستیم 
در عرصه اقتصاد بتوانیم اقتصادی اسلامی را شکل دهیم 
به این معنا که اقتصادی فارغ از ربا، رشوه و فارغ از عناوینی 
که امروز می تواند عنوان پولشویی و فساد را به خود بگیرد، 

میخواستیم.
را  قدرت  در  گرفتن  قرار  تجربه  انقلابیون   *

نداشتند
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اگر امروز با فهم 
این واژه ها و مفاهیم در سال ۵۷ قرار می گرفتیم؛ قطعا 
عملکردی متفاوت و غیر از آنچه داشتیم از خود ارائه 
می دادیم، داشتیم. آن عملکرد می توانست این باشد که 
افراد کارآمد، زبده و خبره تولیت امور را به عهده بگیرند. 
در حالی که شما می بینید در سال ۵۷ که انقلاب پیروز 
شد، اکثر متصدیان امور جوانانی بودند که شور انقلابی 

داشتند بی آنکه تجربه کاری داشته باشند. این افراد تجربه 
قرار گرفتن در قدرت را نداشتند. این در واقع راهی بود 
که ما بتوانیم حکومت را در اختیار خودمان داشته باشیم 
و بارها این بحث مطرح می شد که اینها جوان هستند و 
قدرت، تجربه و فهم درستی از مسائل ندارند پس بهتر 
است ما سعی کنیم این افراد را به عنوان بازوان اجرایی 
و تصمیم گیرندگان به کار بگیریم در حالی که همین 

جوان ها در مناصب تصمیم گیری قرار گرفتند.
* جنگ در عدم تحقق آرمان های انقلاب نقش 

داشت
وی افزود: امروز وقتی به عقب بر می گردیم، می گوییم 
ای کاش کسانی را در مناصب تصمیم گیری قرار می دادیم 
که دانش کافی را برای اعمال مدیریت در اختیار داشتند. 
علت عدم تحقق این امر نیز غالبیت واژه »انقلابیگری« 
بود. به این علت که جوان ها شور داشتند و حاضر بودند 
تمام هستی خود را در این راه بدهند طبیعی بود که فکر 
می کردیم این فرد می تواند تصمیم بگیرد و کشور را اداره 
کند نه آنکه سال ها در خارج از کشور حضور داشته و حالا 
آمده و  می خواهد برای کشور تصمیم بگیرد؛ می گفتند 

اعتمادی به این فرد وجود ندارد.
بروجردی تاکید کرد:  همین مساله باعث شد که شاید 
ما به آنچه باید می رسیدیم، نرسیدیم. البته بخشی از این 
نکته که عرض می کنم اجتناب ناپذیر است؛ یعنی به دلیل 
روحیه انقلابیگری و به دلیل اعتمادی که امام به جوانان 
داشتند؛ این افراد آمدند و کار را دست گرفتند.  البته ما 
هرگز نمی توانیم آن ضرباتی که دیگران به ما وارد کردند 
را نادیده بگیریم؛ ما شرایط بسیار سختی در زمان جنگ 
و بعد آن داشتیم که در عدم تحقق آرمان های انقلاب 

نقش داشت. 
عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی در پاسخ به این سوال که چرا با وجود گذشت 
سی سال از پایان جنگ و آغاز ثبات در کشور همچنان 
مردم به دنبال تحقق عدالت، شفافیت و مبارزه با فساد 
هستند، گفت: حقیقت این است که شاید واژه عدالت 
هم خوب ترسیم نشده؛ عدالت به معنی تساوی نیست. 
عدالت یعنی هرکسی در جای خودش قرار بگیرد. مردم 
اما تصورشان این است  که عدالت اقتضا می کند چرا فلان 
شخص برخوردار باشد و من برخوردار نباشم؛ پس این 

مساله را مطالبه می کنم.
بروجردی ادامه داد:  در نتیجه این امر تحقق پیدا 
نمی کند که البته نه تنها در جامعه ما بلکه در جوامع دیگر 
هم امکان تحقق ندارد. اختلاف سطح زندگی و جایگاه 
افراد به تناسب توانایی های وی تعریف می شود. پس این 
به معنای عدول از عدالت نیست. همیشه بحث از عدالت 
بوده و از نظر من هم تا حدودی محقق شده است اما 

آنجایی که محقق نشده بیشتر دیده می شود.
* این تفکر که دشمنان از ما بهره می برند یک 

توهم و یا بخشی از یک توهم است
وی در خصوص عدم وجود شفافیت هم گفت: ما این 
مشکل را داریم که همچنان جاری و ساری است. از بدو 
انقلاب همیشه با این عنوان که دانسته های ما ممکن است 
مورد سوءاستفاده دشمنانمان قرار بگیرد، پنهان کاری 

کردیم. به همین دلیل هم بود که وقتی شما مساله ای 
را آشکار می کردید توسط دستگاه های امنیتی هشدار و 

اخطار دریافت می کردید.
بروجردی گفت: از نظر من این تفکر که دشمنان از ما 
بهره می برند یک توهم و یا بخشی از یک توهم است. آن 
کسی که بخواهد نفوذ میکند و با محاسبات برداشت خود 
را انجام می دهد. بنابراین شفافیت خیلی به رفع شبهه و 
شایعه پراکنی کمک می کند و میزان اعتماد را نیز افزایش 

می دهد.
وی با بیان اینکه ما امروز در جامعه با سوخت سرمایه 
اجتماعی مواجه هستیم چراکه سرمایه اجتماعی بر پایه 
چند مولفه همچون اعتماد مقابل، صداقت، امانت و تعامل 
بین افراد پایه گذاری می شود،گفت: وقتی شما نسبت به 
حاکمیت و دست اندرکاران اجرایی اعتماد نکنید و توجه 
نداشته باشید که می خواهد برای منافع کشور گام بردارد؛ 
سطح اعتماد کاهش پیدا کرده و سرمایه سوخت می شود. 
اگر همه چیز شفاف باشد، طبیعی است که می تواند به 

افزایش سرمایه کمک کند.  
* یک عامل عمده فساد، عدم وجود باور دینی 

است
بروجردی فساد را نیز معلول عدم شفافیت دانست و 
گفت: البته باید به این مساله هم توجه کنیم که یک عامل 
عمده فساد، عدم وجود باور دینی است. ما می گوییم در 
یک جامعه اسلامی زندگی می کنیم و مردم به دستورات 
اما شما می دانید اساس دینداری،  اعتقاد دارند  دینی 
امانت داری است.عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی 
و مطالعات فرهنگی گفت: اگر شما در زمان مسئولیت 
امین نباشی، فساد ایجاد شده و باعث می شود منافع خود 
را به منفعت حاکمیت ترجیح بدهی. امروز داستا  هایی که 
از زندگی امیرالمومنین می خوانیم برای ما تبدیل به آمال 
و آرزوی دست نیافتنی شده است. اگر امانتداری باشد، 
فساد نخواهد بود و امانتداری هم از اعتقاد و باور افراد 

سرچشمه می گیرد.
وی ادامه داد: پس معلوم می شود جامعه ما هنوز آن 

تربیت مبنایی در دین را تجربه نکرده است. ممکن است 
اهل نماز و روزه باشیم اما دروغ نگفتن هم جزو شروط 
دینداری است. از امام صادق)ع( در خصوص ویژگی های 
مومن پرسیدند که آیا دروغ می گوید، ایشان پاسخ دادند 
خیر، مومن دروغ نمی گوید؛ ممکن است مومنی زنا کند، 
مشروب بخورد یا دزدی کند اما مسلمان دروغ نمی گوید.

بروجردی تاکید کرد«: در نتیجه اولین کاری که ما باید 
در حوزه فرهنگ انجام می دادیم انتقال فرهنگ صحیح 
دینی به جامعه بود که این انتقال با حرف نیست و باید با 
عمل این را نشان می دادیم. اینها کمک می کرد که شاید 
بعد از چهل سال می توانستیم بگوییم جمهوری اسلامی 
ایران نمونه یک حکومت دینی، ملتزم، مقتدر و مطابق با 

موازین دینی است که امروز نمی توانیم ادعا کنیم.
* این انقلاب از بین نخواهد رفت

رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی در پاسخ به این 
سوال که دشمنی و خصومت خارجی را تا چه میزان در 
عدم تحقق آرمان ها انقلاب موثر می دانید، گفت: اصولا 
تغییر یک نظام به راحتی نیست؛ یعنی اینطور نیست که 
یک عده سناریویی طراحی کنند و بعد فکر کنند اتفاقات 
آن سناریو رخ خواهد داد اما این انقلاب همچنان سر جای 

خود قرار گرفته است.
وی افزود: هر دو طیف در این انقلاب هستند و اگر 
بخواهد سقوطی صورت بگیرد قاعدتا اولین کار این است 
که مردم به جان هم بیفتند و جنگ داخلی آغاز شود 
ولی وقتی می بینید در زلزله و سیل این مردم پشت 
هم را دارند یعنی این انقلاب سقوط نمی کند. ممکن 
است ضعف های آن به گونه ای بروز کند که زمینه برای 
بهره برداری مخالفیان مهیا شود اما این انقلاب از بین 

نخواهد رفت.
قسمت ها  بعضی  در  اگرچه  شد:  یادآور  بروجردی 
انقلاب از آرمان های اولیه خود عدول کرده است بنابراین 
باید رویکرد و منش خود را باید تغییر بدهد تا مردم هم 
تعلق خاطر پیدا کرده و هم احساس آرامش داشته باشند 

و نگاهی به بیرون مرزها نداشته باشند.

این فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص لزوم ایجاد 
گفت و گوی ملی برای ترمیم کاهش اعتماد جامعه به 
مسئولان و کاهش امید به آینده، در تعریف مفهوم این 
گفت وگو گفت: علاوه بر گفت وگوی مردم با حاکمیت و 
گفت وگوی جناح ها و جریان های داخل کشور؛ گفت وگوی 
ملی مفهوم دیگری نیز دارد و آن گفت وگوی مردم با مردم 
است و این یعنی گفت وگوی آرام و خردمندانه و بر مبنای 
عقل بین آحاد مردم تا دیگر با هم تخاصم نداشته باشند. 
آمار نشان می دهد سطح دعواهای خیابانی افزایش یافته 
است و این یعنی فضای گفت و گو و خردمندی کامل 

شکل نگرفته است.
* مردم راه خود را می روند

وی ادامه داد: بنابراین هم احزاب و گروه ها به عنوان 
لیدرهای جریان های سیاسی باید سطح گفت وگو را بین 
خود افزایش دهند و هم به وجه دیگر که گفت و گوی 
مردم و مسئولان است باید پرداخته شود.  البته اگر این 
گفت وگو بر مبنای مطالبات باشد، به جایی نمی رسد اما 
اگر بر مبنای مفاهمه باشد، مسئولان مشکلات و دردهای 
حوزه کاری خود را با مردم در میان بگذارد و به مردم نیز 
اجازه اظهارنظر بدهد، این پرکاربردتر از عرصه سیاسیون 
گفت وگوی  البته  کرد:  عنوان  بود.بروجردی  خواهد 
سیاسیون هم مهم است اما آنها با الیت جامعه در ارتباط 
هستند و به رغم آنکه مدعی ارتباط با جامعه هستند، اما 
مردم راه خود را می روند. مهم این است که مردم بتوانند 
این تعامل را با مسئولان داشته باشند که نباید بر مبنای 
پاسخگویی به مطالبات مردم باشد بلکه باید بر مبنای 
روشن شدن شرایط زیسته مردم باشد که آب ندارند، 
تحریم هستند،  مسکن تامین نیست و هوا آلوده است اما 
حاکمیت مدعی است که من باید این مردم را به بهشت 
ببرم. وی گفت: مهم این است که زمینه شکل گیری فهم 
مشترک به وجود بیاید. اگر این فهم مشترک به وجود 
آمد و مردم توانستند خواسته های خود را براساس واقعیت 
جامعه به مسئولان منتقل کنند و راهکار بدهند، در 
آن صورت مردم هم الگوی جامعه را درک می کنند و 

همراهی خواهند کرد.
* در حق کسانی که سهم اصلی را در انقلاب 

داشتند، اجحاف شد
بروجردی در خصوص بداخلاقی های صورت گرفته 
نسبت به بزرگان و فرزندان انقلاب در طول چهل سال 
اخیر به عنوان یکی از علل عدم تحقق آرمان های انقلاب 
سال ۵۷ نیز گفت: معتقد هستم در حق کسانی که سهم 
اصلی را در انقلاب داشتند، اجحاف شد. انقلاب خوب یا 
بد، شرایطی را به وجود آورده که ما امروز در آن قرار 
گرفته ایم و لاجرم در فضایی زیست می کنیم که برخی 
آن تولید کردند؛ پس باید تفکر و رهیافت آنها را در این 
خصوص درک کنیم. من حتی به یاد دارم که یکی از افراد، 

از استوانه های نظام با واژه »فسیل» یاد می کرد.
وی افزود: درست است که آنها دیگر توان اجرایی 
ندارند اما ذهن و ایده آنها قابل بهره برداری است. برخی 
تا حدود زیادی این تعبیر را به کار می برند که انقلاب 
فرزندان خود را می خورد. من به این مساله اعتقاد ندارم اما 
خیلی از چهره هایی که می توانستند برای انقلاب کارآمدی 

فراهم کنند، با اجحافی که صورت گرفت از صحنه حذف 
شده و به عزلت کشیده شدند. اینها افرادی هستند که 
دلسوز نظام هستند. دلشان برای انقلاب و نظام می سوزد.

باید از هاشمی حفاظت می شد تا ایده هایش مورد 
استفاده قرار بگیرد

رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی عنوان کرد: به یاد 
دارم وقتی در سال ۷۶، آقای هاشمی آماج حملاتی قرار 
گرفتند؛  آقای خاتمی به عنوان سخنران پیش از خطبه 
در نماز جمعه گفتند »آقای هاشمی شناسنامه انقلاب 
است« و آقای هاشمی بعدها نیز این مساله را اثبات کرد 
که شناسنامه انقلاب است و بنابراین باید از او حفاظت و 

حراست می شد تا ایده هایش مورد استفاده قرار بگیرد.
وی گفت: همچنین چرا باید آقای خاتمی در عزلت 
قرار بگیرد که در سطح ملی و بین المللی سرمایه نظام 
است یا آقای مهندس موسوی را که ایشان را هم امروز 
در اختیار نداریم. اینها ضربه هایی به نظام است که فکر 
می کنم کسی که دلش برای نظام می سوزد باید به این 
سمت برود که از همه ظرفیت های جامعه استفاده کند. 
حتی کسانی که در جناح اصولگرا تعریف می شوند و 
دلسوز نظام هستند باید دیده شوند تا کشور کمتر آسیب 
ببنید. بروجردی در پاسخ به این سوال که بخشی از 
ضربه هایی که به نظام وارد شد متوجه فشارهای خارجی 
است؛ در مقطع کنونی این خصومت و دشمنی ها را چطور 
ارزیابی می کنید و آیا سایه جنگ همچنان وجود دارد، 
گفت: جنگ فقط نظامی نیست؛ ما جنگ اقتصادی داریم 
و مهمترین مشکل این است که جنگی علیه ما شکل 
گرفته و تحری  هایی که تجربه می کنیم یک نوع جنگ 
است.وی گفت: همچنین ما امروز با جنگ فرهنگی مواجه 
هستیم؛ دایره ارتباطی ما از طریق رسانه های جمعی و 
نه صدا و سیمای ما که متاسفانه دور خود تاری تنیده 
که فقط خود را می بیند و مخاطب را نمی بیند؛ تنگ 
شد است. آن ظرفیت ارتباطی که از طریق شبکه های 
اجتماعی وجود دارد، اینها همه زمینه ای را فراهم کرده که 
متوجه باشیم از فرهنگ اصیل خود را فاصله می گیریم که 

یک نوع تخاصم شکل می گیرد.
* مبانی اخلاقی جامعه ما آسیب دیده است

وی ادامه داد: نمی گویم مثل گذشته زندگی کنیم 
اما باید اصولی را حفظ کنیم که اگر حفظ شود براساس 
شرایط روز زندگی می کنیم اما مبنای اعتقادی خود را نیز 
حفظ خواهیم کرد. الان مرتبا در رسانه ها بحث هدایت 
فرهنگی مطرح می شود در حالی که ذهن میز و تخته 
نیست که برایش چهارچوب تعیین کنید.  این باور باید از 
دل این نسل بیرون کشیده شود؛ تصحیح با گفتار نیست 

و با رفتار باید محقق شود.
بروجردی خاطرنشان کرد: واقعا مبانی اخلاقی جامعه 
ما آسیب دیده است و این آسیب هم باعث این می شود 
که در عرصه فرهنگی جنگ را تجربه کنید. جنگ نظامی 
هم اما مرتب هشدارش داده می شود؛ به علت فضای 
منطقه و حضور ترامپ ما همواره در معرض جنگ هستیم 
و اینطور نیست که بگوییم مشکلی نخواهد بود. باید با 
احتیاط حرکت کنیم و در عین حال نیز باید مقتدر باشیم 

و ابزار لازم را برای دفاع فراهم کنیم.    

اشرف بروجردی فعال سیاسی اصلاح طلب:

هموارهبرایجلوگیریازسوءاستفادهدشمنانپنهانکاریکردهایم

 )FATF( بیشـترین تاکیـد بر لزوم عادی سـازی وضعیت با گـروه ویژه اقدام مالـی
از سـوی کشـورهای غیرغربی، همسـایگان و طرف های عمده تجاری ایران از جمله 
دو شـریک عمده تجاری چین و روسـیه بوده که در دیدارها در سطوح مختلف مطرح 
شـده اسـت.حدود یک دهه اسـت که دسـتگاه هـای متولـی درگیر استانداردسـازی 
قوانیـن و مقـررات بانکی هسـتند. با این حال طی سـال هـا و بویژه در مـاه های اخیر 
بحث ها درباره تصویب و تایید لوایح مرتبط با گروه اقدام مالی در محافل کارشناسـی 
و تصمیـم گیری کشـور شـدت گرفته اسـت. تاکنـون دو لایحه مرتبط بـا اف ای تی 
اف از سـوی نهادهای تصمیم گیر کشـور تعیین تکلیف شـده و دو لایحه الحاق ایران 
به کنوانسـیون هـای مبارزه با جرائم سـازمان یافته فراملی )پالرمـو( و مقابله با تامین 
مالی ترویسـم )CFT( منتظر تعیین تکلیف از سـوی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اسـت.از سـوی دیگر قرار اسـت نشسـت گروه ویژه اقدام مالی در روزهای آینده برگزار 
و در این نشسـت درباره نحوه تعامل با نظام بانکی ایران تصمیم گیری شـود. با توجه 
بـه ایـن کـه تصمیم گیری مجمع تشـخیص مصلحت نظـام و همچنین گـروه اقدام 
مالـی، خطـوط و خطـوط آتـی تعامل نظم بانکـی ایران بـا نظام بانکی بیـن المللی را 
مشـخص مـی کنـد در همین خصوص بـه برخـی از مهم ترین سـوال هـا و ابهامات 

پیرامـون گـروه اقـدام مالی و نحوه تعامل ایران با این نهاد پاسـخ داده شـده اسـت.

FATF -1 چیست؟
تروریسـت ها با اسـتفاده از تبادلات بین المللی بانک ها سـال هاسـت که تامین 
مالی می شـوند و ایران خود سـال هاسـت در این بازی تلخ قربانی حملات تروریستی 
بـوده اسـت، حملات منافقیـن، تحرکات مرزی گـروه های تجزیه طلـب و مورد اخیر 
آن ربایش مرزبانان ایرانی از جمله حملات تروریسـتی اسـت. از حدود 30 سـال پیش 
هفـت کشـور صنعتی جهان )معـروف به گروه G۷( که بیشـتر تبـادلات پولی جهان 
بـا ارزهـای آنهـا انجام می شـد، برای جلوگیری از رشـد حملات تروریسـتی، باندهای 
مافیایـی، قاچاقچیان اسـلحه و مـواد مخدر اقدام به تشـکیل »گروه ویـژه اقدام مالی« 
کردند.این گروه برای موسسـات مالی و بانک ها روش های اسـتانداردی را تعریف می 
کنـد کـه امکان تامین مالی فعالیت های غیرقانونی را کاهش داده یا سـخت می کند. 
عمـل بـه این اسـتانداردها به نظام بانکـی کمک می کند که نقـل و انتقال غیرقانونی 
پـول را ردگیـری ،و منشـاء و هـدف آنـرا مشـخص کند. به عبارت سـاده تر بـا اجرای 
دسـتورالعمل هـای ایـن گروه بانک هـا می توانند جلـوی پولشـویی را بگیرند، دقیقا 
همان هدفی که در قانون مقابله با پولشـویی مصوب 138۶ مجلس شـورای اسـلامی 
دنبال می شـد. مفاد اسـتانداردهای »گـروه ویژه اقدام مالی« یا همـان FATF مطابق 
همان دسـتورالعملی اسـت کـه مجلس در سـال 88 بـرای قانون مبارزه با پولشـویی 
تصویب کرده اسـت و در واقع می توان گفت حدود 9 سـال اسـت که این قانون البته 
تـا حـدی در نظـام بانکی کشـور در حـال اجرا اسـت و آنچه که در نهایت با پیوسـتن 
ایـران بـه FATF بایـد به اجرا بگذارد تطبیق بخش نامه های اجرایی قانون پولشـویی 

کشـور با گردش کاری اسـت که در 20۵ کشـور جهان در حال اجرا اسـت.

2- چرا خود تروریست پنداری یا خود تروریست نمایی؟
دسـتورالعمل هـای FATF ناظر بر پولشـویی برای انواع فعالیـت های غیرقانونی و 
غیرانسـانی اسـت که یکی از این فعالیت ها ترورریسـم اسـت.در حال حاضر از سـوی 
نهادهـای بیـن المللـی مانند سـازمان ملل متحد تنهـا دو گروه تروریسـتی در جهان 
فعالیـت دارنـد کـه عبارتند از القاعـده و داعش کـه این دو گروه هر دو دشـمنان نظام 
جمهـوری اسـلامی ایـران محسـوب مـی شـوند و به طـور حتم ایـران خـود در صف 
اول مبـارزه بـا ایـن دو گـروه قـرار دارد.اما گـروه هایی مانند حماس، حـزب الله لبنان 
و ایـن گـروه هـای مبارز اسـلامی هیـچ یک در فهرسـت گـروه های تروریسـتی قرار 
ندارنـد و ایـران هـم برای حمایـت مالی از این گـروه ها از سـوی نهادهای بین المللی 
محدودیتـی نـدارد و تنها کشـورهایی مانند آمریـکا این گروه ها را تروریسـتی قلمداد 
مـی کننـد. ایـن طرز تلقی تنهـا در ارتبـاط با قوانین داخلـی آنها قابل اعمال اسـت و 
پیوسـتن ایـران بـه FATF نمـی تواند مانعی بـرای حمایت مالـی ایران از گـروه های 
مبـارز غیر تروریسـتی باشـد کـه در هیچ نوع فعالیـت غیرقانونی و غیر انسـانی مانند 

قاچاق اسـلحه، انسـان و مـواد مخدر دسـت ندارند.
امـا اگـر ایـران به بهانه حمایـت از گروه هایـی مانند حزب اللـه )درحالی که لبنان 
خـود در FATF عضـو اسـت( نخواهـد با این نهـاد بین المللی همکاری کنـد دو پیام 
برای جهان ارسـال کرده اسـت: اول آنکه ایران خود تروریسـت اسـت که حاضر نیست 
مانـع تامیـن مالـی فعالیت های تروریسـتی شـود. دومین پیـام که بسـیار خطرناک 
اسـت اعـلام این موضوع اسـت که گـروه هـای آزادی بخش و مبـارزی مانند حماس 
و حـزب اللـه فعالیـت های تروریسـتی دارنـد و ایران بـرای حمایـت از این فعالیت ها 
حاضـر نیسـت بـا قوانینی که مانع پولشـویی اسـت همراهی کنـد. درعمل مـا با تن 
نـدادن بـه استانداردسـازی فعالیت هـای بانکی خود تروریسـت پنداری کـرده و برای 

جهان خود تروریسـت نمایـی می کنیم.

3- آیا FATF مانع فعالیت های سپاه پاسداران خواهد شد؟
در ایـن زمینـه بایـد این سـئوال را مطرح کـرد، آیا تحریـم های بانکـی آمریکا در 
ایـن سـال هـا مانع فعالیت های برون مرزی سـپاه شـده اسـت؟ پاسـخ به این سـوال 
به طور قطع منفی اسـت، اگر فعالیت های سـپاه محدود شـده بود، سـردار سـلیمانی 
نمـی توانسـت داعـش را زمینگیر کنـد، بنابراین زمانـی که تحریم هـای بین المللی 
شـدید آمریکا نتوانسـته اسـت تبادلات مالی لازم برای فعالیت های برون مرزی سپاه 
را مشـکل کند، اجرای اسـتانداردهای FATF هم نمی تواند مانع این تبادلات باشـد.

4- آیا FATF به آمریکا برای افزایش فشار تحریم ها کمک می کند؟
بـه گـزارش ایرنا، افزایش فشـار تحریم ها از سـوی آمریکا تنهـا از طریق در اختیار 
داشـتن سـوئیفت )جامعـه جهانی ارتباطـات مالی بین بانکـی SWIFT( کـه ناظر بر 
تبـادلات دلاری در جهـان اسـت ممکن می شـود و در حال حاضر این اتفـاق افتاده و 
امـکان تبـادلات دلاری از ایران سـلب شـده اسـت و FATF هیچ مورد تـازه ای به این 
موقعیـت اضافـه نمی کنـد. ایران برای آن کـه بتواند از تلـه دلاری تحریم های آمریکا 
عبـور کنـد در ایـن سـال ها تلاش کرده اسـت تا تبـادلات تجاری خـود را بـا ارزهای 
محلـی و غیـردلار انجـام دهد ولـی به دلیـل آن که بانک هـای ایرانی اسـتانداردهای 
FATF را رعایـت نمی کنند، بانک های کشـورهای عضـو این گروه نمی توانند با آنها 
تبـادل مالی و پولی داشـته باشـند بنابرایـن فرصت ایران بـرای تبادلات غیـردلاری و 
دور زدن تحریـم هـای آمریـکا از بین می رود. چنانچه دولت هـای اروپایی برای تبادل 
یورویـی بـا طـرف ایرانـی ابراز تمایل کـرده اند ولی حتـی بانک های کوچـک اروپایی 
کـه بـا آمریکا تبادل پولـی ندارند به دلیل اسـتاندارد نبـودن بانک هـای ایرانی امکان 

تبـادل مالی با ایـران را ندارند.

5- آیا استانداردهای FATF می تواند به نظام بانکی ایران کمک کند؟
همانطـور که اشـاره شـد از تصویب قوانین مقابله با پولشـویی در ایـران نزدیک به 
یـک دهـه می گـذرد ولی به چند دلیل این قوانین هنوز در داخل کشـور به درسـتی 
اجـرا نشـده اسـت. اول آن کـه موسسـات غیر مجـاز پولی در این سـال هـا حاضر به 
شـفاف سـازی ترازنامه های خود نبوده اند )نتیجه عملکرد آنها بحران پولی در کشـور 
بـود(. دوم بانـک هـای رسـمی نیز بـه خاطر هزینه بر بـودن این اجـرای کامل قوانین 
در ایـن سـال ها تنها بخش هایی را به اجرا گذاشـته اند )نتیجـه کاهش نظارت بانک 
مرکزی در بانکها و بحران پولی امروز در کشـور اسـت (. سـوم زیر سـاخت های فنی و 
یکپارچه ای که نیاز زیربنایی قوانین ناظر بر پولشـویی اسـت، در کشـور به طور کامل 
فراهـم نشـده بـود و بخش هایی کـه بر عهده بانک هـای خصوصی بوده اسـت بنا به 

دلایـل قبلی به کندی فراهم یا آماده سـازی شـده اسـت.
اما اگر ایران اسـتانداردهای لازم برای پیوسـتن به FATF را بپذیرد، سیستم بانکی 
بـه خـودی خـود مجبـور به تسـریع در اجـرای قوانین پولشـویی خواهد شـد زیرا هر 
بانکـی کـه نتوانـد ایـن اسـتانداردها را اجرایی کنـد به خودی خـود از تبـادلات مالی 

خارجـی محروم و مشـتریان خـود را از دسـت می دهد.

6- پیوستن به FATF به معنی اعتماد به اروپا و آمریکاست؟
بحـث برجـام و FATF از هم جداسـت، برجـام توافقی بین ایران و 1+۵ اسـت که 
خروج آمریکا توسـط همه کشـورهای دنیا مورد انتقاد قرار گرفت، اما FATF در واقع 
شـبکه ای متشـکل از 204 صلاحیـت قضایی مسـتقل ازجمله برخی سـازمان های 
منطقه ای و بین المللی که اسـتانداردهایی را بین خود وضع کرده اند و از کشـورهای 
دیگـر درخواسـت می کنند که در صورت علاقمنـدی به برقـراری روابط عادی بانکی 
و مالـی با اعضای این شـبکه باید اسـتانداردهای مـورد توافق این گـروه را بپذیرند. در 
حال حاضر حتی عراق و سـوریه نیز درحال پیوسـتن به این پیمان هسـتند و حضور 
ایـران در آن بـه معنـی پذیرش یا عدم پذیرش وعده های آمریکا و اروپا نیسـت و تنها 

بهانـه طـرف اروپایی را بـرای انجام مبادلات بانکـی را از آنها خواهد گرفت.

7- آیا اجرای قوانین FATF امنیت کشور را به خطر می اندازد؟
ارائه اطلاعات از سـوی سیسـتم بانکی براساس اسـتاندارهای FATF به طرف های 
خارجـی بـدون اجـازه نهادهـای ناظر و امنیتی داخلی ممکن نیسـت و هیچ شـخص 
یـا نهـادی حـق ارائه اطلاعـات به طرف هـای خارجی مگر در مـوارد مبـارزه با جرائم 
مالـی و بـا مجـوز نهادهای نظارتی مطابق قانون نـدارد. مرکز اطلاعات مالی کـه از 10 
سـال پیش در کشـور فعالیت می کند، اطلاعات مالی را از بانک ها و سـایر دسـتگاه 
هـا و مؤسسـات مرتبـط جمـع آوری کرده، منطبق بـا قانون تجزیه و تحلیـل کرده و 
در صـورت احـراز ارتـکاب جرم، مراتب رابرای شـروع تحقیقات کیفـری و صدور حکم 

بـه قـوه قضاییـه اعلام می کند. هیچ امکانـی نه در قوانین قبلی و نـه در قوانین جدید 
بـرای انتقـال اطلاعات کشـور به طرف های خارجی خـارج از رویه هـای قانونی وجود 

نـدارد و نهادهـای نظارتی بشـدت با هرگونه اهمال برخـورد می کنند.

8- آیا پس از پیوسـتن ایران به FATF عربسـتان مـی تواند مانع خروج 
ایران از لیسـت سـیاه این توافق شود؟

شـورای تصمیـم گیـری این نهاد متشـکل از 3۵ دولت عضو و دو سـازمان منطقه 
ای اسـت. عربسـتان عضو ناظر این نهاد اسـت و در روند تصمیم گیری دخالتی ندارد 
البتـه ایـن بـه معنی تلاش نکردن عربسـتان برای ایجـاد مانع برای ایران نیسـت ولی 

تـلاش ایـن کـور هم نباید مانع تـلاش ایران بـرای رفع محدودیت ها باشـد.

9- آیـا تعریف تروریسـم مـی تواند در FATF برای ایران مشـکل سـاز 
باشد؟

تعریف تروریسـم کمابیش در همه کشـورها و اسـناد بین المللی ماهیت مشابهی 
دارد. تنهـا گـروه کشـورهای اسـلامی یک اسـتثناء دارنـد و آن که فعالیـت های ملل 
تحت اسـتعمار و اشـغال خارجی اسـت که نباید در زمره اعمال تروریسـتی محسوب 
شـود. غیر از این اسـتثناء، مشـکل جامعه بین المللی امروز بیشتر در تعیین مصادیق 
تروریسـم هسـت کـه هر کشـور سـلیقه خـود را اعمـال می کنـد و به همیـن دلیل 
کشـورها فهرسـت هـای ملـی افـراد و سـازمان هـای تروریسـتی مختـص بـه خـود 
را دارنـد. آمریکایـی هـا بـا اسـتفاده از نفـوذ و قـدرت رسـانه ای خـود درصـدد القای 
فهرسـت تروریسـتی خود به دیگر کشـورها هسـتند. این امر صرفا برای تامین منافع 
آمریکاسـت و نبایـد طـوری وانمـود شـود که تصمیمـات یکجانبه آمریکا بـرای همه 
جنبه الزام آور دارد.هر کشـوری محق اسـت که شـروط خود را برای تعیین مصادیق 
تروریسـم داشـته باشد. کنوانسیون کشـورهای اسـلامی در موضوع مقابله با تروریسم 
این شـرط را به روشـنی در متن خود لحاظ کرده اسـت. در سـایر کنوانسـیون ها هم 
ایران مانند سـایر کشـورها حق شـرط های خود را ملحوظ نموده اسـت. این شـروط 
همـراه بـا الحاق به اسـناد بین المللـی نزد امین معاهـده تودیع می شـوند و در روابط 

بیـن اطـراف معاهده لازم الاتباع اسـت.

10- آیـا دولت با پذیرش FATF قانون اساسـی را زیر پا گذاشـته اسـت؟ 
)به مواد 77 و 125 قانون اساسـی اسـتناد می شود(

برنامـه اقـدام ایـران مانند همه کشـورهایی کـه برنامه اقـدام ذیل این نهاد داشـته 
و دارنـد، مجموعـه ای از تدابیـر اجرایی برای رفع کاسـتی های فنـی از جمله آموزش 
پرسـنل و تقویـت مرکز اطلاعات مالی اسـت. دولت جمهوری اسـلامی ایـران خود را 
ذیـل قانون اساسـی کشـور به ایـن برنامه متعهد کرده اسـت. بخش مهـم این برنامه 
اقـدام، اصـلاح دو قانـون مبـارزه بـا پولشـویی و مبارزه با تامین مالی تروریسـم اسـت 
کـه کامـلا در حیطـه اختیـارات قـوه مقننـه اسـت و دولـت در ایـن خصـوص به جز 
تهیه و ارائه لایحه پیشـنهادی به مجلس شـورای اسـلامی منطبق با نیازهای کشـور، 
مسـئولیت دیگری نداشـته اسـت. ایـن رویه ارائه تعهـد برای اجـرای برنامه اقـدام در 
مـورد همه دولت ها صادق اسـت. همچنین در مورد کشـورمان هماهنگـی های لازم 

بیـن قـوای کشـور از طریق نهادهـای عالی نظارتی مسـتمرا در جریان بوده اسـت.

FATF -11 مانع تبادلات نهادهای امنیتی کشور است؟
مجموعـه تدابیر نظارتی بر اسـاس قوانیـن داخلی و منطبق با اسـتانداردهای بین 
المللـی اجرایـی علیـه مجرمیـن مالی اعمـال می شـود و در این خصـوص هیچگونه 

محدودیتـی بـر هیـچ فـرد و نهاد دولتـی و حکومتی اعمال نشـده و نخواهد شـد.

12- پیوسـتن بـه FATF مانـع کمـک ایـران به حـزب اللـه و نیروهای 
مقاومت سـوریه می شـود؟

دولـت سـوریه خـود برنامـه اقدام مرتبط با کشـور خـود را بـه صورت کامـل اجرا 
کرده اسـت. عراق هم در تیرماه گذشـته پس از اجرای کامل مفاد برنامه اقدام توصیه 
شـده از سـوی FATF، روابـط خـود را بـا ایـن نهـاد عادی کـرد. همانگونـه که مکرر 
توضیح داده شـد، فهرسـت ملی تروریسـم هر کشـور منطبق با معیارهای هر دولتی 
تهیه شـده و فهرسـت اجماعی ملل متحد تنها شـامل افراد و جریان های تروریسـتی 
وابسـته با طالبان، القاعده و داعش می باشـد. برچسـب تروریستی به هر گروه دیگری 
اقدامـی یکجانبـه و بـرای دولت های دیگر بلااعتبار اسـت. ضمن اینکه دامـن زدن به 
اینکـه جریان های مقاومت در شـمول تروریسـم قـرار دارند اقدام بخردانه ای نیسـت.

13- آیـا ایـران بـرای پیوسـتن بـه FATFمجبور بـه پذیرش شـرایط 
محرمانـه چهـار صفحـه ای شـده کـه به ایـران دیکتـه کـرده اند؟

گـروه ویـژه اقـدام مالـی، معیارهای ارزیابی یکسـانی بـرای همه کشـورها دارد و 
ایـن معیارهـا را در مـورد دولت هایی که قصـد همکاری برای اجرای اسـتانداردهای 
آن را دارنـد، اعمـال مـی کنـد. در ارزیابی از وضعیت کشـورها مجموعه نقاط ضعف 
قانونـی و اجرایـی و کاسـتی هـای موجـود در قالـب برنامه اقـدام به کشـور مربوطه 

اعلام می شـود. 
بدلیـل این که وضعیت هر کشـوری متفاوت اسـت، برنامه هـای اقدام هم منطبق 
بـا ارزیابـی هـای فنی، تفاوتهایـی باهم دارنـد. لیکن ماهیت همـه برنامه هـای اقدام، 
جرم انگاری پولشـویی و تامین مالی تروریسـم و اطمینان از وجود بسترهای قانونی در 

هر کشـور بـرای مقابله با این جرائم اسـت.

 FATF 14- بـا وجـود تحریـم های ثانویـه خروج ایران از لیسـت سـیاه
اسـت؟ فایده  بی 

تحریـم هـای یک جانبـه آمریکا بخش مهمی از محدودیت ها علیـه نظام بانکی و 
مالـی را تشـکیل مـی دهد. اما فقـدان تعامل ایران با گـروه ویژه اقـدام مالی به معنای 
بسـتن همه منافـذ تعامل با دولت هایی اسـت که تحریم های آمریـکا را رعایت نمی 
کننـد. تحریـم های آمریکا ممکن اسـت دچار شـدت یا افول شـوند لیکن محدودیت 
هـای ناشـی از FATF بصـورت اصولی و فراگیر تا زمان عادی شـدن روابط کشـورمان 

بـا این نهاد، پابرجـا خواهد بود. 
مضافـا اینکـه بـا توجه به تلاش های بسـیار سـنگین آمریکا، رژیم صهیونیسـتی 
و عربسـتان بـرای جلوگیـری از عـادی شـدن وضعیـت کشـورمان با این نهـاد، کاملا 
محـرز اسـت که آنهـا وضعیت جـاری را بهترین ابزار مقابله با کشـورمان مـی دانند و 
ایـن موضوع مکمل تحریم های یکجانبه آمریکاسـت. هرگونه تاخیـر در اجرای کامل 
برنامـه اقدام به منزله مسـاعدت به دشـمنان بـرای ایجاد محدودیت های بیشـتر می 

باشد.

15- آیـا بـا پذیـرش FATF ایران ملزم بـه همکاری قضایی بـا آمریکا و 
مسـترد شـدن محکومین )از اتباع ایرانـی( خواهد بود؟

بحث اسـترداد مجرمین یک موضوع حقوقی بسـیار حسـاس برای همه کشـورها 
اسـت. جمهوری اسـلامی ایران مطابق هیچ قانون داخلی و سـند بین المللی ملزم به 
مسـترد کردن اتباع خویش به کشـورهای دیگر نیسـت. در این زمینه حتی کوچک 
ترین ابهامی برای دسـتگاه های تصمیم گیر در این خصوص بویژه قوه قضاییه وجود 
نـدارد. هـر اظهـار نظری در ایـن خصوص حاکی از دانش بسـیار انـدک از مبانی اولیه 

حقوقی و قانونی کشـور است.

16- بـا پذیـرش FATF بانـک هـای غربـی با ایـران همـکاری خواهند 
؟ د کر

بیشـترین تاکیـد بـر لـزوم عادی سـازی وضعیت کشـورمان بـا این نهاد از سـوی 
کشـورهای غیرغربی و همسـایگان و طرف های عمده تجاری کشورمان بوده است که 
بارهـا بـه صراحت نام برده شـده اند از جمله دو شـریک عمده تجاری چین و روسـیه 
در دیدارهـا در سـطوح مختلـف بر ضرورت ایـن امر تاکید کرده انـد. رفع نواقص فنی 
مطابـق بـا اسـتانداردهای FATF بهانـه های فنـی را از طرف های تجاری کشـورمان 
مـی گیـرد و البتـه بهانه از بانک های غربی هم گرفته می شـود ولـی در صورت انجام 
تبادلات با کشـورهای همسـایه و غیرغربی همکاری بانک های اروپایی دیگر از درجه 

اهمیت بالایی برخـوردار نخواهد بود.

17- پذیرش FATF مانع دور زدن تحریم ها توسط ایران می شود؟
دور زدن تحریـم هـا، فـروش نفت، تحصیـل منابع درآمدی نفت، تسـهیل تجارت 
کشـورمان بـا سـایر کشـورها و تامیـن بودجـه سـالانه دولت بر عهـده دولت اسـت و 
مطمئنـا دولـت چنیـن اراده ای ندارد که روش های رسـیدن به این اهـداف را مختل 
نمایـد. هیـچ یـک از اقدامـات منـدرج در برنامه اقدام کشـورمان بـه اهـداف دولت در 
ایـن زمینـه خدشـه ای وارد نمی کند. ضمن اینکه برخی روش های پیشـنهادی بین 
 FATF المللـی بـا همکاری دولت هـای دیگر، تنها با عادی شـدن وضعیت ایران نـزد
قابـل اجرا شـدن می باشـد. در سـال های اخیـر دولت های تحـت تحریمی همچون 
روسـیه، کوبـا، ونزوئلا و سـوریه برنامـه اقدام خـود را اجرا کرده انـد و وضعیت آنها نزد 

این نهاد عادی شـده اسـت.

18- برای عضویت FATF اطلاعات صرافی ها باید گزارش شود؟
ایـن موضـوع همچنان کـه در اطلاعیه چهارم مهرمـاه وزارت اقتصاد آمـده ، کذب 
محـض اسـت. اطلاعـات هیچ صرافـی به هیچ طرفی داده نشـده و اصـولا این موضوع 

در برنامـه اقـدام FATF جایـی ندارد. تکـرار این اتهام قابل پیگرد قانونی اسـت.

پاسخبه18سوالدربارهروابطایرانوگروهویژهاقداممالی
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مردم ]در قيامت[ دنباله روى آن پيشواى حق يا پيشواى 
باطلى هستند كه ]در دنيا[ پيرو او بوده اند....، هر كس راستْ 

دينان را به پيشوايى بگيرد، با آنان محشور؛ و هر كس 
منافقان را به پيشوايى برگزيند، با آنان محشور مى گردد

چهارشنبه - 24بهمن ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4749

مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: سامانه هشدار سیل با اعتبار سه میلیارد تومان 
در استان راه اندازی شده است و به دنبال بهترین بهره برداری از این سامانه هستیم.

 مهران حیدری بنی با اشاره به سابقه اداره کل هواشناسی استان قم اظهار کرد: این 
اداره کل در سال 1378 تاسیس شد و 111 ایستگاه هواشناسی در استان قم وجود دارد.

وی ادامه داد: پیش بینی و هشدار سریع به صورت مستمر در اداره کل هواشناسی 
قم صورت می گیرد و این اداره کل هر روز گزارش هواشناسی را به مدیران و مردم ارائه 
می دهد.مدیرکل هواشناسی استان قم افزود: سامانه هشدار سیل با اعتبار سه میلیارد 
تومان در استان راه اندازی شده است و به دنبال بهترین بهره برداری از این سامانه هستیم.

حیدری بنی با اشاره به وضعیت ایستگاه های هواشناسی استان قم اظهار کرد: 65 
درصد این ایستگاه ها، تمام اتوماتیک و آنلاین هستند، اکثر ایستگاه های هواشناسی در 

کشور و استان قم به یک شبکه واحد متصل شدند.

وی ادامه داد: هر سال 4.5 میلیون رکورد هواشناسی را تهیه می کنیم که این رکوردها 
در بانک های اطلاعاتی سازمان هواشناسی ثبت می شوند، داده های هواشناسی، سرمایه 
محسوب می شوند تا  برای پیش بینی شرایط آب و هوا در زمان کنونی و در آینده مورد 

استفاده قرار بگیرند.
مدیرکل هواشناسی استان قم افزود: این اداره کل با 60 مرکز علمی و تحقیقاتی 
در سراسر کشور در تعامل است و این مراکز از اطلاعات اداره کل هواشناسی استان قم 

استفاده می کنند.
حیدری بنی با اشاره به تاثیر گزارش های هواشناسی استان قم اظهار کرد: این اداره 
کل هر هفته دو گزارش هواشناسی را در اختیار کشاورزان قرار می دهد و این گزارش ها 
پنج درصد اثرگذاری بخش کشاورزی قم افزایش داد که منجر به 31 میلیارد تومان ارزش 

افزوده اقتصادی شد.

مدیرکل هواشناسی استان قم مطرح کرد

وجود سامانه هشدار سیل در قم

برنامه وبودجه  کمیسیون  رئیس 
شورای اسلامی شهر قم گفت: هزینه  
شبانه روز  یک  در  قم  شهر  روزمره 
است،  تومان  میلیارد  یک  از  بیش 
برای  شهری  پایدار  درآمدهای  تا 
مجموعه مدیریت شهری محقق نشود 
امکان اجرای برنامه های نه گانه بودجه 

شهرداری میسر نخواهد بود.
رویه  از  انتقاد  با    ، اخوان  مجید 
تقدیمی  لایحه  در  دولت  موردنظر 
داشت:  اظهار   1398 سال  بودجه 
به عنوان  شصت  دهه  در  شهرداری ها 
یک نهاد غیردولتی مستقل اعلام شدند 
تأمین  در  همیشه  مهم  پس ازاین  و 
هزینه ها و پیشبرد اهداف مدنظرشان 
دچار مشکل شدند، چون دیگر ردیف 
بودجه دولتی برای آنان در بودجه های 

سنواتی موجود نبود.
توسعه  و  نگهداری  داد:  ادامه  وی 

شهر طبق قانون بر عهده شهرداری ها 
مهم  این  تأمین  محل  تنها  و  است 
عوارضی است که از خود مردم گرفته 
از  درصدی  قانون  طبق  می شود، 
ارزش افزوده،  مانند  عوارض  از  برخی 
جرائم رانندگی و غیره باید به صورت 
مستقیم به شهرداری ها پرداخت شود 
اما بعضی از ردیف ها پرداخت صفر و 
در سایر ردیف ها با مقدار تعیین شده 
فاصله بسیار است.خوان افزود: در حال 
حاضر هزینه های روزمره شهر قم در 
میلیارد  یک  از  بیش  شبانه روز  یک 
تومان است، تا درآمدهای پایدار شهری 
برای مجموعه مدیریت شهری محقق 
نشود امکان اجرای برنامه های نه گانه 
بودجه شهرداری میسر نخواهد بود و 
قطعاً با مشکلات اساسی در این حوزه 
کمیسیون  بود.رئیس  خواهیم  روبرو 
سرمایه گذاری  امور  و  برنامه وبودجه 

سند  به  اشاره  با  قم  شهر  شورای 
کرد:  اضافه  قم  شهرداری  چشم انداز 
شهرداری قم بر اساس سند چشم انداز 
راهبرد  و  برنامه  دارای  بیست ساله 
ویژه ای است، البته چهار برنامه پنج ساله 
از 1394 تا 1404 نیز پیش بینی شده 
هرروز  متأسفانه  داد:  ادامه  است.وی 
شاهد کاهش درآمد شهرداری تحت 
تأثیر موارد مختلف هستیم، عوارضی 
که خود قانون گذار سهم شهرداری ها 
قرار داده است امروز مورد آسیب است 
و در این میان متأسفانه دولت و مجلس 
و  شهری  مدیریت  اداره  به  اهتمامی 

تأمین درآمدهای شهرداری ها ندارند.
اخوان افزود: موکول نمودن توزیع 
عوارض ارزش افزوده که نوعی مالیات 
شهرداری  و  دولت  میان  مشترک 
به تشخیص و تصمیم شورای  است، 
قطعاً  استان ها  توسعه  و  برنامه ریزی 

نظرات  و  شد  خواهد  آفت  دچار 
سلیقه ای در این میان تأثیر مستقیم و 
نامناسبی خواهد داشت، در این میان 
سازوکار نحوه تقسیم این بودجه بین 
شهر و روستاها نیز مشخص نشده است 
و این مهم در حالی نمود پیدا می کند 
که استان قم با یک تک شهر با 94 
درصد جمعیت شهری قطعاً نمونه ای 
در  داد:  ادامه  بود.وی  خواهد  خاص 
صورت تأیید مجلس در لایحه بودجه 
قطعاً  دولت،  سال 1398  پیشنهادی 
با  خود  بودجه  تأمین  با  شهرداری ها 
مشکل روبرو خواهند بود و در شرایط 
ساخت وساز  رکود  و  حاکم  اقتصادی 
تمام شده  قیمت  شدید  افزایش  و 
مدیریت  مجموعه  شهری  پروژه های 
و  شهری  توسعه  حوزه  در  شهری 
چالش  با  عمرانی  طرح های  پیشبرد 

مهمی روبرو خواهند بود.

رئیس کمیته امداد استان قم گفت: 
میزان کمک های مردم استان به کمیته 
امداد در سال جاری حدود 35 میلیارد 
تومان و عمدتا به صورت پول نقد بوده 

است.
 اکبر میرشکار با اشاره به سابقه کمیته 
امداد اظهار کرد: این نهاد 22 روز پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی برای رفع فقر و 
امام خمینی)ره(  محرومیت به دستور 

تاسیس شد.
وی ادامه داد: کمیته امداد با ایجاد 
تعداد  خود،  مددجویان  برای  اشتغال 
زیادی از این افراد را در استان قم توانمند 

کرده و خدمت بیمه درمانی جزو خدمات 
دیگر کمیته امداد به مددجویان است.

مدیرکل کمیته امداد استان  قم افزود: 
این نهاد در استان به صورت بلاعوض بیش 
از دو هزار و 600 مسکن برای مددجویان 
خریداری یا احداث کرده است.میرشکار 
10 درصد از زوج های جوان در استان قم 
را مددجوی کمیته امداد دانست و تصریح 
کرد: این نهاد کمک های بلاعوضی را به 
مددجویان خود برای خرید جهیزیه و آغاز 

زندگی مشترک پرداخت می کند.
وی ادامه داد: چهار هزار دانش آموز 
و 700 دانشجو در استان قم از خدمات 

تحصیلی کمیته امداد استفاده می کنند، 
مددجویان  از  نفر  هزار  همچنین 55 
کمیته امداد طی سال های گذشته به 
صورت رایگان به سفر مشهد مقدس اعزام 

شدند.
قم  استان  امداد  کمیته  مدیرکل 
و  هزار  کنونی 20  وضعیت  در  افزود: 
امداد  از کمیته  استان  300 خانوار در 
مستمری دریافت می کنند که حدود 3 
درصد جمعیت قم را تشکل می دهند، 40 
هزار نفر از مردم استان مددجوی کمیته 
امداد استان هستند که از این نهاد 28 نوع 

خدمت دریافت می کنند.

با اشاره به وام های ازدواج  میرشکار 
کمیته امداد اظهار کرد: در سال جاری 
800 نفر در استان از تسهیلات کمیته 
امداد برای ازدواج استفاده کردند، هر دختر 
مددجوی کمیته امداد پنج میلیون تومان 
تسهیلات بلاعوض و پنج میلیون وام برای 

خرید جهیزیه دریافت می کند.
وی ادامه داد: میزان کمک های مردم 
استان قم به کمیته امداد در سال جاری 
به  عمدتا  و  تومان  میلیارد  حدود 35 
صورت پول نقد بود، البته میزان هزینه کل 
خدمات این نهاد در استان در سال جاری 
تاکنون به 96  میلیارد تومان رسیده است.

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم :

هزینه  یک روز اداره شهر قم بیش از یک میلیارد تومان است 

 مدیرکل کمیته امداد استان قم خبرداد

کمک 35 میلیارد تومانی مردم قم به کمیته امداد

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: 
این استان به تقویت سیتسم های پیش آگاهی برای 
کنترل مستمر وضعیت هوای آسمان به منظور مقابله با 

آلودگی های محیطی نیاز دارد.
سید رضا موسوی ، افزود: نفوذ گرد و غبار به آسمان 
قم از جمله مهمترین تهدیدهای زیست محیطی در 
سال های اخیر است که با استفاده از سیستم های 
پیش آگاهی می توان سنجش دقیقی از این پدیده 
داشت و با آمادگی بیشتری با آن مقابله کرد.وی با اشاره 
به برخی اقدام های انجام شده در این راستا، گفت: راه 
اندازی و تقویت سیستم های پیش آگاهی و ایستگاه 
های سنجش آلودگی هوا در شهر قم به منظور استفاده 
مستمر از آن، نیازمند تخصیص اعتبارات لازم است 

که برای محافظت از آسمان استان باید هرچه سریعتر 
تامین شود.

وی ادامه داد: استان قم از متراکم ترین استان ها 
به لحاظ جمعیتی و صنعتی است و 90 درصد صنایع 
در شعاع 20 کیلومتری شهر قم قرار گرفته اند که 
متاسفانه این موضوع تاثیرات مخرب اجتناب ناپذیری 
بر کیفیت هوای استان و سلامت عمومی شهروندان 

خواهد داشت.
موسوی گفت: مدت زمان کوتاهی برای جلوگیری 
از آلودگی بیش از پیش هوای قم و تبدیل شدن آن به 

یکی از استان ها با آلودگی بالای کشور فاصله داریم.
وی افزود: لازمه این کار استفاده از خرد جمعی و 
تدبیر است تا با همگرایی همه دستگاه های اجرایی 

استان و مردم به یک مدیریت جامع در حوزه مدیریت 
هوای قم دست یابیم.

وی ادامه داد: در حال حاضر 2 ایستگاه سنجش 
میزان آلودگی هوا به صورت مستمر در طول شبانه روز، 
وضعیت هوای قم را رصد و گزارش آن را به نهادهای 
مسئول ارسال می کند که در این زمینه برای بررسی 
ایستگاه های  نیازمند توسعه  دقیق تر وضعیت هوا، 

سنجش هستیم.
400 هزار هکتار از اراضی استان قم بیابانی شده و 
105 هزار هکتار به کانون گرد و غبار تبدیل شده است؛ 
همچنین بزرگترین کانون گرد و غبار در مرکز کشور 
به وسعت 50 هزار هکتار در دشت مسیله در شرق قم 

واقع شده است. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

کنترل وضعیت هوای قم نیازمند تقویت سیتسم های پیش آگاهی است

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

رییس جمهوری به سوچی می رود 
رییس جمهوری اسلامی ایران روز پنجشنبه به دعوت رسمی ولادیمیر پوتین رییس جمهوری 
روسیه برای شرکت در نشست روسای جمهور ایران، ترکیه و روسیه به سوچی سفر می کند. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری اسلامی ایران روز پنجشنبه 25 بهمن 
ماه 97 به دعوت رسمی 'ولادیمیر پوتین' رئیس جمهوری فدراسیون روسیه و با هدف شرکت در 
نشست سه جانبه روسای جمهوری ایران، روسیه و ترکیه، عازم بندر سوچی در روسیه می شود.

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری ضمن اعلام این خبر، گفت: در نشست یک 
روزه سوچی روسیه که چهارمین نشست روسای جمهوری ایران، روسیه و ترکیه با محوریت مبارزه 
مشترک با تروریسم منطقه ای و بازگرداندن آرامش، بازگشت آوارگان و برقراری ثبات سیاسی در 
سوریه است؛ نتایج مذاکرات موسوم به روند آستانه و آغاز فرآیندهای سیاسی داخلی، تمامیت ارضی، 
حاکمیت اراده عمومی مردم سوریه و همچنین همکاری در دوران بازسازی این کشور مورد بررسی 
و تبادل نظر قرار می گیرد.پرویز اسماعیلی افزود: روسای جمهوری سه کشور در نشست سوچی، 
همچنین ضمن بررسی وضعیت میدانی کنونی، به ارزیابی تحولات سوریه پس از آخرین نشست 
مشترک خود در تهران می پردازند و گام های آتی را برای تحکیم ثبات و آرامش در این کشور 

بررسی و تدوین می کنند.

رئیس جدید قوه قضائیه تا پایان سال معرفی می شود 
معاون اول قوه قضائیه گفت: رئیس جدید قوه قضائیه تا پایان امسال و قبل از آغاز سال جدید 
معرفی می شود و کار خود را آغاز می کند. حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
سخنگوی قوه قضائیه در گفتگو با سایت الف. در خصوص معرفی رئیس جدید قوه قضائیه گفت: 
رئیس جدید قوه قضائیه انشاالله تا پایان امسال و قبل از آغاز سال جدید معرفی می شود و کار خود را 
آغاز می کند.وی در خصوص گزینه ریاست قوه قضائیه گفت: تا پایان سال زیاد نمانده و انشاالله معرفی 
می شود.حجت الاسلام محسنی اژه ای در خصوص شایعات آزادی مرتضوی دادستان سابق تهران 
از زندان گفت: این خبر تکذیب شد و وی همچنان در زندان است.وی در پاسخ به این سوال که با 
توجه به عفو برخی از محکومین قضایی، آیا مرتضوی هم شامل عفو شده است، گفت: من خبر ندارم. 

تکذیب افزایش حقوق کارکنان سپاه در بهمن و اسفند
 سردار شریف با جعلی خواندن خبر منتسب به فرمانده کل سپاه مبنی بر افزایش حقوق کارکنان 
سپاه در بهمن و اسفند ماه سال جاری گفت: هرگونه افزایش حقوق کارکنان سپاه تابع مصوبات 
دولت و مجلس شورای اسلامی می باشد.به گزارش  سپاه نیوز؛ در پی انتشار خبری جعلی منتسب 
به سردار سرلشکر پاسدار محمدعلی جعفری فرمانده کل سپاه مبنی بر افزایش حقوق کارکنان 
شاغل سپاه در بهمن و اسفند ماه، سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط 
عمومی کل سپاه اعلام کرد: این خبر جعلی و از اساس کذب بوده که توسط جریان رسانه ای معاند 
با هدف تشویش اذهان عمومی و ایجاد شبهه و اختلاف صورت گرفته است.وی هرگونه افزایش 
حقوق کارکنان سپاه را تابع مصوبات دولت و مجلس شورای اسلامی دانست و تصریح کرد: در عین 
حال سپاه در رایزنی با مراجع قانونی در تلاش است بهبود معیشت کارکنان شاغل و بازنشسته را 

دنبال کند. 

کرمانشاه کلانشهرشد
وزیر کشور در ابلاغیه ای به استاندار کرمانشاه، از تعیین شهر کرمانشاه به عنوان کلان شهر خبر 
داد.عبدالرضا رحمانی فضلی در این ابلاغیه به هوشنگ بازوند استاندار کرمانشاه، با اشاره به آخرین 
سرشماری رسمی کشور در سال 1395 ناظر بر جمعیت 946هزار و 651 نفری شهر کرمانشاه و با 
توجه به آخرین برآورد جمعیت در شهر مذکور توسط سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان کرمانشاه 
در دی ماه سال جاری و گزارش جمعیت یک میلیون و هفت هزار و 18 نفری این شهر، اعلام کرد: 

»شهر کرمانشاه در زمره کلانشهرهای کشور قرارگرفته است.«

سرداراشتری :22بهمن هیچ مورد امنیتی گزارش نشد
فرمانده نیروی انتظامی بیان اینکه در روز دوشنبه، هیچ مورد امنیتی گزارش نشد، تاکید کرد: 
جالب است که در روز 22 بهمن، جرایم عمومی که معمولا طی سال به صورت روزانه نیز وجود 
دارد در این روز کاهش داشت. با بیان اینکه امروز حفظ امنیت و نظم کشور و حفاظت از جان، مال 
و ناموس مردم بر عهده نیروی انتظامی است، عنوان کرد: ناجا، به لطف الهی مأموریت خود را به 

خوبی انجام داده است.

آیت الله جزایری سالم و در انگلیس است
 در چند روز گذشته اخبار متعددی درباره سفر خارجی آیت الله سید محمدعلی موسوی جزایری، 
نماینده، ولی فقیه در خوزستان به کشور های خارجی منتشر شده است. برخی از افراد مغرض به 
سوءاستفاده از این اخبار اقدام به انتشار شایعاتی مبنی فوت وی و سفر تفریحی به آلمان کردند.حجت 
الاسلام کمیل عساکره، مسؤول امور رسانه ای بیت نماینده، ولی فقیه با رد این اخبار به خبرنگار فارس 
گفت: آیت الله موسوی جزایری در صحت و سلامت کامل است و هم اینک در کشور انگلیس حضور 
دارد.وی ادامه داد: این سفر به منظور تبیین آرمان های انقلاب برای خارج نشینان انجام شده است و 

خبر سفر درمانی وی کذب است. 

وام »ماه عسل« تصویب نشد 
 پیشنهاد تخصیص 5 میلیون تومان به زوج های جوان با عنوان »وام سفر ماه عسل« در 
کمیسیون تلفیق مجلس تصویب نشد.به گزارش ایسنا، سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری در جریان بررسی لایحه بودجه 98 به مجلس پیشنهاد کرد: »به منظور ایجاد نشاط 
اجتماعی و آسان سازی سفر برای اقشار جامعه بویژه قشر جوان، دولت تدبیر و امید در کنار اعطای 
تسهیلات ازدواج، ارائه بسته سفر تشویقی ماه شیرین به زوجین جوان تا سقف 50 میلیون ریال 

در نظر گرفته شود.«

در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید  استان قم مطرح شد

انتقاد معاون استاندار از عملکرد
 بخش گردشگری قم در جذب تسهیلات 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندار قم با انتقاد از عملکرد بخش گردشگری 
قم در جذب تسهیلات در نظر گرفته شده برای این بخش تأکید کرد: از 120 میلیارد تومان پرونده 
معرفی شده برای پرداخت تسهیلات در بخش گردشگری تاکنون فقط 8 میلیارد تومان ب مرحله 

پرداخت رسیده است.
مهرداد غضنفری در چهل و ششمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که در سالن جلسات 
استانداری برگزار شد، اظهار داشت: مشکلات پرداخت تسهیلات گردشگری در قم برطرف شود.وی 
با انتقاد از آمار متفاوت بانک ها و دبیرخانه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در پرداخت تسهیلات رونق 
تولید افزود: تناقضی آشکار بین آمار پرداخت تسهیلات بخش صنعت در سامانه بهین یاب و بانک های 

عامل استان وجود دارد، مسئولان سازمان صمت به این وضعیت در اسرع وقت رسیدگی کنند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندار قم با اشاره به مزیت های نسبی بخش جهاد 
کشاورزی ابراز کرد: یکی از مزیت های بخش کشاورزی این بوده که تمام پرداخت های آن به صورت 

مستقیم در بخش تولید مصرف می شود.
غضنفری با تأکید بر مسئولان بخش های اقتصادی و بانکی قم در جذب کامل تسهیلات در نظر 
گرفته شده برای رونق تولید قم در سال 98 تصریح کرد: مسئولان در جذب کامل سهمیه 900 

میلیارد تومانی استان تا پایان زمان پیش بینی شده تلاش کنند.
وی با اشاره به مشکل پرداخت تسهیلات نوسازی و بازسازی واحدهای گردشگری قم اضافه 
کرد: در مبحث نوسازی و بازسازی واحدهای گردشگری تغییر زیربنایی صورت نمی گیرد و عدم 
همکاری شهرداری و بانک های استان در عدم پرداخت تسهیلات رونق تولید توجیه پذیر نیست.

معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندار قم با انتقاد از عملکرد بخش گردشگری قم 
در جذب تسهیلات در نظر گرفته شده برای این بخش تأکید کرد: از 120 میلیارد تومان پرونده 
معرفی شده برای پرداخت تسهیلات در بخش گردشگری تاکنون فقط 8 میلیارد تومان ب مرحله 

پرداخت رسیده است.
غضنفری با اشاره به ظرفیت های گردشگری و مشکلات پیش روی پرداخت تسهیلات در این 
بخش تصریح کرد: مشکلاتی که درزمینهٔ پرداخت تسهیلات در بخش گردشگری قم وجود دارد در 

هیچ کجای کشور مشاهده نمی شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم  مطرح کرد

آمادگی برای اختصاص زمین 
برای توسعه فضای سبز شهرقم 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم گفت: ما آماده هستیم تا زمین های لازم برای توسعه 
فضای سبز را در اختیار شهرداری قرار دهیم. 

محسن بهشتی با بیان اینکه در سال های گذشته شهرداری برنامه های خوبی برای توسعه فضای 
سبز داشته است، اظهار کرد: مانع تحقق برنامه های شهرداری در این بخش تا حدودی کمبود 
منابع آب بود چراکه برای آبیاری بخشی از فضای سبز نیز از آب شرب استفاده می شد.وی با تاکید 
بر ضرورت جلوگیری از آبیاری فضای سبز با آب شرب شهری در عین توسعه فضای سبز تصریح 
کرد: خوشبختانه در سال های گذشته 8.5 میلیون مترمکعب پساب فاضلاب قم از سه تصفیه خانه 
استان تخصیص یافت که در راستای توسعه فضای سبز شهر قم 4.5 میلیون مترمکعب را در اختیار 
شهرداری گذاشتیم و 1.5 میلیون مترمکعب هم در اختیار منابع طبیعی قرار گرفت تا در پیرامون 
شهر توسعه فضای سبز داشته باشد.معاون استاندار قم با بیان اینکه این پساب و تغییری که شهرداری 
در گونه های گیاهی در راستای استفاده از گونه های کم آب بر ایجاد کرده  است شرایط فضای سبز را 
بهبود می دهد، گفت: سازمان پارک ها اقدامات خوبی در این راستا انجام داده و سطوح خوبی را برای 
توسعه فضای سبز زیر بار درختکاری برده است که سبزی آن در سال های آینده نمایان خواهد بود.

وی اذعان کرد: ما هم آماده هستیم تا زمین های لازم برای توسعه فضای سبز را در اختیار شهرداری 
قرار دهیم و تخصیص 10 تا 12 میلیون مترمکعب پساب دیگر را نیز گرفته و بیش از 50 درصد آن 
را برای توسعه فضای سبز در اختیار شهرداری قرار دهیم.بهشتی با تاکید بر اینکه پساب فاضلاب 
آب ماندگاری برای توسعه فضای سبز است، خاطرنشان کرد: با این تخصیص هیچ زمانی با کمبود 
مواجه نخواهیم شد و می توانیم توسعه خوبی برای فضای سبز داشته باشیم.وی گفت: دولت باید در 
تامین زیرساخت توسعه فضای سبز اقدامات ویژه تری انجام دهد تا شاهد رفع کمبودهای شهر قم 

در این زمینه باشیم.

دود 40سالگی انقلاب در چشم دشمنانکاریکاتور

 محمد على رجبى

شهردار قم :

بوستان هزار هکتاری 
حوزه تفریحی قم را متحول می کند

شهردار قم به پروژه بوستان هزار هکتاری شهر اشاره کرد و افزود: این 
بوستان می تواند قم را در حوزه تفریحی و گردشگری متحول کند .

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد کار ویژه شهرداری در حوزه آسفالت معابر 
را یادآور شد و خاطرنشان کرد: با همین قوت که در سال های اخیر در حوزه 
آسفالت معابر حرکت کرده ایم در سال آینده نیز توان بیشتری در این زمینه 
صرف خواهد شد.شهردار قم به پروژه بوستان هزار هکتاری شهر اشاره کرد 
و افزود: این بوستان می تواند قم را در حوزه تفریحی و گردشگری متحول 
کند که یکی از مهم ترین بخش های آن باغ پرندگان است؛ تور قفس این 
باغ باید از خارج از کشور تامین شود که در این حوزه مشکلاتی داریم و اگر 

حل شود می توانیم تا اواسط سال آینده آن را در اختیار مردم قرار دهیم.
وی به پروژه های توسعه معابر شهر اشاره و خاطرنشان کرد: پروژه کارگر 
در حال اتصال به بلوار کشاورز است و چند خیابان هم در منطقه 6 بن بست 
است که باید باز شود و اتصال آن به منطقه سه در دستور کار است.شهردار 
قم اظهار کرد: سال آینده هزار و 800 میلیارد تومان پروژه عمرانی تعریف 
شده است که احداث بوستان ها، تکمیل سالن های ورزشی و… در این قالب 
پیش بینی شده است.سقائیان نژاد اقدامات شهرداری در حوزه حمل و نقل را 
مورد توجه قرار داد و گفت: در تلاش هستیم در حوزه حمل و نقل عمومی 
نزدیک به 250 اتوبوس وارد قم کنیم که 70 دستگاه وارد شده و مابقی را 

دنبال هستیم که تامین کنیم.

شهردار منطقه دو قم :

بخشی از خیابان رسول دادخواه
 قبل از نوروز باز می شود

شهردار منطقه دو قم گفت: یکی از کارهای خوبی که اخیرا شروع کردیم 
احداث خیابان رسول دادخواه است که این خیابان از بوستان جوان تا منطقه 
6 در کنار حریم ریل راه آهن اتصال برقرار می کند و تلاش داریم بخشی از 

آن را قبل از سال جدید افتتاح کنیم.
 رضا رحیمی اتصال رمپ و لوپ A و B و C پل9 دی را مورد توجه قرار 
داد و گفت: بلوار جمهوری با اعتبار بالغ بر 23 میلیارد تومان بازگشایی شده و 
پیش بینی شده 70 پلاک دیگر تملک شده و مابقی پروژه را بازگشایی کنیم.

رحیمی اذعان کرد: پروژه تقاطع شهید امینی بیات نیز بین مناطق دو و 
6 مشترک است و تلاش داریم این پروژه را در بخش تملکات تکمیل کرده 
و اجرایی کنیم.شهردار منطقه دو قم تعامل مطلوب با سایر دستگاه های 
استانی را مورد توجه قرار داد و افزود: در احداث دو مدرسه و یک سالن 
ورزشی و استخر در منطقه مشارکت داشته ایم.وی اولویت دهی به پروژه های 
مورد خواست مردم در منطقه دو را مد نظر قرار داد و اظهار کرد: تلاش ما 

در این راستا است تا بتوانیم آنچه که مردم نیاز دارند در اولویت قرار دهیم.
رحیمی با تاکید بر اینکه احداث زیرگذر ادامه بلوار شهدای روحانیت در 
دستور کار منطقه است، تصریح کرد: یکی از کارهای خوبی که اخیرا شروع 
کردیم احداث خیابان رسول دادخواه است که این خیابان از بوستان جوان 
تا منطقه 6 در کنار حریم ریل راه آهن اتصال برقرار می کند و تلاش داریم 

بخشی از آن را قبل از سال جدید افتتاح کنیم.

 مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

۱۷۰۰ هکتار کمربند سبز شهری و 
پارک های جنگلی در قم وجود دارد

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: یک هزار 
و 700 هکتار کمربند سبز شهری و پارک های جنگلی در شهر قم داریم و 

برنامه ما افزایش سالانه 200 هکتار است.
 پیام جوادیان با بیان اینکه توسعه مراتع جنگلی در شمال، جنوب، شرق 
و قسمتی از غرب شهر قم در حال انجام است، اظهار کرد: بحث واکاوی، 
بهسازی و توسعه فضای سبز را در زمین هایی که از سوی اداره کل راه 
و شهرسازی استان تحویل شهرداری قم شده، انجام دادیم.وی ادامه داد: 
تعدادی زمین در بین محدوده و حریم شهر قم است که به اداره راه و 
شهرسازی استان درخواست دادیم تا به شهرداری تحویل داده شود و بعد از 
آن توسعه فضای سبز را در آن قسمت ها داشته باشیم.مدیر عامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به اینکه طرح مطالعاتی جامع 
کمربند سبز شهر قم در حال بحث و انجام است، عنوان کرد: در تمام 
زمین هایی که از سوی اداره های منابع طبیعی و راه و شهرسازی استان 
تحویل شهرداری قم شد، بحث کاشت را انجام دادیم و در حال تکمیل آنها 
هستیم.جوادیان تاکید کرد: در برخی از زمین ها و مراتع، بحث کمبود آب 
را داریم که باید روی خط انتقال آب به این مناطق اقداماتی انجام می دادیم 
و در حال انجام آن هستیم؛ با این وجود سهمیه هایی در هر سال اختصاص 
دادیم تا کمربند سبز شهری را تکمیل کنیم.وی با بیان اینکه در حال حاضر 
یک هزار و 700 هکتار کمربند سبز شهری و پارک های جنگلی داریم، 
گفت: به شرط تامین زمین از طریق اداره کل راه و شهرسازی و منابع 
طبیعی استان و همچنین تامین آب، برنامه ما افزایش سالانه 200 هکتار 

به این میزان است.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

نصب 33 سامانه تردد شمار شهری
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: 33 سامانه تردد شمار 
شهری برای بررسی ترافیک لحظه ای، تعداد ورود مسافرین و غیره .. نصب 
می شود. علیرضا ذاکریان درباره افزایش دوربین های تردد شمار در قم عنوان 
کرد: برای اینکه بررسی دقیقی از میزان ترددهای سطح شهر، ترافیک 
لحظه ای، میزان ورود و خروج خودروها از شهر، تعداد ورود مسافرین و … 
داشته باشیم، تعداد سامانه تردد شمار را افزایش خواهیم داد.وی ادامه داد: 
33 سامانه تردد شمار در سطح شهر راه اندازی خواهد شد که اقدامات لازم 
در نصب این دوربین ها در حال انجام است.معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم تصریح کرد: ایجاد سامانه کنترل هوشمند تردد ناوگان سازمان 
اتوبوسرانی و تاکسیرانی شهرداری قم را در دستور کار قرار دادیم تا به صورت 
هوشمند و اختصاص GPS به آنها، نظارت و بازرسی دقیق تری داشته باشیم.

ذاکریان عنوان کرد: تردد حمل و نقل عمومی در مسیرها، میزان سرعت 
در حال حرکت، مکان توقف و … از جمله اقداماتی است که در سامانه کنترل 

هوشمند تردد ناوگان سازمان اتوبوسرانی و تاکسیرانی انجام می شود.
وی با بیان اینکه پرداخت الکترونیکی به رانندگان در حال انجام است، 
ابراز کرد: ایجاد بسترهای مختلف از جمله کارت الکترونیک، بارکد خوان و 
مسائل متنوعی که در هوشمندسازی حمل و نقل عمومی کمک می کند، 
در حال برنامه ریزی است و امیدوار هستیم تمام این اقدامات در 6 ماه 

نخست سال 98 به بهره برداری برسد.

شهردار منطقه هفت قم خبر داد

تکمیل پروژه های نیمه تمام در سال ۹۸
شهردار منطقه هفت قم گفت: اجرای تملکات پارکینگ های هسته 

مرکزی شهر در دستور کار سال 98 است.
 مجید متین فر در خصوص پارکینگ های منطقه هفت گفت: در 
سه طبقه زیرین میدان امام خمینی جای پارک وجود دارد. همچنین 
در ضلع شرقی حرم مطهر به صورت رو سطح پارک خودروها زیر نظر 
شهرداری انجام می شود.وی یکی از رسالت های شهرداری را اجرای پروژه 
پارکینگ های طبقاتی دانست و گفت: یکی از پروژه های در دستور کار 
در تمام مناطق مخصوصاً منطقه هفت این است که نقاطی را به عنوان 
پارکینگ های طبقاتی نام گذاری کرده و تملکات آن را انجام دهند، مطمئناً 
با این روند در یکی دوسال آینده وضعیت پارکینگ ها بهبود کامل می یابد 

ضمن اینکه از ظرفیت رودخانه بهره می بریم.
شهردار منطقه هفت در خصوث جزییات بودجه 98 گفت: هر منطقه 
ای بودجه  سال 98 را با یک نسبت مساوی دریافت می کند. 20 درصد 
افزایش بودجه 98 نسبت به 97 پیش بینی شده است. سعی بر این است 
که پروژه های نیمه تمام را که در سال 98 تکمیل می شود در اولویت بگذاریم 

تا در حداقل زمان ممکن به بهره برداری برسد.

اخبــار

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم گفت: برای اینکه بتوانیم شاخص های 
استان را در زمینه زیرساخت های فرهنگی 
به میزان استاندارد برسانیم، نیاز به یک 
به  قم  استان  و  داریم  جهادی  حرکت 
تقویت  به  نیاز  بالا  مهاجرپذیری  دلیل 

زیرساخت های فرهنگی دارد.
 سید موسی حسینی کاشانی با اشاره 
ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  عملکرد  به 
اسلامی استان قم اظهار کرد: این اداره 
کل در کشور رتبه برتر را در بین 32 اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی کسب کرد.

وی ادامه داد: اداره کل ارشاد و فرهنگ 
اسلامی استان قم در سال گذشته برای 
9 هزار و 600 کتاب مجوز چاپ صادر 
بلیط  زمینه فروش  قم در  استان  کرد، 
سینما در کشور نیز بین پنج برتر استان 
ارشاد  و  فرهنگ  است.مدیرکل  کشور 

اسلامی استان قم افزود: استان در زمینه 
چاپ کتاب، نشر مطبوعات، فعالیت های 
قرآنی، خوش نویسی و شعر جزو قوی 
ترین استان های کشور است، به عنوان 
البرز  خوشنویسی  جشنواره  در  مثال 

شاهد بودیم که پنج نفر از 6 برگزیده در 
زمینه های خط نسخ و ثلث، هنرمندان 
قمی بودند.حسینی کاشانی با اشاره به 
وضعیت سینماهای استان قم اظهار کرد: 
این استان سینماهایی همچون سینما 

تربیت، سینما ونوس، سینما آیه و سینمای 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
دارد، دو سینمای استقلال و شهر آفتاب 
هم به سینماهای قم تا پایان سال اضافه 
قم 280  استان  داد:  ادامه  می شوند.وی 
موسسه فرهنگی و هنری دارد، برخی از 
این موسسات یک منظوره و برخی دیگر 
از موسسات هم چند منظوره هستند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم خاطرنشان کرد: جمعیت استان بیش 
از یک میلیون و 300 هزار نفر است و برای 
اینکه بتوانیم شاخص های استان قم را در 
زمینه زیرساخت های فرهنگی به میزان 
به یک حرکت  نیاز  برسانیم،  استاندارد 
جهادی داریم، استان به دلیل مهاجرپذیری 
بالا نیاز به تقویت زیرساخت های فرهنگی 
دارد، البته این زیرساخت ها در دوره مدیران 

گذشته رشد داشته است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

زیرساخت های فرهنگی استان قم نیاز به تقویت دارد


